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T A T E D E N / TA TEDEN 

Smo |n^fnMieni 
sneli svop 
BMsko? 

Iztekli so se tisti najpristnejši dnevi v letu, ko smo brez pomislekov 
sneli masko in se pokazali takšni kot smo ali kot bi želeli biti. Seveda 
pa v vsakdanjem življenju moramo skrbno paziti, katero masko 
bomo nadeli na svoj obraz. In tako imamo brez daljšega razmisleka 
zeb pestro izbiro - vse je namreč odvisno od tega, kaj smo za nov dan 
načrtovali. V nekaterih maskah se počutimo tako lepo, da jo nosimo 
daljši čas in na koncu več ne ločimo, kaj je igra in kaj realnost. Ker 
pa sčasoma postanejo nekatere vloge vseeno pretežke za naš karakter 
je potrebna odločitev, da jo snamemo. Mnogi bi se lahko včeraj posi
pali s pepelom in tako priznali svoje napake toda, tudi če bi to storili, 
bi si danes nadeli novo masko. Vsakdanje življenje je žal tudi pri nas 
postalo takšno, da ne prenese več poštenosti saj z njo zelo malo 
dosežemo. Zato smo se navadili, da drug drugemu lažemo, se pret
varjamo in igramo... Tako je v družinah, kulturnem in političnem 
življenju,... Tako tudi učimo naše otroke. Včasih so starši otrokom 
dopovedovali; kako so ljudje dobri ter da moramo vse spoštovati... 
Danes svojim otrokom ponujamo informacije, da sosedovi lahko 
imajo lepo hišo, gredo na smučanje v tujino,... saj so si vso bogastvo 
pridobili z goljufijo ter na nepošten način. Tako si starši operejo vest 
pred lastnimi otroki, ker se bojijo povedati resnico. In ta je največkrat 
ta, da starši zaradi tega, ker se bojijo za vsakdanji kruh in preživetje, 
ukvarjajo z mračnimi misli. Toda na tak način nehote pripravljamo 
maske tudi za svoje otroke in jih učimo, kdaj naj nataknejo katero. 

Mogoče nam bo lažje, če najprej snamemo masko pred svojimi 
najbližjimi in se naučimo sprejemati drug drugega takšne kot smo. 
Sele, ko nam bo to uspelo, lahko spremenimo življenje in imamo 
upanje, da bo lepše ter prijetnejše. 

Mariia Slodnjak 

JURŠINCI / PROSVETNO DRUŠTVO ANTON SLODNJAK 

Ljubiteljska 
kultura 
ptebujenm 

Po nekajletni tišini v ljubiteljski kulturi Jurš incev so se v 
letošnjem letu želje in novo zastavljeni cilji nekaterih 
občanov le uresniči l i . Nekdaj u s p e š n o Prosvetno društvo 
Oton Župančič j e os ta lo v spominu mnog ih Jurš inčanov, mi
nuli petek pa so društvu nadel i novo ime - P D Anton 
Slodnjak. Zasedaj združuje dramsko sekcijo, sekcijo za zbo
rovsko petje in l judsko petje "juršinskih fantov", sicer pa so v 
kraju tudi želje ustanovit i sekciji za folkloro in tamburaše . 

Predsednica novega P D Anton 
Slodnjak je postala Alenka 
Žmauc iz Zagorcev, pri društve
nem delu pa ji bo vsekakor 
potrebno veliko pomoči drugih 
članov društva. Petkovega usta
novnega srečanja se je udeležilo 
kar nekaj občanov, ki si bodo 
morali v prihodnje v društvu za
vihati rokave, kajti zastavili so si 
bogat program dela za letošnje 
leto. V upravnem odboru bodo 
imeli po dva člana iz vsake sekci-
ie, sicer pa imajo juršinski kul
turniki precej podpore tudi pri 
vodstvu občine. Župan Alojz 
Kaučič krr^^etBJk Branko 
trajne s^^^enarno ppmoč obl
jubila i^i eb^iiiskih sredstev, da 

pa bo plan dela v P D za letošnje 
leto zares uresničen, je v imenu 
juršinskih osnovnošolcev sode
lovanje ponudila tudi ravnatel
jica Francka Petrovič. 

Mešani pesvki zbor P D Anton 
Slodnjak naj bi svoj prvi javni 
nastop pripravil v marcu na 
občinski prireditvi, ljudske pe
vce naokrog že poznajo, pa tudi 
dramska sekcija se je lotila gle
dališkega ustvarjanja. 

T. Mohorko 

Kurenti pre jemajo dar i lo predsednil<a slovenske vlade F o f o : M, Oxmec 

Prvi ptuhki hp$t^9f 

Tudi v mestni občini Ptuj 
so se odločili, da bodo imeli 
hostese, ki bodo pomagale ob 
pomembnejših obiskih v 
mestni hiši in sodelovale na 
sprejemih. Za prvi ptujski 
hostesi sta bili izbrani Bar
bara Cenčič in Darja Koren, 
ki se vse bolj uveljavljata na 
modnih pistah in tudi lepot
nih tekmovanjih. Delo hoste
se predstavlja zanju novo 
skušnjo, ki pa jima bo prines
la tudi nekaj zaslužka, kar je 
za dijaški žep še kako dobro
došlo. 

Oblečeni sta v ptujske barve, 
rdečo in belo. Prvi odmevi so oh
rabrujoči. Sicer pa sta Barbara 
in Darja po prvi skušnji v petek, 
ko sta pomagali na sprejemu 
županov mestne občine, bili pol
no zaposleni tudi v soboto in 
nedeljo. V nedeljo je prišel v 
Ptuj predsednik vlade dr. Janez 
Drnovšek. 

Vse kaže, da bosta Barbara in 
Darja v bodoče prisotni tudi na 
porokah. 

M G 

B a r b a r a in Dar ja na 
s v o j prv i d e l o v n i d a n 

VVilhelm Reich: 
G o v o r m a l e m u 

č l o v e k u 

Prevajalec: 
J a r o s l a v N o v a k 

Režiser: 
S a m o S t r e l e c 

Dramaturginja: 
M a n a Š p e l a 

S t e p a n č i č 

Kostumografka: 
G o r d a n a 
G a š p e r i n 

Igralec: 
V l a d o N o v a k 

P r e m i e r a bo v 
ponedeljek 26. 

februarja 1996 ob 
20. uri v Gledališču 

Ptuj 

(V naslednji številki 
Tednika: Razgovor 

z Vladom 
Novakom) 



O O M A IN PO S V E T l i 

J U R O V S K I D O L / PRIZNANJA LENARŠKIM KULTURNIKOM 

Kuhura dobmdo^ na vsakem konJa/^ 
Posebno priznanje ZKO Slovenije za dolgoletno organizatorko kulturnega življenja in neutrudno 
kulturno ustvarjalko na odrskih deskah Darinko Čobec. 

Osrednja prireditev v počasi-
tev kulturnega praznika v občini 
Lenart je bila na predvečer praz
nika v dvorani kulturnega doma 
v Jurovskem dolu. Prišlo je veli
ko domačinov in gostov, ljubi
teljskih kul turnih delavcev, 
učiteljev in vseh, ki tako ali dru
gače sodelujejo v lenarških kul
turnih snovanjih. Prireditev so 
skupaj pripravili domača osnov
na šola iz Jurovskega Dola, 
K U D Ivana Cankarja in Z K O 
Lenart, zasnovala pa Marija Šau-
perl, predsednica lenarške Z K O , 
sicer pa slavistka na jurovski OŠ. 
V slavnostno razsvetljeni dvora
ni, na prostornem odru so nasto
pili pevci, recitatorji, plesalci in 
prvič pred tako številnim 
občinstvom člani moškega 
pevskega zbora D U Jurovski 
Dol. Bilo je vsega dovolj, morda 
celo nekoliko preveč in najbrž so 
poskušali predstaviti vse, kar v 
Jurovskem Dolu znajo in zmore

jo. Kljub temu, da Prešerna sko
rajda ni bilo čutiti, je bil pro
gram deležen lepega aplavza 
občinstva, ki je dodobra napol
nilo kulturni hram v tem 
podeželskem kraju, kjer ima Iju-
biteljstvo globoke korenine. 

Na slovesnosti je spregovoril 
lenarški župan Slavko Kramber-
ger, ki se je tudi iskreno zahvalil 
vsem kulturnim delavcem, ki 
ljubiteljsko delajo na kulturnem 
področju. Kultura je pomembna 
sestavina življenja je dejal le
narški župan in pristavil, da bi 
bilo prav, če bi še več kulture 
prodrlo v vsak slovenskogoriški 
dom. Na slovesnosti so podelili 
priznanja Z K O občine Lenart 
zaslužnim posameznikom, ki so 
se še posebej izkazali pri delu na 
kulturnem področju. Priznanja 
je podelila Marija Šauperl, 
predsednica Z K O Lenart in jim 
je zaželela še veliko plodnega 
dela. Janez Karlin, po

dpredsednik Z K O Slovenije pa 
je podelil posebno priznanje te 
organizacije Darinki Čobec iz 
Lenarta, ki je že vrsto let ne
pogrešljiva kulturna delavka, 
dolga leta pa je delovala tudi na 
organizacijskem področju, v 
Z K O in Kulturni skupnosti Le

nart. Brez kakršnega koli dvo
ma, priznanje je šlo v prave roke. 
Po slovesnosti je bilo še tradicio
nalno srečanje kul turnih dela
vcev občine Lenart, prisrčno, 
sproščeno in domače. 

M. Toš 

Mali pustek 
v mladinski knližni€i 

Knjižničarji Mladinskega oddelka Knjižnice Ivana Potrča 
Ptuj so pripravili za svoje predšolske člane prisrčno pustovanje 
v pravljični sobi Malega gradu. Pričelo se je v ponedeljek ob 
17. uri , ko je Lilijana povedala otrokom najprej pustno pravlji
co, nato pa so lahko rajali do 19. ure. Izbrali so tudi na-
jprisrčnejšo masko. 

MZ 

KDO BO OHRANJENI GRAD NA DRAVSKI 
PEČINI VAROVAL V PRIHODNJE? 

Bori | i r«sMi 
S€illi^^i^i, 
Nihče ne ve, kaj se bo z gradovi dogajalo v pri
hodnje. V dodelavi je namreč zakon o kulturni 
dediščini, ki predvideva podržavljanje nekate
rih nepremičnih kulturnih spomenikov. Tako 
kljub temu, da je občina Gorišnica lani izdatno 
pomagala pri organizaciji Idriarta in tudi 
vložila v Bori nekaj sredstev, sedaj ne ve, ali bo 
to njena vloga tudi v prihodnje. 

Bori je to zimo ponovno sam 
in zapuščen. Grajska restavra
cija, ki jo je imel v najemu Me-
giturs iz Školja Loke, je zaprta. 
V gradu sicer stanuje družina, 
ki opravlja hišniška dela, ven
dar pa objekt javnosti ni dosto
pen. Sedaj ga trdno varuje veri
ga Interalarma pred morebitni
mi tatovi, ki pa so v preteklih 
letih, ko ni bilo niti alarmnega 
sistema, niti hišnika, že tako 
ali tako izropali vse, kar se je 
dalo odnesti. 

"Pravzaprav o usodi gradu 
Bori v tem hipu ne morem pove
dati ničesar. Res je, da je restav
racija zaprta, in to vsaj že od 
Martinovega. Najemnik, podje
tje Megiturs, ni plačal še nobene 
najemnine, niti ga ne moremo 
najti. Pogodbo z njim je sklenila 
še bivša občina Ptuj , mi pa smo 
jo podedovali. Grad sam varuje 
Interalarm. Za to plačuje občina 
Gorišnica, ki upravlja z gradom, 
21 tisoč tolarjev mesečno. Mis
lim sicer, da ni več kaj odnesti iz 
gradu, vendar nikoli ne veš, kaj 
lahko pride komu na misel. Če 
bo grad podržavljen, bo to 
pravzaprav olajšanje za Gori-
šnico, vendar se mora država za
vedati, da bo potrebno vlagati 
veliko več kot 8 milijonov tolar
jev, kolikor bo predvidoma dala 
letos. Če bo grad podržavljen, 
želi občina obdržati nekaj pros
torov zase, to pa nam pripada 
tudi zaradi dosedanjih vlaganj," 
je povedal župan občine 
Gorišnica Slavko Visenjak. 

Znano je, da želi Idriart s svo

jimi fondacijami grad obnavljati 
predvsem pa ga oživiti in pripel
jati vanj mednarodne programe. 
Kdo bo torej lahko letos podpi
sal pogodbo o najemu gradu z 
Idriartom? 

Svetovalec na Ministrstvu za 
kulturo, gospod Gabršček, 
meni, da ima župan občine zaen
krat še vso pravico sklepati po
godbe v skladu z zahtevami Za
voda za spomeniško varstvo. 
Ena od poglavitnih zahtev je, da 
ostane objekt še naprej odprtega 
tipa. "Zakon o kulturni dediščini 
je še v preverjanju in na mi
nistrstvu bomo zelo veseli, če ga 
bodo uspeli poslanci sprejeti do 
parlamentarnih počitnic. Pred
videva pa predvsem podrža
vljanje tistih kul turnih spome
nikov, ki bi lahko bili predmet 
lastninjenja podjetij. Vendar za
kon sam ne bo podržavil spome
nikov. Po sprejetju zakona je 
predvidena še ustanovitev skla
da za nepremično kulturno 
dediščino, ki naj bi potem de
jansko gospodaril s to dediščino 
po načelih dobrega gospodarja," 
je dejal gospod Gabršček. 

Letos se z Borlom očitno ne bo 
dogodilo nič usodnega, vsekakor 
pa nič brez sedanjega upravitel
ja, občine Gorišnica. Vsaj do 
zgodnjega poletja bo tako Bori, 
kot kaže, še naprej sameval. Tisti 
naključni turisti ali domačini, ki 
jih mogočni grad nad strugo 
Drave tu in tam vendarle privabi 
pa vedno znova razočarano 
zapuščajo grajsko dvorišče. 

Mi lena Zupanič 

P O K R A J I N S K I M U Z E J P T U J 

Cdeif 
ptrniskeom Htrizma 
Pred leti smo se na Ptuju odločili, da bo glavna gospodarska panoga 
mesta ob Dravi turizem. Takrat smo se dogovorili, da bomo to dejavnost 
gradili na treh stebrih: bogati vinski kulturi termalni vodi in nenazadnje 
bogati kulturno - zgodovinski dediščini. 

Tudi zaradi turističnega raz
voja v mestu je dejavnost 
ptujskega muzeja zastavljena 
zelo ambiciozno in tako, da pos
kuša zadovoljiti vse potrebe pot
rošnikov kulturnih dobrin. Mu
zej tako postaja osrednja kultur
na institucija zakladnice tisočle
tij, ob tem pa prav tako eden iz
med pomembnejših turističnih 
ponudnikov kraja. T rud imo se, 
da skupaj z vsemi ostalimi turis
tičnimi ponudniki v mestu tvo
rimo enovit, prepoznaven, kon
kurenčen in zanimiv turistični 
produkt. Za Ptujčane in 

predvsem za obiskovalce iz do
movine in tujine je še vedno na
jbolj zanimiv in obiskan ptujski 
grad. Ob stalnih grajskih zbir
kah, občasnih razstavah in boga
ti glasbeni dejavnosti na gradu 
pa poskušamo v muzeju privabi
ti goste tudi v ostala razstavišča. 

Ptujčani prav gotovo poznate 
bogat slikarski opus Franceta 
Miheliča, katerega del je 
razstavljen v razstavišču, ki nosi 
njegove ime. Kulturna javnost 
Ptuja in njegovega zaledja je na
vajena pestrega sodobnega li
kovnega utripa v Miheličevi ga
leriji, ki je v letu 1995 gostila 
7827 obiskovalcev, večji del iz 
domovine. 

V bivšem Dominikanskem sa
mostanu so na ogled arheološke 
zbirke zanimive predvsem za 
strokovno domačo in tujo 
javnost. Zanimivo je, da ravno 
arheološke zbirke pritegnejo na
jveč obiskovalcev iz tujine. V 
letošnjem letu smo v bivši kapeli 
samostana prvič predstavili ar
heološko razstavo Amfore, avto
rice Verene Perko, ki smo jo pre
nesli iz Mestnega muzeja Ljubl
jana. Razstavo si je v dveh mese
cih ogledalo 1635 obiskovalcev. 
Od bogate arheološke dediščine 
Ptuja si obiskovalci zakladnice 
tisočletij z veseljem ogledajo 
tudi mitreje na Bregu in Hajdi-
ni. V letu 95 smo jih našteli 
1082, od tega kar 24 % iz tujine. 

Stalna etnolška zbirka na gra
du Velika Nedelja prav tako pos
taja priljubljena destinacija gos
tov iz domovine in tujine. V 
prejšnjem letu jo je obiskalo 
2990 obiskovalcev. Z načrtno 
promocijo in vključevanjem 
zbirke v turistične programe bo 
ta številka v prihodnje prav go
tovo veliko višja. Ob bogati pri
reditveni in razstavni dejavnosti 

je ptujski muzej v letu 1995 
odprl tudi vrata novega razsta
višča na Prešernovi 37. V stavbi 
bivših ptujskih zaporov. Razsta
višče smo odprli z razstavo DO
MOVINA NAŠA JE SVO
BODNA... PTUJSKI OKRAJ 
M E D NOB 1941 - 1945. V no
vem razstavišču smo v lanskem 
letu pripravili tudi prvo slikars
ko razstavo g. Anke Krasna. 
Čeprav je razstvišče na Prešerno
vi 37 odprto šele nekaj več kot 
pol leta, je v tem času privabilo 
že 1609 ljubiteljev zgodovine in 
sodobne likovne umetnosti . 

Prijetni ambienti osrednje 
kulturne institucije v mestu so 
že nekaj časa prijetno zbirališče 
poustvarjalcev glasbene umet
nosti in ljubiteljev glasbene kul
ture. V preteklem letu je muzej 
skupaj z ostalimi organizatorji iz 
Slovenije pripravil 14 glasbenih 
prireditev. S ponosom lahko 
zapišemo, da so na naših glasbe
nih prireditvah nastopala sve
tovna znana imena kot so: Irena 
Grafenauer, Hortus Musicus, 
Musica Antiqua Koln in ostali. 

Če naredimo kratko statistiko 
bogate razstavne in prireditvene 
dejavnosti ter zanimanja za 
obisk stalnih muzejskih zbirk, 
lahko s ponosom trdimo, da nas 
je v letu 95 obiskalo 94.650 gos
tov. Obiskali so naše stalne zbir
ke ali se udeležili katere izmed 
51 prireditev, ki so se v letu 95 
odvijale v muzejskih prostorih. 
Če bi za lažje razumevanje naše 
obiskovalce "prekvalificirali" v 
avtobusne goste, bi se ti k nam 
pripeljali z 2103 avtobusi in, če 
bi avtobuse postavili v kolono, 
bi ta segala od Ptuja do Šentilja. 

Srečke Levrenčič 

lAladi pevii 
v Rademih 

Mladinski pevski zbor osnov
ne šole iz Sv. Tomaža je minuli 
konec tedna preživel na inten
zivnih pevskih vajah v zdravi
lišču Radenci. Tam so v prijet
nem okolju po šest ur dnevno 
utrjevali pesmi iz svojega reper
toarja. Seveda pa ni manjkalo ve
selega čofotanja v vodi, zabave in 
i^re. Zborovodkinja Alenka 
Curin Janžekovič je dejala, da 
so bile to njihove prve priprave, 
s katerimi je želela nagraditi 
trdo delo svojih pevcev, saj petje 
je v prvi vrsti garanje in šele nato 
užitek. Na ta način so združili 
prijetno s koristnim. 

Denar za tridnevno bivanje v 
Radencih so v veliki meri pris
lužili sami, gotovo pa ne bi šlo 
brez vsestranske podpore spon
zorjev in šole. V nedeljo so se v 
zdraviliški konferenčni dvorani 
predstavili svojim gostiteljem s 
koncertom, ki nosi simboličen 
naslov Ko bi ljudje ljubili se. Za 
klavirsko spremljavo je poskrbe
la Metka Žižek, kot krepetitor-
ka pa je sodelovala študentka 
glasbe Klavdija Zorjan. Na kon
certu se je predstavila tudi mlada 
pianistka Breda Majcen, 
učenka prof. Žižkove. 

Za domače občinstvo pa 
pripravlja mladinski pevski zbor 
koncert 8. marca ob 19. uri pri 
Sv. Tomažu. 

v k 

Kulfura kof popestriter 
Življenje in delo vojakov sta v prvih tednih služenja inten

zivna in naporna, saj morajo vojaki v zelo kratkem času pri
dobiti mnogo novih znanj in vojaških veščin. 

Vojaško življenje ni praznik, na prvi 
pogled bi lahko rekli, da se uniforma in 
kultura ne moreta združiti, vendar to ne 
velja za 710. UC vojašnice Slovenska 
Bistrica. 

Ob Slovenskem kulturnem prazniku 
so tudi v vojašnici Slovenska Bistrica 
dvignili raven kulturnega življenja. Po
veljnik 710. UC major Miran Fišer je 
prisluhnil ideji stotnika Simona Koreze, 
in v jedilnici vojašnice so 08. februarja 
organizirali pestro kulturno proslavo. 

Zelo profesionalno jo je povezoval 
vojak Matjaž Keržan. 

Iz uvodnega nagovora obeležitve 
praznika je bilo zanimivo prisluhniti po
menu kulture na slovenskem prostoru. 

Odkar imamo svojo neodvisno sa
mostojno državo, je ta dan priložnost 
za premislek o tem, kaj pomeni kultura 

za slovensko državnost. Kadar govori
mo o tem, da je slovenska državnost 
izpolnitev tisočletnega sna o samosto
jni državnosti vemo, da ta sen dolgo 
časa ni bil niti gospodarski niti politični, 
temveč predvsem kulturni. Edini te
melj, iz katerega se nam je na
vsezadnje izoblikovala pravica do 
lastne države, je bila slovenska kultura 
- slovenska po jeziku in duhu, kot so ga 
v dobršni meri določile posebnosti 
tega jezika. 

Vojaška slovesnost se je začela s 
slovensko himno, ki jo je zapel Dekliški 
sektet iz Koga. Sledil je kulturno - za
bavni del. Učenci OŠ Pohorskega odre
da iz Slov. Bistrice so v svojem nasto
pu vojakom zaželeli prijetno bivanje v 
njihovem kraju, čar prireditve je dose
gel umetnik g. Cvahte s svojim Jurijem 

Vodovodnikom. Člani folklorne skupine 
iz Poljčan so k svojemu nastopu pri
tegnili tudi vojaka iz lože. 

Se posebej so se zabavali ob zvokih 
glasbe vojaškega ansambla 710. UC, 
ki je svojim kolegom odigral venček 
Slovenskih pesmi. 

Kot gost večera je nastopila gdč. 
Kannen PlazaJ iz glasbene skupine, ki 
jo vodi Aljaž Šimek. To je bil utrip kul
turnega praznika v 710. Učnem centru, 
upajmo da bo letošnji praznik tudi po
buda za kulturne dejavnosti med slo
venskimi vojaki. 

Ob prisegi 14. generacije, ki je bila v 
petek, 16. februarja 1996 pa sta v 
vojašnici pripravila samostojno razsta
vo slikarja Maks Menoni in Simona 
Menoni. Razstavo bo dopolnjevala 
zbirka knjig Prešerna, ki jo v vojašnici 
pripravlja osrednja knjižnica iz Slo
venske Bistrice. 

Simen Kerez 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega deta, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za ra 
dijsko in časopisno dejavnost 
RADIO • TEDNIK Ptuj. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (di
rektor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože 
Šmigoc (pomočnik odgovornega 
urednika in lektor), Jože Bračič, 
Ivo Ciani, Majda Goznik, Viki Kle-
menčič, Martin Ozmec, Marija 
Slodnjak in Milena Zupanič (novi
narji). 

Tehnično urejanje, celostna po
doba, stavek in grafika: 
Slavko Ribarič. 
PROPAGANDA: 
Oliver Težak, -a 776-207 
Naslov: RADIO - TEDNIK, Raičeva 
6, 62250 Ptuj, p.p. 95; s (062) 
771-261, 779-371: 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Celotna naročnina 5.720 tolarjev, 
za tujino 11.440 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023 
Tisk: GZP Mariborski tisk. Mari
bor. 
Po mnenju Ministrstva za informi
ranje Republike Slovenije št. 
23/58-92 z dne 12.2.1992 se šteje 
Tednik za izdelek informativnega 
značaja iz 13. točke tarifne števil
ke 3. za katerega se plačuje davek 

: od prometa proizvodov po stopnji 



POKOCAMO, KOMENTIRAMO 

Dr. Božidar Voljč o ptujski bolnišnici 

Prejšnjo sredo, na rednem posvetu direktorjev slovenskih b o l 
nišnic o predvideni kategorizacij i slovenskih bolnišnic, niso 

veliko razpravljali, čeprav je pr ipomb veliko. Priložnost je izkoris
til direktor ptujske bolnišnice dr. Lojze Arko, ki je odkrito pove
dal , da gre za administrativni akt, ki so ga zasnovali direktorji 
večjih bolnišnic na račun manjših, katerih paciente želijo prevze
t i . Prebivalce na manj razvitih območj ih pa s tem osiromašiti za 
nekatere pravice iz zdravstvenega varstva. Pripombe na osnutek 
predloga kategorizacije slovenskih bolnišnic bodo pregledal i , jih 
uredili in vključili v predlog dokumenta, vendar kot so prejšnjo 
sredo povedal i , se to ne bo zgodi lo kmalu. V ptujski bolnišnici s 
takšnim izidom pogovorov niso zadovol jn i , zato so se včeraj 
srečali z ministrom za zdravstvo dr. Božidarjem Voljčem in držav
nim sekretarjem dr. Janezom Zajcem. Prisoten je bil tudi ptujski 
župan dr. Miroslav Luci. Z dr. Vol jčem so se direktorji manjših 
slovenskih bolnišnic, ki jim grozi uvrstitev med krajevne in s tem 
zmanjšanje obsega dela za skoraj polovico, pogovarjal i že 
prejšnjo sredo. Presenetila jih je njegova izjava, da dokler bo on 
minister za zdravstvo, takšnega dokumenta ne bo podpisal. 

Zaščito se je preselila v Ptuj 

Mercator Zaščita, hči družbe Mercator SVS, je svoje poslovan
je in proizvodnjo prenesla v Ptuj, na Rogozniško cesto 14, v 

neposredno bližino uprave Mercatorja SVS. V obnovl jenih in za 
to vrsto produkci je namenjenih prostorih nadal juje z izdelavo 
usnjenih in tekstilnih zaščitnih sredstev ter z dodelavnimi posli. 

Sekcijo kovinarjev vodi Franc Muzek 

Na seji sekcije kovinarjev, ki je bila 13.februarja, ene na
jmočnejših pri O b m o č n i zbornici Ptuj, so med drugim izvolili 

novo vodstvo in se dogovori l i za devetčlanski pododbor sekcije, 
ki ga bodo sestavljali člani iz vseh devetih novih občin na 
območju bivše ptujske občine. Sekcijo bo tudi v bodoče vodil 
znani ptujski ključavničar Franc Muzek. Dogovori l i so se tudi za 
aktivnosti v okviru 25-letnice O b m o č n e obrtne zbornice Ptuj, ki 
jo bodo praznovali juni ja. 

Ptujski mestni svet ponovno 29. februarja 

Predsedstvo sveta mestne občine je na seji 12. februarja 
določi lo datum in dnevni red 15. seje sveta. Ptujski mestni 

svetniki in svetnice se bodo ponovno sestali 29 . februarja, ko 
bodo razpravljali o predlogu proračuna za letos, spremembah 
dologoročnega in kratkoročnega plana, programu javnih del v 
tem letu, spremembah statuta in poslovnika mestne občine ter o 
nekaterih drugih pomembnih vprašanj ih. 

V sredo sosvet načelnika upravne enote Ptuj 

28 . februarja se bodo v prostorih mestne občine sestali člani 
sosveta načelnika upravne enote Ptuj. Najprej bodo govoril i 

o delovnih dneh krajevnih uradov, v nadaljevanju pa se bodo 
župani pogovarjal i z direktorjem Inštituta za javno upravo pn 
Pravni fakulteti v Ljubljani dr. Gorazdom Trpinom o projektu 
mednarodnega sodelovanja na področju lokalne samouprave. 

Obisk avstrijskega ambasadorja 

V mestni hiši v Ptuju je župan dr. Miroslav Luci v soboto sprejel 
avstrijskega ambasador ja v Sloveniji dr. Gerharda VVagner-

Kurenti v Sierra Nevado 

Trinajst članov društva Ptuj (Ski) kurent k lub, ki se je šele pred 
kratkim formalno organiziral , je v nedeljo odpotova lo na sve

tovno smučarsko pn/enstvo v Sirra Nevado. Gre za skupino v 
svetu znanih kurentov, ki redno spremljajo naše smučarje in 
smučarke na zimskih o l impiadah in svetovnih smučarskih 
prvenstvih. D o s l e j so^se udeležili že štirih o l impiad in sedmih sve
t o v n i h pn/enstev . V Š p a n i j i bodo os ta l i do z a k l j u č k a pn /ens tva . 
N a d e j a j o se, da bodo s s v o j o podporo , p r i nes l i s r e č o n a š i m 
s m u č a r j e m . 

To soboto na ptujski televiziji 

No sporedu je informativna oddaja z več prispevki. Na S l o 
venskem trgu je nove prostore odpr la M banka iz Ljubljane, 

v Narodnem domu je bila 7. februarja osrednja slovesnost ob 
letošnjem kulturnem prazniku, enajst dni pa je Ptuj živel s pus
tom. 

Pr iprav i la : MG 

GOVORI SE... 
...DA je mestni starosta začel 

. učinkovito skrbeti za svoje 
^adre. Magister se je začel 

/ukvarjati z zbiranjem reklam. 
...DA sta se dva znana umetni
ka maskirala v politično glasi
lo in javnosti nastavila ušesa. 
Kljub bedi v kulturi sta se 
počutila kot prerojena, ko sta 
slekla politično obremenjeno 
navlako. 
...DA je bil javnoobravnavani 
župan sosednje mestne občine 
na sprejemu v mestni hiši, plesa 
na gradu pa se ni udeležil Ver
jetno zato, ker so bili tam foto
grafi in dekleta. 
...DA je častni pokrovitelj 
ptujskega praznika in 
predsednik vlade, na novinars
ko vprašanje o izjavah prej 
omenjenega sosednjega župa

na, o zaroti proti podravski 
. prt lolmct izjavil, da gre zago

tovo za "maskirano" torej 
pustno izjavo. 
..JDA so novinarjem ob Ja
nezovem obisku pri mestnem 
županu pripadle drobtine. Naši 
M. S. je padel na glavo del kro
fa. Ne ve se če iz rok ali ust, za-
goto pa, da od enega v lepo 
maškerado strmečih varnostni
kov. 

VIDI SE... 
...DA je 
bil dolgo
letni neu
morni 
član org. 
odbora 
A. P., 
neumor 
en tudi 
letos. Po
tem pa 
ga je 

staknil. Mavec namreč. Vzroka 
ni želel nikomur zaupati, s 
"trdo" roko pa se je pojavil dan 
potem, ko je bil večerni 
"skrbnik" tajnic pomembnih 
slovenskih vladnih in gospo
darskih institucij. 

...DA si 
je znan 
Ptujčan, 
trenutno 
iz parla-
mentam 
ih kro
gov, na
del zve
dav nos 
in dolga 

ušesa, za dodatno "kamuflažo" 

pa si oprtal (skd) kitaro. V teh 

predvolilnih časih je res treba 

imeti ostre oči, dober nos in ve

lika ušesa. 

L E N A R T / V O L I T V E IN REFERENDUM 

Vned^za 
pi^oA^Ji pet kf 

Potem, ko so Lenarčani že sko
raj pozabili na čase, ko so s sa
moprispevki (občinskimi in kra
jevnimi, vseh je bilo dovolj) kro
jili usodo krajev sredi Slovens
kih goric, bodo v nedeljo znova 
odšli na volišča. Referendumi za 
ali proti novim krajevnim sa
moprispevkom bodo na 
običajnih mestih, na voliščih, ki 
jih že dobro poznajo. Ni naš na
men, da navijamo za ugodne izi
de, ki morajo biti odraz volje lju
di. Verejli ali ne, pobuda za nje 
je stara tri leta, o njej so začeli 
razmišljati takrat, ko je šel 
zadnji občinski samoprispevek 
(namenjen v glavnem za telo
vadnici v Sveti Trojici in Lenar
tu) h kraju. Govorili so o 
možnostih o uvedbi krajevnih 
samoprispevkov, pri katerih je 
tudi vse ostalo. In se bo o njih 
odločalo na nedeljskem referen
dumu, ki naj bi bil neke vrste 
odraz volje Lenarčanov ali so še 
pripravljeni sami odpirati de
narnice in dajati tudi za stvari, o 
katerih dajejo že kot davkop
lačevalci in o katerih bi lahko (in 
morala) razmišljala tudi država. 
Kljub različnim pomislekom bo 
najbrž odločilnega pomena kra
jevni značaj morebitnih novih 
samoprispevkov, ki naj bi pripo
mogli k uresničevanju nekaterih 
prednostnih nalog v posameznih 
KS. Če je verjeti razpoloženju 
ljudi, potem bodo na volišča šli 
in tudi to je pomembno, saj bi 
bilo slabo, če bi se o denarju za 
večino odločala manjšina. 

Bodo pa pri Lenartu v nedeljo 
lovili dve muhi na en mah. Zara
di varčevanja so se namreč 
odločili, da skupaj z referendu
mi opravijo še krajevne volitve, 
ki jih je župan Slavko Kramber-
ger razpisal za 25. februar. Tudi 

za te volitve pravijo, da je vse na
rejeno. Vložene so kandidatne 
liste, stranke bodo tekmovale za 
čimugodnejši izid in za čimvečje 
število svojih članov ali simpa-
tizerjev v svetih KS. Prave stran
karske napetosti sicer ni čutiti, 
govori pa se, da je kar nekaj ljudi 
zaradi želje po vplivu v lokalni 
politiki obleklo nove plašče (ali 
boje rečeno, menjalo stranko). 

Že vedo za kaj, ljudje pa tudi 
pomnijo, mar ne? 

M. Toš 

PRVI ROJSTNI DAN RADIA SLOVENSKE GORICE 
Glas Radia Slovenske gorice iz Lenarta se je prvič oglasil 15.fe6rK-

arja ob 5. uri Začetki te male radijske posttge so bili težami, saj je njen 
ustcmovitelj zasebno podje^e DAJA d.o.o.inje bilo potrebnih precej fi
nančnih sredstev. Toda kot je z veseljem ugotavljam direktor Janez 
Kurbus, jim je uspelo preživeti "porodne" težave in danes njihov pro
gram popolnoma ustreza kriterijem nekomercialne radyske postaje. 

Danes ustvarja 6 redno zaposlenih in 20 honorarnih sodelavcev 
dnevno S ur programa. Kot je povedala Darinka Čobec, odgovorna 
urednica, je njihova programska shema prilagojena tamkajšnji popula
ciji, zajema pa vse vrste radijskih oddaj s področja kulture, izobraževan
ja, gospodarstva, političnega dogajanja, športa itd. 

V prihodnosti si želijo, da bi preselili njihov oddajnik na ugodnješo lo
kacijo in si tako zagotovili boljšo slišnost. Takrat nameravajo podaljšati 
tudi čas oddajanja s sedanjih 8 na 14 ur dnevno. 

MS 



MASI KRASI IN UUDJE 

P U S T / NA 36. KURENTOVANJU BLIZU 25.000 OBISKOVALCEV: 

D m o v ^ o v o darilo kurentom 
Ptulianl in okoličani smo eni tistih Sloventev, ki s e še posebel v pustnem č a s v resnično znamo zabavati. Celih 1 1 norih dni, od 1 0 . do 20. februaria so 
potekale etnografske, pustno obarvane prireditve, z nastopi prvakov slovenske zabtrfno-glasbene estrade, katerih glavnina se / e odvijala v veliki kar
nevalski dvorani, šotoru za tnftobusnim postajališčem, ki sprejme vsaj 2000 obiskovaUev, 

Vrhunec tradicionalnega, letos že 36. ptujskega kurentovanja pa se 
je tudi tokrat dogajal na pustno nedelo , 18. februarja, ko s i je kar
neval po ulicah starega Ptuja, s prek 40 karnevalskimi in pustnimi 
skupinami ter okoli 1.200 nastopajočimi, v izredno lepem in 
sončnem vremenu ogledalo blizu 25.000 obiskovalcev. Organiza
torji - gospodarsko interesno združenje Poetovio - Vivat ter seveda 
Ptujčani pa smo bili posebej počaščeni, ker si je karneval ogledal 
tudi častni pokrovite^ letošnjega kurentovanja, predsednik slo
venske vlade in predsednik Liberalne demokracije Slovenije, dr. 
Janez Drnovšek, ki je kurentom podaril veliko o^e Borisa Žoharja 
z motivom kurenta. Šefica predsednikovega kabineta Mojca Osol-
nik pa je predstavnikoma rogatih in pernatih korantov podarila 
spominske robce. Predsednik Drnovšek je bil zatem pol ure gost 
ptujskega radia, Iger se je o aktualnih političnih temah z i\jim po
govarjal odgovorni urednik Ludvik Kotar. 

Med 23-imi, v glavnem že zna
nimi domačimi etnografskimi 
skupinami, malimi in velikimi 
orači iz Lancove vasi, pokači iz 
Lovrenca, mlajšimi orači iz 
Gerečje vasi, orači iz Podlehni-
ka, ploharji iz Cirkovc, kopjaši iz 
Markovcev, klade iz Spodnje 
Polskave, haloškega Jureka iz 
Dolene, cigani iz Dornave, pa 
rus, vil, starčkov in še koga), so 
kot paša za oči nastopile tudi 
mažorete iz Varaždina, poleg 
ptujskih godbenikov, ki so se to
krat našemili v zdravnike, je 
nastopila tudi pihalna godba sv. 
Florijan iz Avstrije, pihalni or
kester iz Podlehnika ter godba 
na pihala iz Laškega. Z 
vročekrvnostjo so v kratkih ro
kavih presenetili zvončari iz 
Matulja na Hrvaškem, z izvir
nostjo in etnografsko zvestobo 
pa Kukeri iz Bolgarije. 

V nadaljevanju povorke se je v 
drugem, prostem karnevalskem 
ali pustnem delu, predstavilo še 
prek 20 maskiranih, v glavnem 
motoriziranih skupin, ki so 
predstavljale različne več ali 
manj aktualne trenutke doma in 

v svetu. 
Žal pa je treba povedati, da so 

organizatorji s spremembo, ozi-

K l a d e iz P o l s k a v e in u l o v l j e n i d e k l e t i 

roma skrajšanjem trase povorke 
naredili napako. Nekaj tisoč 
obiskovalcev, predvsem izven 
Ptuja, ki o spremembi trase ver
jetno niso bili obveščeni, je po-
vorko zaman čakalo na Slomško
vem trgu, na Potrčevi cesti in v 
Trstenjakovi ulici in verjetno še 

kje, kot so bili tega navajeni v 
minulih letih. Tud i varčevanje s 
premajhnim številom redarjev 
(lažje bi varčevali drugje) se je 
obrestovalo predvsem v nega
tivnem smislu. Povorka se je po 
ozkih ulicah s težavo prebijala 
skozi množico. To se je še pose
bej pokazalo na Mestnem trgu 
ob zaključnem nastopu blizu 250 
korantov vseh devetih skupin 
(veseli korant, Poetovio Ptuj, 
Kurenti Pobrežje, Podlehnik, 
Ptuj 1, Lancova vas, Rogoznica, 
Ptujski kurent klub in kurenti 
center), ki so se skozi množico 
prebijali v koloni po eden. Vtis 
množičnosti tega osrednjega lika 
ptujske prireditve se je tako 
povsem razblinil. 

Po kurentovanju so v karnevalski 
dvorani, kjer je sicer ta dan skrbela 
za zabavo skupina Moped show in 
Štajerskih sedem, razglasili na
jboljše pustne skupine. Tročlanska 
žirija predstavnikov organizatorjev, 
ki ji je predsedoval A leš Gačnik, si
cer etnolog in sociolog, v njej pa sta 

bila še modna oblikovalka Stanka 
Vauda in oblikovalec Janko Mari-
nič, je 5. mesto prisodila skupini 
Policistov; 4. mesto slovenski vojni 
floti iz Dupleka, 3. mesto in nagra-

M e d p u s t n i m i liki k a r n e v a l a s o k o m i s i j o n a v d u š i l i 
K m e t j e iz H a j d i n e z m l e k a r s k o v o j n o n a P t u j u . 

do 80.000 Sit črncem in veliki žira-
fi, 2. mesto in nagrado 100.000 Sit 
skupini Green peace in jedrskim 
poskusom, 1. mesto in nagrado 
200.000 tolarjev pa je prejela sku
pina Veseli Kmetje iz Hajdine, kije 
prikazovala mlekarsko vojno na 
Ptuju. Glede na to, da se s tako 
odločitvijo žirije mnogi niso strinjali 

in, da so še isti večer po objavi rezul
tatov kar deževale pripombe ne
vtralnih občanov in nekaterih fun
kcionarjev, bo v bodoče verjetno 
potrebno razmisliti o širši sestavi te 

žirije, ki bo lažje sklepala o nagra
jencih. Navsezadnje je nagradni 
sklad znašal prek pol milijona to
larjev. 

Sicer pa pust je bil tudi letos 
nadvse norčav, poln različnih 
dogodivščin, kot se za pust na 
ptujskem spodobi. Obogatili in 
prijetno izpopolnili smo ga z 

okoliškimi fašenki in pustnimi 
povorkami v Cirkulanah, Dor-
navi, Markovcih, Cirkovcah in 
na Vidmu. Ptujska "jara gospo
da" si je z redkimi izbranci iz 
Ljubljane v petek zvečer pri
voščila brezplačni "gala ples", ki 
pa je bil gala bolj zaradi 
vrhunske izvebe, odlične pos
trežbe in menujev, ter zaradi bo
gatega (beri dragega) programa 
vrhunskih umetnikov iz Ljubl
jane. Sobotni Kidričevski šofers
ki fašenski ples in pustno rajanje 
v hotelu Super Li nista bila tako 
dobro obiskana kot včasih, pa je 
bil zaradi tega šotor, oziroma 
karnevaslka dvorana vsak dan 
nabito poln. In če si je nekdo 
mel roke, so bile druge ptujske 
gostilne v pustnih dneh bolj 
prazne kot leta nazaj. Nasploh 
pa je bilo zaradi osredotočenja 
pustnega življenja v šotoru, ne
kaj metrov stran - po ulicah sta
rega Ptuja v najbolj norih dneh 
skoraj mrtvo, le tu in tam je bilo 
srečati kakšno masko. Še sreča, 
da smo pusta v torek pokopali, 
pokopljimo z njim tudi vse pikre 
in grenke priokuse. Fašenk je 
mrtev, naj živi pust! 

M . O z m e c 

C I R K U L A N E / BIL JE TRETJI PUSTNI KARNEVAL 

Pusint ziv xwr 
Osrednjo pustno prireditev v občini Gorišnita so na letošnjo pustno soboto 
pripravili v Cirkulanah, kjer se je v povorki zbralo preko 400 nastopajočih. 
Pod črto organizatorja se je tokrat že tretjič zapisalo tamkajšnje Turis
tično društvo, ki želi tudi s pustno prireditvijo dati nekaj k boljši turistični 
ponudbi kraja in okolice. Za najbolj izvirne in skratka najbolj pustno 
obarvane like pa tudi letos ni zmanjkalo "bogatih" nagrad, 

Cirkulančani so namreč v 
letošnjem pustnem času prosili 
"boginjo zimo" za lepo vreme, 
kar se jim je vsekakor splačalo, 
saj je v kraju na sobotni pustni 
popoldan posijalo tudi sonce. 
Karneval z najmanjšimi in na
jvečjimi pustnimi liki je v Cir-
kulane privabil veliko obisko
valcev in organizatorji so, po 
besedah predsednika Turis
tičnega društva, Zvonka Bra-
tuška, tudi letos dobro izpeljali 
pustno prireditev, ki že dobiva 
ime tradicionalna. Nastopili so 
koranti , orači, pokači, rusa, 
najmlajši iz vrtca in osnovne 
šole ter skupine z najbolj izvirni
mi pustnimi idejami. Za nagrade 
so letos namenili skoraj 50 tisoč 
tolarjev, razdelili pa so jih v dve 
skupini; palčki in sneguljčiče so 
dobili častno prvo mesto med 
otroškimi skupinami, druge so 
bile čarovnice, tretji pa "pregan-

B r e z p u s t n i h n o r č i j p r a v i j o , d a t u d i v C i r k u l a n a h n e 
bi š l o . 

jalci zime". V drugi skupini med 
odraslimi so za najboljšo pustno 
skupino razglasili Orače iz Ma
lega Okiča, "Mlekarska zadruga" 
P D Osluševci in T K D Klopotec 

Soviče - Dravci z "vino

gradniškimi opravili", pa sta si 

razdelili preostali dve mesti. 

T. M o h o r k o 



ZANIMIVOSTI, REPORTAŽE 

MATTERHORN 
Luči so ugasnile in kot bi trenil so se spet prižgle. Kje sem in kaj 
tu iščem. Preden se zavem mine nekaj minut, pograbim "rukzak" 
in stopim v hlače, odvlečem se na hodnik in pričnem z obuvan-
jem čevljev. Nikakor mi ne gre nič od rok. No, končno mi uspe 
urediti se in po opazovanju drugih ugotovim, da nisem sam z jut
ranjimi težavami. Na glavo si nataknem čelado, prižgem svetilko 
in ropotaje odkorakam pred kočo. Tu je gneča, naveze že gredo, 
se pripravljajo ali pa kot jaz, pravkar opazujejo jutranji direndaj 
v temi. 

Skoraj vsi naši smo pred kočo 
in se silimo s hrano, samo Dani
lo manjka. Sandi ga gre iskat in, 
ko se vrne pove, da mu ni dobro. 
Gremo. 

Natovorimo vsak svoj . 
nahrbtnik in se podamo proti 
grebenu. Malo višje opazimo 
lučke v steni. Gremo za neko 
skupino, saj sami ne poznamo 
točne poti, pa še tema je. Le ka
kih dvesto metrov od koče se 
zagrizemo v prve granitne skale 
in se z vsakim korakom hitro 
dvignemo. Po nekaj sto metrih v 
steni skupina pred nami išče 
pot. Smo pa tam kjer ni muh! 
Dokaj hitro se obrnejo mi pa na
daljujemo. Spustimo se nekaj 
metrov po vrvi navzdol in že 
smo na poti. Počasi se začne da
niti, vidljivost je boljša in pot se 
odpira. Napredujemo, pred sabo 
vidimo naveze in kakšno skupi
nico po tri. Pot je podobna 
kamnolomu. Veliko drobnih ka
menčkov je na poti in ko stopiš 
imaš občutek, da imaš pod noga
mi kroglice. Zadeva, si mislim, 
je na nekaterih mestih hudičevo 
krušljiva in včasih prilomasti, 
nedaleč vstran kakšen, nekaj de
set kilogramski "kamenček". Pot 
pa pelje tik pod grebenom ali 
celo po njem, tako da ni pretira
ne nevarnosti. Na mestih me 
presenetijo kompaktne skale, ki 
jih lahko le sanjaš, a so tu. Tam 
kjer pot zavije na pobočje, je na
enkrat milijon poti in najlažja je 
tista, ki jo je najtežje najti. A 
vseeno dobro napredujemo, ven
dar se je želodec že začel oglašati 
in sklenemo, da nekaj spravimo 
v sebe, kajti potem bo šlo, vsaj 
pri meni, dosti lažje. 

In res. Zajtrk je koristil vsem. 
Gibljemo se bolj po grebenu, 
iščemo lahke prehode in v dalja
vi se pokaže bivak, ki nam je z 
vsakim korakom bližji. Tik pod 
njim je nekaj malo težjih mest, a 
kljub temu smo vsi uspešno 
prišli do njega. 4000 metrov, čuti 
se že višina, steče beseda. Malo 
popijemo in pomalicamo, da bo 
lažje do vrha. Kajti čaka nas še 
500 višinskih metrov. Pa pojdi
mo, bi rekel Hugo. In res proti 
vrhu se zaženemo Sandi, Pri
mož, Borut in Sandi, to sem jaz. 
Jaka pa se odloči, da se spusti na
zaj proti koči. 

Sedaj pelje pot čisto po grebe
nu, tako da je na obe strani pre-
padna. Vendar je dosti lepša in 
manj nevarna, ker ni padajočega 
kamenja. Malo višje že zagleda
mo debele vrvi, ki so namenjene 
lažjemu pristopu do vrha. Tu 
tudi srečamo že prve osvajalce 
vrha, ki hitijo proti bivaku. Pos
taja bolj mrzlo in na roke natak
nem rokavice. Izvemo, da se le 

N a g r e b e n u ( s m e r v z p o n a ) . 

nekaj metrov pod vrhom začne 
led. Koraki so z višino težji in 
hoja je počasnejša. Čakamo pod 
previsom da sestopijo, na nogah 
imajo dereze in eden sestopa-
jočih nam pove, da je zgoraj že 
kar lepo ledeno. Do sedaj smo 
srečevali le zalite špranje z le
dom. Ko preplezamo prag, se 
pred nami pokaže belina vrha, ki 
nam obeta še kar nekaj hoje z de
rezami in cepinom, po kar trdi 

ledeni podlagi, ki je prekrita z 
tankim slojem snega. Stopimo in 
včasih je treba kar močno brcniti 
v led, da dereza dobro prime. 
Pobočje se zoži in zagledam spo
menik. Ko se bližam se mi odpre 
pogled na vršni greben, ki je kar 
dolg. Še nekaj korakov in smo na 
vrhu fotogeničnega lepotca, ki je 
med štiritisočaki najlepši. 

Stojimo na Švicarskem vrhu in 
gledamo po grebenu. Tik pred 
nami stoji križ, ki so ga postavili 
Italijani saj vrh pripada tudi 
njim. 

Sandi, Primož in Borut se 
odločijo, da bodo odkorakali do 
križa, sam pa snamem "rukzak" 
in se vsedem nanj ter jih opazu
jem. Ob njihovem vračanju na
redim posnetek, do tedaj pa 
opazujem okrog sebe in uživam 

F o t o : S a n d i K e i n e r i č 

v lepoti razgleda. To velja za vse, 
ki v lepem vremenu stopijo na 
vrh. Ko se vrnejo naredimo še 
gasilski posnetek in že se 
začnemo spuščati, kajti čaka nas 
še dolga pot. V upanju, da bo 
spust hitrejši, smo se verjetno 
motili vsi, kajti potrebna je pazl
jivost in vsak korak mora biti za
nesljiv. Vendar višina hitro pada 
in hoja postaja lažja. Do bivaka 
se nekajkrat spustimo po vrvi saj 

gre tako hitreje in še gneči se 
izognemo. Kar hitro smo pri bi
vaku. T u sledi še dolg spust. 
Začne se bolj položno ampak 
počasnejše in krušljivo pobočje. 
Vendar sestopamo dokaj hitro in 
se t rudimo, ker noči ne bi radi 
preživali na pobočju, ki ni nič 
kaj prijetno. Ko se sonce začne 
skrivati za vrhom se na ledeniku 
pokaže enkraten prizor. Senca 
gore in koča pod Matterhornom, 
obenem pa se rdečijo okoliški 
vrhovi Monte Rosa, Liskamm, 
Castro, Pollux, Breithorn in 
Mali Matterhorn. Ob takem tre
nutku se človek ustavi in si vza
me nekaj trenutkov za pogled, ki 
mu ostane v spominu dokler 
hodi po ljubi žemljici. 

Pot sedaj lažje izbiramo. 
Pogled navdzol je boljši in do 
koče, večerje in počitka ni več 
daleč. Pred kočo zagledamo nas
mejana Jaka in Danila, ki najprej 
vprašata: "Je šlo? Ob kuhanju 
veseli v noč debatiramo o dogod
kih s poti in premišljujemo o 
vrhu. Za naslednji dan smo se 
odločili, da prečkamo ledenik do 
manjših jezerc in se spustimo v 
Zermatt. V postelji nas je kaj hit
ro pobralo in tudi noč je minila 
hitro. Sandi pa je še isti večer od
korakal v dolino, saj je imel v 

planu vožnjo s kolesom po oko
liških pobočjih Zermatta. 

Jutro. Po lomastenju ob 3.30, 
smo zadremali kar do osmih. Pri 
zajtrku smo se dokončno 
odločili,da prečkamo ledenik in 
se pač odpravimo do Zermattta. 
Od koče smo se spustili na bele 
poljane in v dveh navezah 
prečkali zgornji del ledenika. 
Sledil je 100 metrski skalnati 
skok, ki nam ni delal večjih 
problemov, saj smo mesto spusta 
izbrali kot, da bi vedeli, da je tu 
prehod. Znašli smo se na 
spodnjem ledeniku in ubrali pot 
do jezerc. Po slabi uri smo stali 
ob jezeru, ki ni bilo tako majhno 
kot smo si predstavljali. Prese
netilo nas je blato, ki je bilo ok
rog jezera, zato pazljivost vsake
ga koraka ni bila odveč. Koraka
li smo dalje, saj smo vedeli, da so 
jezera blizu roba, od koder se zli
va v strugo na stotine potočkov 
in nekaj večjih ledeniških prito
kov. Na pogled mogočen rob z 
ogromnim prepadom je postal 
prelep spust z lahkotno plezarijo 
in prelepimi oblikami pokrajine. 
Srečali smo se z raznobarvnimi 
kamninami, rastlinjem in kris
talno čistimi izviri vode, pokra
jine, ki si jo človek lahko samo 
zaželi. Spustili smo se mimo 

druge postaje vlečnice. Ob kan
jonu reke smo lahkotno sestopa
li skozi vasice, ki imajo nekdan
jo podobo a so kljub temu turis
tično urejene, po travnikih, sko
zi gozdičke vse do mesta. T u 
smo se poskušali igrati turizma a 
smo kaj hitro obupali. Razlaga 
verjetno ni potrebna... 

Z minubusom smo se odpeljali 
do kampa, kjer nas je čakal San
di z novicami. Čudovita narava 
je ob poteh kjerkoli greš, smo 
skupno ugotovili. Ob večerji se 
je debata zavlekla dolgo v noč in, 
ker novica o vremenu ni bila 
dobra, smo se odločili, da jo po
pihamo pred nevihto. Zjutraj se 
je poznalo, da prihaja slabo vre
me, kajti dosti sosedov je 
pospravljalo in se odpravljalo 
domov. 

Zavili smo iz kampa proti 
domu in že so nas pozdravile 
prve dežne kaplje. Pravo nevihto 
smo doživeli doma ob našem 
morju, kjer smo se za nekaj uric 
ustavili, da se nasolimo do nas
lednjega leta. 

Na koncu se zahvaljujemo 
vsem, ki so nam na kakršen koli 
način pomagali v imenu celotne 
posadke. 

Aleksander Keinerič 

Fašenk v Markov€ih 
Tudi letos so v Markovcih do

poldne prikazali etnografske 
pustne značilnosti Markovcev, 
Zabovcev in drugih okoliških 
krajev, in sicer na dvorišču pri 
Runarvih. Posnetek značilnih 
markovških vil, ki ga objavlja
mo, je nastal prav tam. Dogajan
je si je poleg "navadnih" gledal
cev ogledalo veliko fotografov in 
vsaj tri televizijske kamere. Po
poldanska povorka je tako kot že 
štirikrat doslej pritegnila vse 
domače pustne in etnografske 
skupine, ki so se predstavile na 
poti od zabovskega mlina do sre
dišča Markovcev. 

MZ 

O R M O Ž / JUBILEJ 

f tO fef gasilskega Aaštva 
Letošnje leto bo za o r m o š k o prostovoljno gas i l sko društvo še 
posebej de lovno in ž ivahno, saj slavijo jubi le jn ih 110 let de
lovanja. M i n u l o dest letje so vložili vel iko dela in energije v 
obnovo svojega d o m a , ki se sedaj p o n a š a z iz jemnimi pogoji 
za delo . V prijetnih prostor ih , m e d katerimi j e tudi večna
m e n s k a dvorana, so lani uspel i urediti tudi centra lno ogre
vanje. Poleg prvotne n a m e m b n o s t i so vrata d o m a odprli tudi 
za vse osta le aktivnost i , ki v O r m o ž u z a m a n iščejo svojo 
s treho nad glavo. Tukaj so naš l e domovanje razl ične kultur
ne, športne in izobraževalne dejavnost i , manjka lo pa ni niti 
zabave namejene O r m o ž a n o m in raz l ičnim društvom. 

Ob vsem angažiranju pri 
obnovi doma pa niso zanemarili 
nalog, zaradi katerih je bilo 
društvo ustanovljeno. V minu
lem letu so kar 12 krat posredo
vali pri različnih požarih, med 
katerimi je bil gotovo najzah
tevnejši požar v Carreri, poma
gali pa so tudi pri reševanju po
nesrečenca iz vode. In ker se 
dobro zavedajo, kako pomem
bna je dobra usklajenost gasilcev 
v akciji, so izvedli več vaj in se z 
dvema moškima desetinama 
udeležili občinskega tekmovan
ja. S svojo opremo in znanjem so 
radi priskočili na pomoč 
občanom z manjšimi storitvami. 
V mesecu požarne varnosti so iz
vedli več informativno propa
gandnih akcij, v sodelovanju z 
osnovno šolo pa so pripravili in
formativni dan za učence nižje 
stopnje. Primerna poučenost ot
rok o požarni varnosti je 
ključnega pomena, saj stara ga
silska modrost pravi, da je sicer 
pomembno koliko jih gasi, še ve
liko pomembneje pa je, koliko 
jih ne zakuri. 

Razveseljivo je, da je v gasils
kih vrstah zadnja leta videti tudi 
vse več otrok in mladine. 
Vodstvo ormoških gasilcev se 
zaveda, da je delo z mladimi zelo 
pomembno, zato so v želji da bi 
zagotovili izpolnitev svojih 
načrtov imenovali novega men
torja za delo s pionirji. Branko 
Obilčnik bi naj poiskal otrokom 
bližje oblike prostočasnega dela. 
Tako se je poleti v planinskem 
taboru v Robanovem kotu 10 
mladih učilo gasilskih spretnosti 
in veščin, ki so jih po povratku z 
delovnih počitnic predstavili 
staršem. Vodstvo ormoških ga
silcev želi svoje delo približati 

občanom, druženje in 
družabnost sta postali pomem
bni funkciji društva. Posebno 
mladi se radi oglasijo v domu, 
kjer igrajo namizni tenis, pikado 
in preganjajo čas s klepetom. 

Predsednik društva Miran 
Fišer je dejal, da so z doseženim 
v lanskem letu zelo zadovoljni, 
saj so uresničili vse dolgoročno 

P t u j s k i g a s i l c i s o o r m o š k i m t o v a r i š e m o b v i s o k e m 
j u b i l e j u p r e d a l i p o s e b n o p r i z n a n j e . 

zastavljene cilje. Črna pika na 
veselju jubilejnega leta pa je go
tovo težava s pridobitvijo konce
sije za reševanje na cestah. 
Ormoški gasilci so namreč z na
menskimi sredstvi ministrstva 
za obrambo, sredstvi požarnega 
sklada občine Ormož in lastnim 
denarjem že kupili posebno vo
zilo z vso potrebno opremo za 
tehnično reševanje na cestah. Da 
bi bili kos strokovni in odgovor
ni nalogi so v poklicni brigadi 
izobraževalnega centra na Igu 
usposobili več posadk za 
reševanje. Koncesije za reševan
je pa ne dobijo. V čigavem inte

resu je, da draga oprema stoji in 
čemu, lahko le ugibamo. Zgodba 
pa močno spominja na usodo 
prav tako izjemno dragega avto
mobila, ki stoji v garaži ene 
ormoških institucij in že dobro 
leto čaka na zeleno luč. Delo pa 
za območje naše občine v obeh 
primerih opravljajo Ptujčani. 
Gasilci so kljub vsemu optimis
tični in polni novih načrtov. V 
kratkem bodo kupili 14 metrske 
lestve, saj podobnih v občini ni 
in v primeru požara v mestu, bi 
bili pri delu močno hendikepira-
ni. Načrtujejo tudi nakup vozila 
za prevoz moštva. 

Sicer pa naj bi v jubilejnem 
letu mesto zaživelo s svojimi ga
silci. Poleg vsakoletne veselice 
pripravljajo še več razstav in pre
davanj, razpisali pa bodo tudi 
natečaj za otroške likovne ali li

terarne izdelke na temo ga
silstva. V počitnicah pa načrtuje
jo več kratkočasnih delavnic za 
otroke. 

Na minulem svečanem 
občnem zboru so Darku Horva
tu in Rajku Kosiču vročili odli
kovanje za posebne zasluge. 
Priznanje OGZ Ormož za 50 let 
sodelovanja so prejeli Franc 
Vrečar, Jakec Vaui)otič in 
Franc Rajh, za 40 let Štefanija 
Martin in Ivan B a b i c , za 20 let 
pa Oto Ješe, Boris Jaušovec in 
Zoran Poš. 

Foto: Štefan Hozyan 
vk 



MASI KRASI IH UW3E 

USTVARJALNOST V TRETJEM ZIVLJENSKEM OBDOBJU 

JOUUflll l insmr JiiiCiNI l U i n M i n i 
Na Valent inovo je Jože Križančič iz Jenkove 4 v Ptuju praznoval 7 0 . oble tn ico rojstva. Malo je m e d nami ljudi, 
ki bi bili v s e življenje t a k o de lavni in ustvarjalno uspešn i kot je š e d a n e s Jože . Njegovo d e l o je skoraj pol s t o 
letja p o v e z a n o z n a š i m območjem. Ne le , da je bil s p o s o b e n v inogradniški s trokovnjak in organizator v okviru 
Kmet i jskega k o m b i n a t a Ptuj, bil je v e s čas p o v e z a n s ha lošk im preb iva l s tvom, z last i na območju Podlehnika , 
bil p o l n o v p e t v družbeno in polit ično življenje prejšnje ptujske občine , p o s e b n o d e j a v e n v Zvezi s indikatov in 
s indikatu de lavcev v kmet i js tvu in š e bi l ahko naš t eva l i . 

Tudi d a n e s j e še krepko vpet v delo na mnogi l i področj ih . 
M e d drug im j e č lan vodstva Aktiva s ind ika ln ih aktivistov, 
kjer skrbi predvsem za poučne izlete in prenašanje izkušenj 
na mlajše , predsedn ik o b m o č n e enote društva s lovenskih 
izgnancev. Kot ljubitelj v inogradov, pridelave kakovos tnega 
grozdja in v ina sodeluje na s trokovnem področju z la s tno 
pridelavo, zato j e tudi bil sprejet v družbo vitezov v inskega 
reda. Po l i t i čno še deluje v Z L S D , saj s e j e že v prejšnjem s i s 
t e m u vedno zavzemal za soc ia lno pravične in demokrat i čne 
o d n o s e m e d l judmi. Njegova poš tenos t in nagnjenos t k poe
t ičnost i veje tudi iz š tevi lnih njegovih pesmi , črtic in p i s em, 
ki j ih pogos to objavlja v časn ik ih in revijah. V tretjem 
ž iv l jenskem obdobju pa se posebej uveljavlja kot ljudski pi
sate l j . 

Napravimo kratek sprehod 
skozi vsa tri obdobja njegovega 
življenja. 

POŠTENA, A TEŽKA 
MLADOST 

Rojen je bil, 14. februarja 1926 
v Vitni vasi pri Bizeljskem. Nje
gova mladost se ni razlikovala 
od drugih vrstnikov na vasi. Kot 
mladoletnik je bil v jeseni 1941 
skupaj s starši, enako kot na de-
settisoče drugih slovenskih ljudi 
iz Posavja in Obsotelja, izseljen 

v takratni nemški rajh, na njiho
ve domove pa so nacisti naselje
vali svoje ljudi, da bi tako čim
prej izpolnili naročilo svojega fi-
rerja. Bil je v taborišču Vald-
heim na Saksonskem, potem 
ločen od staršev in poslan v dru
go taborišče, odkoder je leta 
1943 z nekaj tovariši pobegnil v 
domače kraje. Sodeloval z borci 
Kozjanske čete v boju za osvobo
ditev. V letu 1944 je spet padel v 
kremplje okupatorjev in do kon
ca vojne je trpel v taborišču. 

Z drugimi pregnanci se je 

vrnil v domovino že nekaj 
tednov po končani vojni in se z 
vso mladostno zagnanostjo 
vključil v obnovo opustošenih 
domačij. Odlužil je vojaški rok 
in končal nižjo kmetijsko šolo. 

Doživetja iz takratnega obdob
ja so se globoko zarisala v njegov 
spomin in porajala se je želja, da 
to tudi opiše za druge ljudi. To je 
začel uresničevati šele v tretjem 
življenjskem obdobju. Pred ne
kaj leti je v samozaložbi izšel 
njegov literarni prvenec - Zlati 
srci, povest o mladem fantu in 
življenju na vasi v težkih letih 
pred vojno. Pred dvema letoma 
je izdal že drugo knjigo - Peščica 
zemlje. To je pretresljiva povest 
o slovenskih ljudeh, ki so jih na
cistični okupatorji z brutalno 
silo izgnali iz domov in s slo
venske zemlje v tujino. Njihovo 
trpljenje, hrepenenje in umiran
je mnogih, ki jim ni bilo dano, 
da bi se vrnili na svojo zemljo. 
Povest končuje z reportažnim 
opisom vračanja teh izgnancev z 
enim od prvih transportov po 
komaj končani svetovni moriji, 
sredi nereda in ruševin skozi 

Nemčijo, Češko, Slovaško in 
Madžarsko. 

DELAVNO IN 
USPEŠNO DRUGO 
OBDOBJE 

Leta 1949 je Jože Križančič 
prišel na naše območje. Po 
končani kmetijski šoli ga je re
publiško ministrstvo z dekretom 
poslalo v Podlehnik, kjer je bilo 

državno posestvo v nastajanju. 
Pote^n je polnih 38 let delal v 
Podlehniku v družbenem sek
torju kmetijstva v okviru Kme
tijskega kombinata Ptuj. Ob 
delu se je izobraževal, končal 
srednjo kmetijsko šolo in diplo
miral na višji agronomski šoli v 
Mariboru. Dolga leta je vodil en
oto Vinogradnoštvo "Haloze" v 
Podlehniku. Uspešno je vodil 
posodobitev vinogradništva s so
dobnejšo obdelavo vinogradov 
in pridelavo kakovostnejših vin. 
Ob teh si je izjemno prizadeval 
za izboljšanje delovnih in 
življenjskih pogojev haloškega 
človeka, ne samo v okviru 
podjetja, temveč tudi krajevne 
skupnosti Podlehnik, kjer je bil 
med pobudniki in organizatorji 
gradnje in vzdrževanja cest, 
elektrifikacije, vodovoda in dru
gih komunalnih naprav, da bi 
bilo življenju ljudem lažje in 
lepše. 

Polno je bil tudi vključen v 

družbeno in gospodarsko 
življenje v takratni ptujski 
občini in širše. Opravljal je šte
vilne dolžnosti kot odbornik 
občinskega ljudskega odbora, 
pozneje občinske skupščine, so
deloval je v vodstvu občinskih 
organizacij S Z D L in ZZB NOV, 
delal na mnogih drugih 
področjih. Posebno delaven je 
bil v sindikatih, saj je v 
prejšnjem sistemu le tako lahko 
dosegel stvarne izboljšave za de
lavce v kmetijstvu in živilski in
dustriji. Prejel je mnoga priz
nanja, med drugim tudi Zlati 
znak Zveze sindikatov Sloveni
je. Za svoje nesebično delo je 
prejel tudi več visokih državnih 
odlikovanj, med drugim red dela 
s srebrnim in še z zlatim ven
cem, red zaslug za narod in red 
republike. 

PO UPOKOJITVI 
TUDI LJUDSKI 
PISATELJ 

Svojo široko družbeno in 
društveno dejavnost je nadalje
val tudi po tem, ko je leta 1983 
odšel v pokoj s polno delovno 
dobo. Opravljal je odgovorne 
dolžnosti v KS Dušan Kveder, 
na tem območju si je zgradil tudi 
svoj lastni dom. Bil je med po
budniki in prvimi uresničevalci 
obnove starega mestnega jedra, 
kot predsednik samoupravne 
stanovanjske skupnosti je po
membno prispeval za izboljšanje 
stanovanjskih razmer mnogih 
ljudi. 

Kljub tako široki paleti vpe
tosti v delo na raznih področjih, 
je v tretjem življenjskem obdob
ju le našel toliko časa, da je spra
vil in še spravlja na papir mnoga 
doživetja in spoznanja iz svojega 
življenja in dela. Dve knjigi sem 
že omenil. Sedaj pripravlja za 
tisk tretjo. Ne vem, če se je že 
odločil za naslov, vem le za 
vsebino. Glavni junak v tej knji
gi bo haloški človek, nekoč do 
skrajnosti izkoriščen viničar, ki 
je postal vinogradniški delavec, 

ki se je dvignil iz brezupne 
revščine. Ta človek danes zopet 
trepeta za svojo bodočnost, ven
dar v tako beden položaj, v 
kakšrenm je bil še pred pol sto
letja, ga nihče ne bo več mogel 
pahniti . 

Zgodba govori o mladem člo
veku, ki po nalogu višjih oblasti 
pride v službo na državno po
sestvo in se prvič v življenju 
sreča s Halozami. Obiskuje 
viničarje na viničarijah 
razlaščenih večinoma tujih pa 
tudi domačih lastnikov in se z 
viničarji dogovarja za nadalje
vanje dela v okviru državnega 
sektorja. Pri tem spoznava vso 
bedo, v kateri so živeli ljudje, 
njihovo hlapčevsko ponižnost, 
ki so jim jo s strahovanjem 
privzgojili oholi gospodarji, nji
hovo nepismenost ali polpis-
menost ter vzroke za to, njihove 
- danes težko pojmljive bedne 
stanovanjske razmere, ko se je v 
mali sobici lesene viničarije stis
kalo po 6 do 10 ljudi, kjer so ma
tere rojevale na slami, ker niso 
premogli rjuh in številne druge 
stiske teh ljudi. Poleg sočutja do 
viničarjev, avtor opisuje tudi 
krivice, ki so jih počenjale oblas
ti z nacionalizacijami kar počez 
in z odpravljanjem viničarskih 
odnosov. 

Iz vseh opisov veje Jožetov 
izostren socialni čut, poštenost 
in odpor do krivic, ne glede na 
to, katera stran jih počenja. 
Kdor bo to knjigo prebral, bo 
spoznal, ali si vsaj osvežil spo
min, resnico o Halozah in njenih 
ljudeh nekoč, spoznal tudi dušo 
in srce avtorja. Upajmo, da bo 
knjiga še letos na voljo bralcem. 
Takrat bomo lahko o njeni 
vsebini napisali nekaj več. 

Za sedaj pa jubilantu - Jožetu 
Križančiču prisrčne čestitke z 
iskreno željo, da bi svoj talent, 
znanje in dobro voljo še mnoga 
leta razdajal za ljudi, da bi se kot 
prijatelji z njim še dologo 
srečevali! 

F r a n c F i d e r š e k 

POLENA OŽIVLJENA! 
K o s o p r e d leti zače l i z u r e j a n j e m z n a m e n i t e P o l e n e pr i L e n a r t u , k i 

je že o d n e k d a j s l o v e l a ko t p r i zo r i šče k o n j s k i h d i rk , v g l a v n e m 
k m e č k i h d v o v p r e g , pa t ud i ga l ope r j ev , n i h č e ni s lut i l , d a b o p o s t a l t a 
de l L e n a r t a z a n i m i v a t o č k a in vse bo l j p r i l j ub l j eno zb i ra l i šče Le 
n a r č a n o v . In res se je z g o d i l o r a v n o t o , u red i l i s o h i p o d r o m , ki si 
p o č a s i t o i m e že zas luž i , p r i red i l i neka j o d m e v n i h k a s a š k i h d i rk in g a -
l o p s k i h t e k m o v a n j ter s t e m ož ive l i p r e d e l , ki j e bi l v p l a n s k i h d o k u 
m e n t i h p r e d deset le t j i p r e d v i d e n z a š p o r t n o r e k r e a c i j s k o s r e d i š č e 
o b č i n e Lenar t . P o b o ž n e že l je , bi l a h k o zap isa l i še d a n e s in d o d a l i , d a 
pa je v z p o d b u d n o že t o , d a se n a Po len i n e k a j d o g a j a . K o b o r e š e n a 
d e n a c i o n a l i z a c i j a , b o m a r s i k a j bo l j z n a n e g a , zda j j e z n a n o le, d a b i 
n a Po len i p o t r e b o v a l i k a k š e n o b j e k t za t o č e n j e p i jač in h l eve za k o n 
je . D a o v s e m d r u g e m ne g o v o r i m o , so o n d a n m o d r o v a l i L e n a r č a n i , 
ki s m o j ih n a Po len i s reča l i s t e k a š k i m i s m u č m i . Pa še p rav s o i m e l i ! 

M . T o i 

L E N A R T / NAGRAJENKA DARINKA GOBEC 

Ko se v Lenartu in okol ic i govori o kulturi in kul turnih pri
redi tvah, se vel ikokrat o m e n j a tudi Dar inko Čobec . O b s lo
v e n s k e m ku l turnem prazniku j e od Zveze kul turnih organi
zacij Slovenije prejela jub i l e jno pr iznanje za do lgo le tno delo 
na področju kul ture . 

Darinka je priznanja sicer ve
sela, toda hitro doda, da je bil 
to štirinajst let njen poklic, saj 
je bila tajnica pri ZKO Lenart. 
Toda razne obveznosti in nalo
ge na področju kulture so se 
največkrat podaljšale tudi 
krepko čez njen delavnik ter v 
prosti čas. 

Ljubiteljska kultura je v majh
nem mestu Lenart imela in še 
zmeraj ima pomembno nalogo. 
Zato je paleta letnih prireditev v 
lenarški občini bila v veliki meri 
odvisna prav od nje. 

"Zmeraj sem se zavzemala, da 
bi si tudi Lenarčani in okoličani 
imeli priložnost ogledati kakšno 
predstavo profesionalnega gle

dališča ali prisluhniti glasbeni
kom od drugod," pravi Darinka 

Čobec. 
Darinka s svojim prijetnim 

glasom že dvajset let povezuje in 
napoveduje na različnih kultur
nih prireditvah. 

Petnajst let pa prepeva pri 
Ženskem nonetu v Voličini in 
pravi, da si težko predstavlja 
življenje brez prepevanja. 

Čeprav Darinka ni več zapos
lena pri Z K O Lenart, rada po
maga s svojimi idejami in tudi z 
delom. 

Težko se vživim v vlogo opa
zovalca ali gledalca, vesela sem, 
če kakorkoli lahko prispevam za 
boljši kulturni utr ip v naših kra
jih. Veseli me, da je vedno več 
kul turnih skupin in da se v 
občinskem proračunu še vedno 
"izbrska" dovolj denarja za kul
turo, pravi ob koncu Darinka 
Čobec. 

M S 

KULTURNI UTRINKI TUDI V 
SREDNJEŠOLSKEM CENTRU PTUJ 

Dijaki Srednješolskega centra so slovenski kulturni praznik obeležeili že 7 .2 .1996 z razl ičnimi kulturnimi pr ireditvami 
(proslave, kviz, razstave...) 

Čas mi je dopuščal, da sem se udeležila le gimnazijske proslave v gledališču in proslave Poklicne in elektro šole, žal pa 
sem pri obeh zamudila nagovore ravnateljev. 

Gimnazijci so prijetno presenetili z dramatizacijo ljudske pripovedke o Kurentu, prebrali odlomek iz Cankarjevega Kurenta, 
v živo spoznali pustni lik "koranta", ob sliki in besedi pa "ptujska" umetnika Miheliča in Žoharja, ki sta znana po likovnih upo
dobitvah kurenta. Na to tematiko pa so v šoli pripravili še domiselno razstavo. 

Nekaj dijakov Poklicne šole pa je tega dne delavske plašče zamenjalo za slavnostne obleke in ob govorjeni besedi ali pesmi 
ob glasbeni spremljavi pripravilo za "debelo" uro kulturnih užitkov. 

Najprej je pod slovensko zastavo zadonela slovenska himna Prešernova Zdravljica, nakar so izrazili željo, da bi dostojno 
proslavili velikega pesnika Prešerna in njegove globoke misli o svobodi, domovini, ljubezni." Spomnili so še na številne ok
rogle obletnice znanih Slovencev (Cankar, Kette, Aškerc, Gregorčič...). Sledil je izbor recitacij o domovini in o nesreči zaradi 
odtrganosti od doma, kakor so jo izpovedali nekateri omenjeni umetniki. Vse prisotne so razveselili še s krajšim prizorom Laži 
Frana Milčinskega in glasbenimi točkami (torej "kovinarji" znajo ravnati tudi z glasbili, ne le z orodjem za obdelavo kovin)./ 
Nazadnje so tri skupine dijakov pokazale zadovoljivo znanje o kulturnih, zgodovinskih in umetniških spomenikih Ruja. Nag
rade jim je podelil ravnatelj, kakor tudi besede zahvale, teh so bile deležne še profesorice, ki so vložile veliko truda v pripravo 
proslave. "Glasbeniki" so program nekoliko podaljšali in - če parafraziram reklamo - še ravnatelj in profesorji bi se s profeso
ricami zavrteli, če bi prostor imeli. Namesto zahvale vsem nastopajočim ob koncu izražam upanje, da bodo takšne prireditve 
postale tradicionalne. Nič hudega, če na gledališkem odru ni bil kakšen lik profesionalno predstavljen ali če je kateremu "ko
vinarju" šla težje beseda z jezika - važna sta volja in čas, ki so ga žrtvovali, da so drugim pripravil prijeten kulturni program. 
Hvala vsem! T.K. 

S V E T A A N A V S L O V E N S K I H G O R I C A H 

MltuK s o doM f i evc / 
4. f e b r u a r j a so se v k u l t u r n e m d o m u p r i S v e t i A n i 

v S l o v e n s k i h g o r i c a h p o n o v n o z b r a l i v s i t i s t i , k i na 
t a k a l i d r u g a č e n n a č i n r a d i p r e p e v a j o i n pa seveda 
t i s t i , k i so na j r a j e s a m o p o s l u š a l c i . S l e d n j i h je b i l o , 
k l j u b i z r e d n o s l a b e m u v r e m e n u i n zasnežen i c e s t i , 
za p o l n o d v o r a n o , t a k o da so b i l i o r g a n i z a t o r j i tega 
še posebe j v e s e l i . M e d n j i m i je b i l o o p a z i t i t u d i ve 
l i k o t a k š n i h o b r a z o v , k i na to p r i r e d i t e v zaha ja jo že 
v r s to le t . R a v n o t a k o pa so b i l i v e s e l i p r e c e j š n j e g a 
o d z i v a m l a d i h , k i so p r i š l i iz sko ra j v s e h k r a j e v le-
n a r š k e o b č i n e . 16. t r a d i c i o n a l n i G l a s S l o v e n s k i h 
go r i c sta p o v e z o v a l a Jan ja Ž e m l j i c i n B r a n k o 
G o s a k , za g l a s b e n o s p r e m l j a v o pa je p o s k r b e l 
Z v o n k o Š k a m l e c . 

T a k o ko t je to v navad i že vse od leta 1979, so se m la 
d i pevsk i t a len t i po tegova l i za m a m l j i v e nagrade v 
dveh ka tegor i j ah , za nagrade obč ins tva i n nagrade 
s t rokovne k o m i s i j e . Le tošn je le to je b i l a , po m n e n j u 
obč ins tva , na jbo l jša M a r j e t k a Ša lamun iz Svete A n e , 
k i je doslej svoj pevsk i ta lent izkazovala na š t e v i l n i h 
pevsk i h p r i r e d i t v a h . D r u g o nagrado je pre je la Ma te ja 
B r u m e n iz Sveta T r o j i c e . T r e t j i pa je b i l Ma t j až 
Hrašovec iz V e l i č i n e . V s i t r i j e nagra jenc i so p re je l i 
nagrade sponzor jev. 

S t rokovna k o m i s i j a , k i so jo sestavl ja l i M a r i j a Cepin 
iz Apač , M i l a n Ede r i n Ma r j e t ka R o z m a n , oba iz Sve

te A n e , t u d i letos n i i m e l A ravno lahkega dela, saj se 
vsako le to na p r i r e d i t v i zbere vedno več d o b r i h m l a 
d i h ta len tov . K l j u b t e m u so o d l o č i l i , da p r v o nagrado 
s t rokovne k o m i s i j e p re jme Mate ja B r u m e n iz Svete 
T r o j i c e , za i n te rp re tac i j o pesm i N O C O J S P E T M I S 
L I T A V A J O . D r u g o mesto je zasedla M a r j e t k a Šala
m u n iz Svete A n e , za pesem N O Č N O Z V E Z D N A T O 
N E B O . T r e t j o nagrado pa je s t rokovna k o m i s i j a do
de l i l a M a t j a ž u Hrašovcu iz V e l i č i n e , s pesm i j o 
S O L Z E M A T E R E . T u d i v tej ka tego r i j i so nagrade 
p r i speva l i sponzo r j i , vs i t r i j e pa so p re je l i t u d i t r a d i 
c iona lne s lovenskoogor iške k lopo tce . V neobveznem 
p r o g r a m u se je p reds tav i lo D r u š t v o podeželske m l a d i 
ne s skečema, m lada pevka A n d r e j a K o l m a n i n p lesn i 
par iz p lesne šole P i n g i . 

M l a d i iz k u l t u r n o - u m e t n i š k e g a d ruš tva P rež ihov 
V o r a n c p r i Svet i A n i so p o n o v n o pokaza l i , da t r a d i c i 
je p r i r e d i t v e Glas S lovensk ih gor ic n i k a k o r ne m i s l i j o 
p r e k i n i t i , seveda pa j i m vsega tega ne bi uspelo brez 
f i nančne p o m o č i sponzor jev in obč inske Z K O . K a r je 
seveda t u d i prav. T u d i nač r tov za v p r i h o d n j e j i m ne 
m a n j k a , saj bodo že v b l i ž n j i p r i h o d n o s t i p r i p r a v i l i 2. 
t r a d i c i o n a l n i O t r o š k i glas Slovenskih go r i c , d ramska 
skup ina pa že š tud i ra i g ro , s ka tero se bodo p rav tako 
p reds tav i l i obč i ns t vu . 

A l e š L i p k o 



INTERVJU 

L J U B U A N A / OBISKALI SMO ZVONETA MODREJA 

ŽMien^ sem zajbf jbmafi kof farivf 
Nekateri Ijudie ob določeni življenjski preizkušnji sovražijo vse okoli sebe, ker ne znajo sprejemati sebe. Zvone Modrej v svojih knjigah in s svojim 
življenjskim slogom dokazuje nekaj povsem drugega. 

Po pokl icu j e ekonomis t , mnogi se ga gotovo spominjate iz 
televizijskega ekrana, saj j e dolga leta vodil osrednji tele
vizijski Dnevnik na TY Slovenija ter bil voditelj radijskih 
oddaj in javn ih prireditev. 

Pri triindvajsetih letih ga je 
sredi ustvarjanja in v najlepših 
življenjskih letih presenetila 
neozdravljiva bolezen centralne
ga živčnega sistema- multipla 
skleroza. Njegovi gibi so tako os
labeli, da se sedaj lahko premika 
le z invalidskim vozičkom. Toda 
Zvoneta bolezen ni strla. 
Življenje z gibalno onemoglostjo 
je začel jemati kot izziv. V sebi 
namreč nosi veliko ljubezni in 
kljub težkim življenjskim preiz
kušnjam je ostal veselega in nas
mejanega obraza. Za soljudi pa 
ima vedno nekaj kar jim lahko 
podari; nasmeh in dobro voljo. 

Stanuje v ljubljanskem Nebo
tičniku, do njegovega stanovanja 
pa vodi več kot tristo stopnic. Ce 
se pokvari dvigalo ne more nika
mor. Toda tudi, če več dni osta
ne v stanovanju, ne izgublja 
živcev. 

T E D N I K : Že dolgo stanuje
te v t em stanovanju - ste prej , 
ko ste še hodili , velikokrat pre
magali te s topnice? 

Zvone Modrej:" Ko smo se 
preselili v to stanovanje, se je že 
začela pojavljati moja bolezen in 
koraki so se mi začeli zaustavlja
ti. Velikokrat sem jih še uspel 
prehoditi. Pozneje sem jih upo
rabljal za trening, saj sem menil, 
da če bom v dobri kondicijski 
formi, bom močnejši od bolezni. 
Od takrat, ko mi je zmanjkalo 
korakov, pa jih večkrat samo 
opazujem... v njihovi spiralasti 
gradnji se namreč skriva veliko 
simbolike." 

T E D N I K : Kako dolgo ste že 
na inval idskem vozičku? 

Zvone Modrej: "Zdaj je že peto 
leto, ko premagujem te moje 
skrajšane poti z invalidskim 
vozičkom." 

SVOJE ŽIVUENJSKE 
MODROSTI JE RAZKRIL V 
SVOJIH KNJIGAH 

T E D N I K : Mnogi vas poznajo 
tudi po vaših uspešnicah - Sreča 
je metulj in Čudež ljubezni. Ste 
že prej nosili knjigi v sebi ali me
nite, da se ne bi rodile, če ne bi 
prišli v takšno življenjsko preiz
kušnjo? 

Zvone Modrej: "Prepričan 
sem, da ne bi napisal nobene 
knjige, če mi ne bi življenje s 
svojo preizkušnjo dalo tako 
izvrstne priložnosti. V tem dru
gačnem življenju z boleznijo 
sem pravzaprav imel kar naen
krat toliko prostega časa. Te svo
je izkušnje, to svojo optimis
tično naravnanost do življenja, 
do prihodnosti , sem poskušal za
pisovati. Ko pa sem svoje zapis
ke pokazal prijateljem in znan
cem, so mi dejali, naj jih razkri
jem širšemu krogu; saj bo to 
marsikoga zanimalo. Pozneje 
sem se res tako odločil in tako 
sta prišli knjigi na svet. Vesel 
sem, da sta bili med bralci tako 
toplo sprejeti ter da le-ti najdejo 
v njih toliko sebe..." 

T E D N I K : Sami ste dali na
potek h knjigi, v ka te rem pravi
te, da so to razmišljanja in 
izkušnje za t renutke , ko smo 
sami s seboj.. .Mnogi se bojijo 
tega, da bi bili sami s seboj . Ste 
^daj osamljeni? 

Zvone Modrej: "Fizično sem 
mogoče velikokrat sam s seboj, 
toda v duši in v srcu nisem niko
li sam. Zdi se mi, da sem sam 
sebi tako dobra družba, da se ni
koli ne dolgočasim. Po glavi se 
mi vedno podijo različne misli. 
Zmeraj poskušam razmišljati 
nekaj ustvarjalnega. S svojo na
ravnanostjo bi rad pomagal dru
gim, ki se ne znajdejo tako 
dobro, ki tudi ne živijo v tako 
dobrih pogojih, obkroženi s svo
jo družino, s svojimi najbližjimi. 
T i pogoji so vsekakor enkratni 
in vse to potem izkoriščam ter 
med vrsticami v svojih knjigah 
predajam drugim." 

ZAČEL SEM ISKATI NOVE 
POTI IN NOVE SREČE 

T E D N I K : Kako vam je uspe
lo poleg vse te nesreče , če jo 
lahko tako imenujem, ki vas je 
prizadela, ohrani t i toliko lju
bezni? 

Zvone Modrej: "Poglejte, to je 
neke vrste nuja. Potem, ko se 
človeku odmaknejo vse druge 
sreče tega sveta, ko se zaradi 
zmanjšanja možnosti ta krog 
zoži, takrat, kdor je pameten in 
komur to uspe, si začne sam 
odpirati nove poti, nove 
možnosti in iskati nove sreče. 
Jaz sem ugotovil, da je veliko 
tega kar pri meni doma in veliko 
tega tudi v meni samem. Eno z 
drugim je potem dalo toliko no
vih možnosti, toliko novih sreč, 
da lahko ohranjam ta svoj nas
mešek in sem še vedno lahko 
hvaležen življenju, da mi da to, 
kar mi da. Mogoče sem hvaležen 
tudi sebi, svoji iznajdljivosti, da 
od te nadomestne drugačne 
ponudbe, ki mi je zdaj na razpo
lago, prepoznam toliko sreče in 
toliko lepega." 

T E D N I K : Meni t e , da ljudje 
preveč drvimo skozi življenje 
in h repen imo po mater ia ln ih 
s tvareh, ne moremo pa uživati 
vse sladkosti ljubezni?... 

Zvone Modrej: "Če je človek 
vpet v to življenje, je prisiljen 
živeti tako kot živijo vsi drugi. V 
tem današnjem svetu je toliko 
bleščečih sreč, ki trkajo na člove
kovo dušo ali preko radijskih va
lov ali časopisov ali preko trgo
vinskih izložb,.. Se pravi, kjer
koli se človek giblje vedno pri
tegne njegovovo pozornost neka 
bleščica. To potegne za seboj ta
kojšnje hotenje po izpolnitvi 
želja, saj mu vsakdanje življenje 
ne ponuja širše izbire. 

Šele takrat, ko človeka priza
dene kakšna posebna priložnost 
ali posebno doživetje, čeprav je 
to bolezen, ga odtegne od teh 
vsakdanjih interesov, šele takrat 
se človek zamisli sam nad seboj 
in nad svojim življenjem, ki ga je 
živel prej in ki ga živijo drugi. 
Na začetku mogoče ne najde no
benih poti, ne najde nobenih 
možnosti, pa vendar po neki 
notranji preobrazbi, po nekem 
času, ki je potreben, da ga človek 
preživi sam s seboj, se mu začen
jajo odpirati nove perspektive in 
začne odkrivati nove možnosti, 
ki so prav tako prijetne. Tudi te 
sreče so lepe, vendar ne tako 
bleščeče." 

T E D N I K : Neki fant, ki je na 
inval idskem vozičku, mi je de
jal - življenje ne čaka na tiste, 
ki se ne vključijo vanj. Kako 
ste se vi, ko ste postali prikljen-
jeni na invalidski voziček, po
novno vključili v življenje ozi
roma obdržali v njem? 

Zvone Modrej: "Res, da je bila 
to posebna priložnost, jaz jo po
gosto imenujem sestop iz vlaka 
življenja. Na nek način sem se 
namreč izključil iz tistega 
običajnega življenja in v tem do
datnem življenju, kot ga sam 

Z v o n e t a b o l e z e n ni s t r l a 

imenujem, sem moral z neko po
sebno pretanjenostjo, z nekim 
tenkočutnim občutkom, začeti 
odkrivati nove možnosti. Neka
tere stare so se mogoče celo 
povečale, veliko se jih je močno 
zmanjšalo ali jih ni bilo več, toda 
ko se človek sreča sam s seboj, ko 
nekako sprejme to drugačno 
življenje, potem ga začne tudi 
spoznavati in najde veliko lepe
ga-" 

Z v o n e M o d r e j : "S t rah in z a s k r b l j e n o s t b o l e z e n s a m o 
p o s l a b š a t a . (foto: MS) 

GE IMAS MANJ ZEUA, SE 
POČUTIŠ MANJKRAT 
OPEHARJENEGA 

T E D N I K : Zdaj se mora te 
odpovedati mars ikater i stvari -
se počut i te kdaj zaradi tega 
opeharjeni? 

Zvone Modrej: "Na nek način, 
čeprav se mi zdi, da je ta občutek 
opeharjenosti še bolj pogost pri 
tistih, ki živijo v običajnih 
življenjskih razmerah. Pri lju
deh, ki so vpeti v običajne 
življenjske razmere se porodi ve
liko več želja. Takih ljudi, ki so 
zaradi različnih bolezni odrinje
ni od običajnega vsakdanjega 
življenja je veliko in smo zaradi 
tega drugačni. Pri nas je teh 
bleščečih se sreč in teh pri
ložnosti, pa tudi želja, veliko 
manj. Se pravi, če imaš manj 
želja, potem se počutiš manjkrat 

opeharjen. Zaradi svojih 
zmanjšanih možnosti človek 
poskuša svoje interese in svoje 
želje usmerjati v tisto, kar je os
talo, kar je uresničljivo,...in prav 
gotovo je to zožen krog in v tem 
zoženem krogu se mi zdi, da se 
počutimo manjkrat opeharjeni, 
kot vsi drugi, ki imajo vse želje 
odprte. Mi imamo manj želja." 

T E D N I K : Verjetno pa imate 
več upanja... 

Zvone Modrej: "Tudi upanje 
se spremeni in zdi se mi, da člo
vek, ki je začel živeti drugačno 

življenje in je odrinjen od tistega 
vsakdanjega življenja, tudi omeji 
svoje upanje, omeji v tem smis
lu, kot so omejene njegove 
možnosti. Sam dajem velik pou
darek duhovnim doživetjem in 
upanju v nek duhovni svet, za 
katerega poskušamo verjeti, da 
je večen. Če je človek vpet v 
vsakdan, se preganja od ene pri
ložnosti do druge, od zadovoljit
ve ene želje do druge in je tako v 

tem materialnem svetu, niti ne 
pomisli na tistega duhovnega, ki 
pa je zelo globok in veliko več 
vreden." 

T E D N I K : Bi zmogli v tej 
težki preizkušnji tudi brez svo
je družine? 

Zvone Modrej: "Težko. Na 
nek način bi že zmogel. Toda 
brez mojih najdražjih bi se ta 
moj nasmeh precej zožil, ne bi 
bil tako širok, kot je zdaj. Tudi 
moje želje in upanje bi bile dru
gačne." 

PONOVNO SE VRAČAM V 
STUDIO - PRED 
MIKROFON 

T E D N I K : Pravijo, da je tudi 
mikrofon neke vrste opij. Vi ste 
velik del svojega življenja 
preživeli pred njim v družbi ra
dijskih poslušalcev in tele

vizijskih gledalcev. Vas kdaj 
zamika, da bi se ponovno vrnili 
pred njega? 

Zvone Modrej: "Se že vračam. 
Na nek način sem še vedno pri
soten v tem krogu, saj posna
mem veliko intervjujev za radio 
ali televizijo. Veliko se srečujem 
z bralci svojih knjig, ki me vabi
jo po knjižnicah. 

Za radio Ognjišče pa 
pripravljam tudi kontaktno od
dajo. Se pravi, da se mi mikrofon 
kar sam ponuja in kmalu bomo 
začeli valovati sirom Slovenije. 
Se že veselim tega. Zdi se mi, da 
ko človek enkrat poskusi ta stik s 
poslušalcem preko mikrofona, 
preko radijskih valov, da se ta
krat v njem začne razvijati ena 
posebna razsežnost, posebno 
čutenje. In naj se v življenju zgo
di karkoli, to vedno nosiš v sebi." 

VČASIH ŽELIM OSTATI 
LE NA POTI 

T E D N I K : Znan i alpinist 
Nejc Zaplotnik je dejal, da za 
t is te, ki poznajo pot, obstaja 
nevarnost , da nikoli ne bodo 
dosegli svojega cilja. Ste po
gostokrat spreminjal i svoje 
življenjske poti?" 

Zvone Modrej: "Spreminjal 
sem jih, ker so se spreminjali 
moji cilji. Po takih življenjskih 
izkušnjah ugotavljam, da je pot 
izredno pomembna. Seveda je 
važen tudi cilj. Toda premalo si 
je izbrati samo cilj - potrebno je 
stopiti na pot. Ko človek stopi 
na pot do svojega cilja, se nas
lednji kos poti začne kar sam 
odpirati. Velikokrat sem doživel 
prav to, da ko sem stopil na pot, 
sem začutil v nekem smislu, kot 
da sem že dosegel svoj cilj. Torej 
sama pot je lahko cilj. Ugotovil 
sem, da sem se na tej poti počutil 
tako srečnega in izpopolnjenega, 
da bi velikokrat ostal kar na poti, 
ne da bi sploh dosegel cilj. To se 
mi je zgodilo pri pisanju mojih 
knjig. 

Tako sem se vživel v bodočega 
bralca, tako čutil z njim... tako 
sem se počutil srečnega, da sem 
velikokrat razmišljal, kako bi 
bilo lepo, če bi ves čas ostal samo 
na poti." 

IZ PRETEKLOSTI SE 
SPLAČA SPOMINJATI LE 
LEPIH STVARI 

T E D N I K : Se zalotite, da v 
misl ih obujate dogodke iz pre
teklosti , ki so se vam zgodili še 
pred vašo boleznijo? 

Zvone Modrej: "Niti ne, ker se 
mi zdi, da sem v tej drugačnosti 
na drugačen način naravnan do 

življenja in do svoje preteklosti, 
pa tudi do prihodnosti. . . Moje 
razmišljanje in vrednotenje pre
teklosti je takšno: Iz preteklosti 
se ti splača oživljati in 
podoživljati le lepe stvari in pri
jetne občutke. Čeprav upam in 
se veselim, da bo z menoj vse v 
redu, se malo le izogibam temu 
vračanju. Sploh pa nikoli ne do
pustim, ne dvomim, da bi se 
vračal v nekaj preteklega, kar je 
bilo neprijetnega ali kar bi rad 
popravil, ker vem, da to ni 
mogoče." 

T E D N I K : Kljub opt imizmu, 
vas vaša bolezen nikoli ne zlo
mi? 

Zvone Modrej: "Z razpoložen
jem je tako - pridejo tudi trenut
ki, ko se človek spusti malo pre
nizko - preveč v globine, ko ga 
življenjska situacija mogoče pri
pelje do tega. Potem se človek 
težje pobere... Tudi meni se zgo
di, da sem 'na tleh', čeprav zelo 
redko. Takrat, ko sem v dobri 
psihični kondiciji poskušam 'na-
montirati ' oporne točke, katerih 
se oprimem v slabih trenutkih." 

VEDNO VELIKO 
PRIČAKUJEM... 

T E D N I K : Veliko pričakujete 
od letošnjega leta. 

Zvone Modrej: "Vedno veliko 
pričakujem. Menim, če bom ve
liko pričakoval in se mi bo od 
tega izpolnila le polovica, bom še 
vedno veliko dobil. Če bi pa zelo 
malo pričakoval in vse dobil, bi 
bilo vsega tega zelo malo. Moje 
razmišljanje je takšno - pričakuj 
veliko, ker že takrat, ko človek 
pričakuje, dobiva en delček vna
prej, kar naj bi se uresničilo. Ta
krat človek dobiva že nek predu
jem za uresničeno, tudi če se ne 
uresniči. Jaz vedno veliko 
pričakujem, ker sem optimist, 
ker zaupam v življenje, verja
mem v dobro,... včasih rečem; 
tudi zame bo prišel moj del." 

T E D N I K : Se str injate, da je 
v današn jem svetu še veliko 
ljubezni? 

Zvone Modrej: " Ja, še veliko 
...Čeprav se mi zdi, da je naš 
način življenja postal tak, da te 
ljubezni ne znamo ali n imamo 
časa in tudi ne prave priložnosti 
izražati in izkazovati drug dru
gemu. Večkrat se mi zdi, da je 
današnji svet vpet v neko tekmo
valnost in ostaja malo priložnos
ti za to, da bi izkazovali drug 
drugemu naklonjenost, da bi bili 
drug z drugim prijazni. Ljubez
ni pa je veliko - samo včasih 
imam občutek, kot da ne bi bila 
več v modi. Kot da se je ljudje 
sramujejo." 

PIŠEM SVOJO TRETJO 
KNJIGO 

T E D N I K : Čut i te , da nosi te v 
sebi še kakšno knjigo? 

Zvone Modrej: "Čutim, 
čutim,...jo že pišem. Že nastaja 
in rad bi jo pisal kar naprej, ker 
mi je pisanje tako prijetno. 
Upam, da bo kmalu prišla na 
dan, da bomo zopet skupaj delili 
to življenjsko priložnost, to lju
bezen, ki nam je vsem dana... Se 
že veselim." 

Tud i mi vam žel imo, da bi jo 
čimprej zasledili na knjižnih 
policah in da bi bila tako brana 
kot sta prvi dve. In veliko lepe
ga-

Mar i i a Siodniak 

Vedno glejte nazaj le tiste 
lepe stvari, ki so se vam zgo
dile in vse doživeto pos' 
kušajte le nadgraditi, vzpos
taviti upanje in pričakovan
je, da se bo najmanj še en
krat toliko lepega zgodilo v 
letošnjem letu. Kar pa zade
va manj lepih stvari, naj si 
vsakdo zamisli, da se je to 
zgodilo zato, da hi se človek 
iz tega nekaj naučil in kdor 
se je kaj naučil iz svojih 
izkušenj ali manj lepih 
doživetij, temu se ta doživet
ja ne bodo več ponavljala. 
Želim, da hi se vsakdo 
čimveč naučil." «, 



PO MASIH KRAJIH 

PTUJ / MED RANCARJI 

V Brodarskem društvu ranča v Ptuju so konec prejšnjega tedna na letni skupščini v prostorih Deta centra na Rogoznici, ugodno ocenili dosedanje ak
tivnosti, ki se v glavnem odvijajo ob spustu in društveni hišici v Spuhlji ter na ptujskem jezeru. Določili so tudi programe dela društva in sekcij v 
letošnjem letu; Motonavtično sekcijo uspešno vodi Ludvik Pšajd, jadralno Miro Cerjak, s tekmovalno sekcijo se trudi Zdenko Medved, z veslaško Drago 
Ljubeč, surf sekcijo pa vodi Dušan Korošec. Med drugim so določili tudi letošnje tarife, članarino in posodobili pravila društva z novim zakonom o 
društvih. Za predsednika so ponovno izvolili Draga Klobučarja, za tajnika Mitjo Krapca, blagajniške posle pa bo še naprej opravljal Rafko Svenšek. 

Predsednika Draga Klo
bučarja smo najprej vprašali s 
č im se v dosedanjih akt ivnos
t ih lahko pohvalijo in s čim 
niso bili zadovoljni? 

"Mislim, da smo v brodarskem 
društvu Ranča v letu 1995 nasto
pili kar z ambicioznimi progra
mi in načrti in moram reči, da 
smo jih v večini tudi uspeli rea
lizirati. Imeli smo veliko 
uspešnih prireditev s kar za
vidljivo udeležbo na državni 
ravni, poleg tega pa smo imeli 
tudi sami na naših nastopih kar 
nekaj uspehov. Manj zadovoljni 
pa smo predvsem s pridobivan
jem mladih članov, predvsem 
tistih, ki bi se aktivno ukvarjali z 
vodnimi športi." 

Koliko vas je pravzaprav se
dajte v Ranči? 

"Zadnji dve do tri leta se je šte
vilo članov ustalilo med 75 in 80, 
vendar jih je največ starejših. 
Mladih je razmero malo, oziro
ma še vedno premalo." 

Morda tudi zaradi tega, ker je 
čolnarjenje kar precej drag 
šport . V prejšnjih let ih pa ste 
mlad im ponujali precej cenejše 
veslanje s kanuji ali kajaki ali 
jadranje? 

"Res je, vendar je bila včasih 
največja ovira pomanjkanje plo
vil. Danes pa je precej drugače, 
saj imamo v najmanjšem razre
du jadrnic optimist celo tri ali 
štiri čolne prazne. Tekmovalci, 
ki so doslej tekmovali na njih so 
prešli na višji razred Evropa, ki 
ga doslej v Ptuju sploh nismo 
imeli. Trenu tno imamo dva 
čolna Evropa zasedena s tekmo
valci, kupujemo še enega in ti 
trije bodo v letošnji sezoni tudi 
tekmovali." 

Pa se vrniva k pretekl i sezo
ni. Sodeč po priredi tvah je bila 
dokaj živahna? 

"Vsekakor. Že v maju smo bili 
soprireditelji državnega kriterija 
za razred Evropa. Regata je uspe
la saj je bila dobro obiskana. Or
ganizirali smo tekmovanje za 

D r a g o K l o b u č a r : V l e t o š n j e m l e t u j e n a š a o s n o v n a 
n a l o g a p r i d o b i t i č i m v e č m l a d i h č l a n o v . 

pokal Ptuja za najmanjši razred 
Optimist. Te tekmovalce v Ptuju 
imamo, žal s Primorske nekaj 
klubov na to regato ni bilo, pa so 
zato tekmovanje popestrili člani 
dveh jadralnih klubov iz Zagre
ba. Zadnji vikend v maju smo iz
vedli sedaj že tradicionalni spust 
po Dravi od Starš do Ptuja za di-
vjevodaški kajak in kanu. Sode
lovalo je 45 čolnov vseh razre
dov, od tekmovalnih do turis
tičnih. Zelo pomembna pa je se
daj že tradicionalna Rancarija, 
na kateri je lani sodelovalo 17 
petčlanskih ekip - štirje veslači 
in krmar. Pomembno je tudi, da 
so to rancarijo dobili ptujski ves
lači in da se doseženi rezultati iz 
leta v leto izboljšujejo." 

V zadnjem času je tudi na 
s ladkih vodah opaziti vse več 
motorn ih sani na vodi, tako 
imenovane ski-yete. Kako je s 
t em na Ptuju? 

"V ptujski Ranči n imamo sa
mostojne sekcije za ski-yete. 
Imamo pa motonavtično sekcijo, 
ki v bistvu zajema vsa motorna 
plovila. Sicer pa doslej ski-yetov 
nismo bili prav posebno veseli. 
Ta plovila so namenjena malce 
hitrejši vožnji, kar povečuje ne
varnost in smo celo doživeli nes
rečo. Vedeti je treba, da je ta po

pulacija precej nedisciplinirana 
in prav zaradi tega imamo z nji
mi težave. Vsi vozniki teh plovil 
se bodo morali navaditi tistih 
pravil, oziroma manir na vodi, 
ki jih poznajo in uporabljajo 
vozniki motornih čolnov. Ven
dar smo že leta 94 imeli tekmo za 
državno prvenstvo v ski-yetu." 

Glede na to, da pogrešate 
mlade č lane, boste v le tošnjem 
letu t emu zagotovo posvetil i 
več pozornost i , kaj snujete še 
poleg tega? 

"Res je, za letošnje leto je naša 
osnovna preokupacija pridobi
vanje mladih. Načrtujemo, da bi 
izvedli vsaj eno ali dve šoli jad
ranja. V tem primeru nam ne bo 
šlo za kakršenkoli zaslužek, saj 
bodo šole brezplačne na plovilih 
društva, saj želimo pritegniti 
čimveč mladine. Močno si želi
mo, da bi trdno postavili na noge 
veslaško sekcijo, pri čemer mis
lim predvsem na tekmovalni 
del, na enojce, dvojce in četver
ce. To so seveda draga plovila, za 
orientacijo naj povem, da enosed 
ali skif velja okoli 10.000 D E M , 
poleg tega pa še vsako veslo po 
2.000 D E M . Seveda bomo te
melje morali postaviti v sodelo
vanju z drugimi veslaškimi klu
bi, verjetno z že rabljenimi 

čolni." 
Ka te re pomembnejše prire

ditve bos te organizirali letos? 
"Na splošno bomo ostali v 

okvirju lanskih prireditev, s tem 
da si v tekmovanju za pokal Ptu
ja želimo seveda še bolj 
množično udeležbo. Korak na
prej bi radi storili tudi pri popu
larizaciji Rancarije in seveda 
kriterijske regate za razred Evro
pa. Nekaj novosti snujemo tudi 
za veslaške prireditve, vendar o 
tem kdaj drugič." 

Zagotovo je v sezoni vodnih 
športov najbolj ž ivahno ob 
društveni hišici in pomolu v 
Spuhlji? 

" Že v preteklem letu smo 
načrtovali obnovitev in dogradi
tev naših pomolov. Nekaj tega 
nam je uspelo, pravkar pa dogra
jujemo še preostali del, tako, da 
bomo pričetek sezone dočakali v 
solidnem stanju. Seveda je ta 
naša lučica obremenjena še z 
drugimi zadevami. Treba bo 
urediti obalo, poskrbeti za več 
prostih privezov za slučajne 
obiskovalce, itd. Veliko od tega 
bomo seveda storili sami. Ker pa 
območje jezera postaja vedno 

bolj zamuljeno, se z Dravskimi 
elektrarnami dogovarjamo o sis
tematskem čiščenju, oziroma sa
niranju, najprej seveda tega dela, 
okrog naše lučice. Poleg tega 
želimo v letošnjem letu označiti 
vse nevarnosti, ki prežijo na vo
ditelje čolnov po jezeru. Poleg 
tega pa bomo dokupili nekaj 
plovnega parka, mislim 
predvsem na večje plovilo za 15 
ljudi z zunanjim motorjem, ki bi 
ga namenili za skupinske izlete 

na vodi, in na nakup potrebne 
opreme." 

Naj ob koncu dodamo, da 
ptujskim rancarjem zastavljenih 
ciljev in nalog zagotovo ne bo 
težko realizirati, kajti njihova 
dejavnost je šele v razcvetu, po
leg tega pa so med redkimi 
društvi, ki jim ob izdatni 
pomoči sponzorjev financiranje 
še ne dela težav. 

M. Ozmec 

P t u j s k o j e z e r o n u d i v o d n i m š p o r t o m š t e v i l n e 
m o ž n o s t i . 

STOPERCE / V ZIMSKEM ČASU SE ZA KULTURNO ZIVUENJE DOGAJA POMLAD 

"Pozimi fKi mike ne cveiou* 
"Pozimi pa rož ice ne cveto. . . " 
pravi ljudsl<a p e s e m , v e n d a r 
p a s n e g in m r a z nud i ta l j udem 
n a podeže l ju poč i tek in hkrat i 
pr i ložnost , d a zacvet i nj ihov 
sve t ustvar ja lnost i , d r u ž a b n o s 
t i , kul ture, d a pr ide na p lan nj i 

hova b o g a t a not ran jost . Tak je 
živ l jenski r i t em k m e č k e g a č lo 
veka . V z imsk ih m e s e c i h d v o 
rana z o d r o m v S tope rcah 
oživi , saj je v t e m č a s u Kultur
no p rosve tno druš tvo najbol j 
de javno . 28 . 1 . 1996 je o r g a 
niziralo pr i red i tev POKAŽI, KAJ 
ZNAŠ, ki je kakor že lani spe t 
napoln i la dvo rano D o m a kra
janov S tope rce . P r o g r a m je 
za j ema l kar 26 točk , s ka ter imi 
so sode lova l i pevc i in g l a s b e 
niki iz S toperc in iz sosedn j ih 
krajev. Pr i redi tev je s tek la v 
obl ik i t ekmovan ja , ki je bi lo 
razde l jeno na dva de la : za 
prva tri m e s t a so se po tegova l i 
pevc i in pevke , ki j ih je z g l as 
bo spreml ja l Jakob Galun, s e 
v e d a p a s m o najbol jše tri iz
brali tud i ph g lasben ik ih . 
N a g r a d e : M o j c a in B lanka B u -
to len, M e t k a Kme tec , Tat jana 
Novak, Rogašk i o d m e v , s kup i 
na Utr ip in D a m j a n Beden ik . 
Pr ireditev so popestr i l i gost je 
Ljudski g o d c i iz Lancove vas i . 

300 g leda lcev , m e d ka ter im i je 
bil tud i ž u p a n obč ine Ma jšpe rk 
g . Franc Bezjak, se je po 
d v e u r n e m z a b a v n e m p r o g r a 
m u razšlo d o b r e vol je in s t e m 
da lo č l a n o m KPD S tope rce 
nov z a g o n za de lo . N a 
p redvečer ku l tu rnega d n e s m o 
se krajani zbral i na proslavi , ki 
s m o jo posvet i l i p r e d v s e m F. 
Prešernu, kasneje p a je m e d 
nam i o b ča ju in s a d n e m kruhu 
s teke l pr i je ten pogovor . 
Pomladn i č a s bo s icer o d 
naših l judi, č lanov KPD Stoper 
ce , zahteva l več č a s a za de lo 
na pol ju, a take pr i redi tve n a m 
daje jo zadovo l js tvo in m n o g o 
not ran je energi je , za to kul tur
n e m u živl jenju n ikakor ne 
b o m o pusti l i spat i z i m s k e g a 
span ja . 
KULTURNO PROSVETNO 
DRUŠTVO 

STOPERCE 

Aleksander Jernejšek 
Mar inka Pšeničnik 
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MARIJA FANEDL IZ ZGORNJEGA PARTINJA 

Zcr igranje sem 
vedno našla ias 
V zimskem času so nekoč posvetili kar precej časa ljubiteljski kulturi. Pri
pravljali s o igre, ki so jih ob Veliki noči igrali na vaških odrih. Ta tradicija 
je že skoraj pozabljena, a v nekaterih krajih so jo ohranili tudi do danes. 
/Aed temi je gotovo Jurovski Dol v Slovenskih goricah. Uspelo pa jim je tudi 
zaradi posameznikov, ki so vložili veliko svojega prostega časa in energi
je. Med njimi je gotovo tudi Marija FanedI iz Zgornjega Partinja, ki že vr
sto let sodeluje v tamkajšnjem Kulturno-umetniškem društvu Ivan Cankar. 

Marija s e o č i vlog tudi med vsakdanjim gospodinjsl<im delom. 

"Prvo v logo sem dobi la pri šestnaj
stih letih in to č isto s lučajno. Pravza
prav sem reševala nastalo s i tuaci jo, 
saj so bili plakati za predstavo Črni 
križ pri Hrastovcu že zunaj, ko so se 
igralci spr l i . Pred cerkvi jo so me po 
maši pr ičakal i vsi člani ter me začeli 
prepričevati. Bili so v veliki st iski . No, 
če sem čisto iskrena, sem hitro pr is
tala, saj me je igranje po t ihem zelo 
veseli lo," pr ipoveduje Mari ja FanedI, 
ki ji v skupini rečejo Zefika. 

Takrat sem se zastrupila z igran
jem. Ko smo zaključil i sezono s to 
predstavo, me doma niso pusti l i več 
na vaje. Imeli smo namreč veliko 
kmetijo in s taršem se je zdelo, da je to 
zapravljanje časa. 

Pozneje sem dobila dve vlogi za 
enodejanke, toda oče mi je prepove
dal... 

Jaz pa sem bila zaljubljena v igranje 
in saj veste, ko je č lovek zal jubl jen, je 
pripravl jen storit i mars ika j . . . Pobrala 
sem najnujnejše stvari in sklenila, da 
iz protesta zapust im d o m . Sprva 
sp loh n isem vedela kam naj se dam. 
Denarja n isem imela, pa tudi možno
st i , da bi kam šla ne. Sklenila sem, da 
grem v Maribor in na časopisu pogle
dam oglase za službo. Ker n isem ime
la posebnega znanja ali izobrazbe, 
sem sprejela delo gospodin jske po
močn ice v s lašč ičarn i . V Mar iboru 
sem ostala šest mesecev in v tem 
času sem dvakrat na teden hodi la v 
Jurovski Dol na vaje za predstavo. Za
radi domotožja sem se kar hitro 
znašla spet doma. Starši so uvidel i , 
da mi na noben način ne more jo pre
prečit i igranja zato so to mise l o p u 

st i l i , se spomin ja svoj ih začetkov l ju
bitel jska igralka Zefika. 

V vseh teh letih si je "pr ivošč i la" le 
pet let porodniškega dopusta, ko so 
ot roc i potreboval i njeno nego, druga
če pa je bila nepogreš l j i va . 

Marija pa je aktivna tudi v vseh osta
lih društvih; v Odboru za varstvo narav
ne in kulturne dediščine, pri pevskem 
zboru, folklorni skupini,... Fanedlovi 
imajo tudi kmeti jo, kjer ji nikoli ne 
zmanjka dela toda, če si človek nekaj 
zares želi, se da vse uskladiti, pojasni 
Marija ter doda, da ima že do sredine 
marca za vsak dan izdelan urnik. 

Na čas, ki ga je preživela v vaški igral
ski skupini jo vežejo prijetni spomini. 
Čeprav so bili težji pogoji kot so danes, 
saj se j im je zgodilo, da so morali igralci 
po predstavi iz Sladkega vrha peš v Len
art. Pot je ob pripovedovanju šal in dru
gih norčijah hitro minila. 

Zadnja Mari j ina v loga je bila precej 
negat ivna, saj je v Črnem križu pri 
Hrastovcu igrala oblastno mater Her-
bersteinko, kateri ni bila pogodu s ino
va izvol jenka. 

Pri učenju te vloge je Mari ja imela 
precej težav, saj je po naravi zelo ve
sela, pri jazna,.. . njen karakter je čisto 
drugačen kot jo opisuje omenjena 
v loga. Pravi, da se je v vseh teh letih 
nauči la ločit i — življenje in igro. 

S tako razgibanim živl jenjem in pre
danost jo odrsk im deskam pa je Marij i 
uspelo zaustavit i tudi bolezen. Pred 
leti so ji napovedal i , da bo verjetno 
morala na invalidski voziček. Veliko 
hodi ter hudomušno doda, da ji zme
raj zmanjka časa, da bi razmiš l j a la o 
svoj i bolezni. MS 

Umrl je Igralec 
EROS: O, sreča! Ti nevidna sila, ki krojiš moj čas; ti moj skriti dom, moj 

pravi jaz! Kako naj te spoznam? Kje najdem? Kako naj te obožujem in čas
tim, da boš vedno moja? Povej svoje pravo ime, odkrij svoj resnični obraz, 
o Fortuna, prijateljica, in dovoli, da te gledam! Bodi moja tovarišica! Hodi 
z menoj, saj nisem tako slab fant! In ko me bodo besneči valovi butali ob 
skale življenja in ko bom mislil, da te zame več nI, takrat me pokliči! Čisto 
potihem ml kaj nežnega zašepeči, zadovoljen bom. 

(V. Ravn/ak; Aneks) 

^ r e č o Špik kot Eros z Zvezdano Mlakar v Teatru lil. na Ptuju 
^^oto: Langerholc) 

27. januarja je po hudi bolezni umrl 
igralec, član Mestnega gledališča iz 
Ljubljane Srečo Špik. Eno svojih vidnejših 
vlog je v sezoni 1990/91 odigral tudi na 
Ptuju — glavno vlogo Erosa v predstavi 
Aneks Vilija Ravnjaka in v režiji Branke 
Bezeljak Glazer Ta predstava je bila prvi 
poklicni projekt po ukinitvi poklicnega 
gledališča na Ptuju. Nastajala je z izjem
nim entuziazmom, ki ga zmorejo samo 
vrhunski igralci preizkušeni v alternativni 
sceni. S Srečom Špikom so takrat sode
lovali Zvezdana Mlakar, Dario Varga, Iztok 
Valič ter študenta AGRFT Samo Strelec in 
Gorazd Jakomini. 

Ptujčani se ga spominjamo še po 
številnih gostujočih predstavah v okviru 
gledaliških abonmajev. 

Že kot študent na AGRFT je prejel SE
VER JEVO NAGRADO za vlogo v Čarobni 
noči S. Mrožka. 

V Mestnem gledališču se je zaposlil 
1975 in odigral 58 vlog v matični hiši. 

Za svoje delo je dobil več nagrad, tako 
PRIZNANJE ZDUŠ za leto 1991., DNEV-
NIKOVO IGRALSKO NAGRADO za vlogo 
Goldberga v Taborijevih Goldbergovih va
riacijah leta 1993. in NAGRADO PREŠER
NOVEGA SKLADA 1995 leta. 

Vedno ga je zanimalo iskanje, brs
kanje po področju, ki se mu je zapisal, 
tako je odigral 37 vlog tudi izven matične 
hiše; v SNG Drami in Primorskem dram
skem gledališču. Poleg institucij ga je 
vedno privlačevala alternativa, tako je 
svoje najboljše kreacije ustvaril v alterna
tivnih gledaliških skupinah v Pekarni, Ek
sperimentalnem gledališču Glej, v ŠKUCU 
(Študentskem kulturno umetniškem cen
tru), v Gledališču Proces, v Koreodrami, 
V Slovenskem komornem gledališču in 
Teatru lil na Ptuju. 

Ena njegovih ljubezni so bile tudi lut
ke. Osemnajst let je sodeloval z Lutkov
nim gledališčem Jože Pengov iz Dravelj, 
za kar so ga počastili s Častnim član
stvom tega gledališča. 

V koliko govornih oddajah Radia Slo
venija in Radia Študent je sodeloval, kot 
bralec, interpretator, recitator in igralec, 
se ne da niti približno oceniti, nešteto je 
bilo tudi oddaj in vlog na Televiziji, Sode
loval je tudi pri filmu, predvsem v 
srednjih in manjših vlogah. 

Poleg igralstva se je ukvarjal tudi z 
režijo, prevajalstvom in organizacijo pred
stav ter mentorstvom na seminarjih za 
mlade amaterske igralce. B. 

PTUJ / L I T E R A R N I K V I Z V P T U J S K I K N J I Ž N I C I 

Zakai p e s maha z repom 
in zakaj muia prede? 
Pa res, zakaj maha pes z repom in mačka prede? Takšen je bil namreč 
naslov letošnjega literarnega kviza, odgovorov pa je bilo v začetku mnogo 
in bili so zelo različni. Kviz je bil namenjen tudi temu, da otroci čim bolje 
spoznajo svoje štirinožne prijatelje in da potem še lepše ravnajo z njimi. In 
seveda, da vzljubijo branje. Zato sta knjižničarja Lilijana Klemenčič in 
Vlado Kajzovar z Mladinskega oddelka Knjižnice Ivana Potrča Ptuj, ki sta 
kviz pripravila in vodila, izbrala tiste knjige, ki jih otroci običajno zelo 
radi berejo. Kviz na Ptuju je edinstven tovrstni kviz v Sloveniji. 

Finale literarnega kviza je neposredno prenašal Radio Ptuj. 

Ž e v o k t o b r u s t a k n j i ž n i 
č a r j a p o v a b i l a k s o d e l o v a n j u 
v s e š o l e n e k d a n j e p t u j s k e 
o b č i n e , p a t u d i b l i ž n j e i z 
o r m o š k e o b č i n e . Š o l s k i m 
k n j i ž n i č a r j e m s t a i z r o č i l a t u 
d i s e z n a m l i t e r a t u r e ž e t a k 
r a t i n ' o t r o c i s o se p r i č e l i 
p r i p r a v l j a t i n a k v i z . Z a s o d e 
l o v a n j e se j e o d l o č i l o 1 4 š o l 
p r i s t a r e j š i h i n 1 2 p r i m l a j š i h 
u č e n c i h . 

D a s o b i l i š o l a r j i o d l i č n o 
p r i p r a v l j e n i , s o d o k a z a l i p r i 
o d g o v o r i h n a s a m e m k v i z u . 
T i s t i , k i s o se u v r s t i l i v f i -

Pri mlajših učencih 
si prvo mesto delijo 
Knjigožerji iz Olgi-
ce in Repki iz Ve
like Nedelje, tretji 
pa so Klopotci iz 
Vidma. Pri starejših 
so zmagale Lisice iz 
Majšperka pred 
Zvitimi lisjaki iz 
Kidričevega in Ku-
licami iz O / g / c e . Vsi 
udeleženci so pre
jeli po eno knjigo, 
zmagovalci pa tudi 
posebne nagrade, 
kar je omogočil po
krovitelj kviza in 
sponzorji. 

n a l e , s o n a m r e č o d g o v o r i l i 

n a v s a v p r a š a n j a , t u d i d o 

d a t n a , p o v s e m p r a v i l n o . P r i 

s t a r e j š i h š o l a r j i h s o se v f i 

n a l e u v r s t i l e c e l o š t i r i e k i p e , 

n a t o p a j e ž r e b i z l o č i l o s 

n o v n o š o l c e z B r e g a . V s i s o 

n a m r e č o d l i č n o p o z n a l i 

p r e d p i s a n e z g o d b e d o m a č i h 

i n t u j i h a v t o r j e v p a t u d i p o 

d a t k e i z . s t r o k o v n i h k n j i g o 

p s i h i n m u c a h . K n j i ž n i č a r j a 

s t a p r i p r a v i l a 1 5 0 . v p r a š a n j 

z a s t a r e j š e i n p r a v k o l i k o z a 

m l a j š e u č e n c e . 

K v i z n a j b i t u d i p o v e z a l 

u č e n c e m e d s e b o j i n r e s j i h 

j e . V s a k a s k u p i n a s i j e n a m 

r e č n a d e l a s v o j e i m e , n e k a 

t e r e s o c e l o i z d e l a l e m a s k o 

t e . T a k o s o n a s t o p i l e H a l o -

š k e m a č k e . L i s i c e , K u l i c e , 

R e p k i , K r e m p e l j c i i n d r u g e . 

V a n j e s o se v k l j u č i l i t i s t i 

u č e n c i v š o l a h , k i s o t u d i 

s i c e r n a v d u š e n i b r a l c i k n j i g . 

V C i r k o v c a h p a s o r a z m i š 

l j a l i d r u g a č e . P r i p r a v i l i s o 

k v i z z a v s o š o l o , n a j b o l j š i p a 

s o se p o t e m u d e l e ž i l i m e 

d o b č i n s k e g a k v i z a v k n j i ž n i c i 

n a P t u j u . 

F i n a l e k v i z a j e p r e n a š a l 
R a d i o P t u j , n a j b o l j š i p a s o 
se p o m e r i l i v s t u d i u . T a k o s o 
l a h k o n a v i j a l i z a s v o j e t u d i 
u č e n c i , k i s o b i l i v p o n e d e 
l j e k i n t o r e k d o p o l d a n , k o 
s t a o d d a j i p o t e k a l i , v š o l i . 

Milena Zupanič 

ZDAJ V KULTURK 

Na Ptuju razstavlja 
Zdravko Luketič 

v Mestni hiši so minul i petek odpr l i razstavo slik v tehn i 
kah ol ja in tempere l jubitel jskega slikarja Zdravka Luketiča 
iz M a r i b o r a . Odpr t je razstave je bi lo nekaj posebnega, saj 
se je po leg avtor ja kraj inskih slik predstavi la tudi n jegova 
druž ina: na v io l ino in ha rmon i j sta zaigral^cj s inova, žena pa 
je zapela . Uvodno besedo k s l ikam je napisal družinski pr i 
jatelj Aleš A r ih . Zdravko Luketič, po pokl icu višji zdravstveni 
tehnik, je o d leta 1 9 7 4 , - ko je svoje slike prvič pokaza l 
javnosti , razstavljal že na m n o g i h skupinskih in samosto jn ih 
razstavah. N a Ptuju razstavlja pn/ič. 

Mateja Kuharic ̂  
vodi pevski zbor SŠC 

Srednješolsk i center Ptuj, ki je p red neka j leti s lovel po 
zelo kakovos tnem pevskem z b o r u , se l ahko p o n o v n o p o 
hval i z navdušen im i m l a d i m i pevc i . Pod vods tvom z b o r o -
vodk in j e , š tudentke Ma te je Kuhar ic , ki uči na G i m n a z i j i 
g l asbo , se je d a n p red poč i tn i cami prvič p reds tav i l . N a s 
top v šolski avl i je pr i tegn i l ve l iko pozornos t i d i j a k o v 
Sredn ješo lskega cen t ra . Pripravila MZ 

LITERARNI NATEČAJ 
Zveza kulturnih organizacij Slovenije razpisuje natečaj za 
24. srečanje mladih pesnikov in pisateljev Slovenije. 
Avtorji, ki še niso izdali knjige ali bili izbrani na dosedan
jih srečanjih mladih literatov, lahko pošljejo poezijo, 
prozo, dramatiko ali eseje do 20. marca 1996 v treh iz
vodih na naslov: ZKOS, Štefanova 5, 61000 Ljubljana, za 
24. srečanje. Vsi prispevki morajo biti označeni s šifro, v 
posebni kuverti pa je treba poslati podatke o avtorju — 
ime, naslov, starost, poklic, telefon. ^^^^ .^^ Breskvar 



P T U J / POGOVOR S PREDSEDNIKOM VLADE R SLOVENIJE DR. JANEZOM DRNOVŠKOM 

Unmmfležen pnmun in javne Sname 
Na pustno nedeljo se je v mestu ob Dravi, ki pripravlja največje pustne prireditve v Sloveniji, za kratek čas ustavil predsednik vlade R Slovenije dr, 
Janez Drnovšek, ki je bil častni pokrovitelj 36. kurentovanja. 
Po sprejemu v mestni hiši , se je pogovarjal z ž u p a n o m mest
ne občine dr. Miros lavom Lucijem, ki mu j e predstavil ptuj
ska prizadevanja za preselitev vojašnice iz mesta na drugo lo
kacijo, da bomo na prostoru učnega centra lahko pričeli ure
sničevati projekt centra za humanis t i čne dejavnosti in na to 
lokacijo tudi preseli l i ptujsko gimnazijo. Govora pa je bilo 
tudi o ptujskem podvozu, ki prav tako že precej časa razburja 
duhove . Pred kratkim je župan mestne občine izjavil, da se bo 
pričel graditi maja, če pa ne, ga sploh naj ne bi gradili . O d dr. 
Drnovška pričakujejo Ptujčani podporo pri izvedbi tega pro
jekta , sicer se bo Ptuj kmalu zadušil v prometnem neredu. 

V sejni sobi je tekel sproščen 
pogovor z organizatorji ptujskih 
pustnih prireditev in sponzorji. 
Povedal je, da upa, da bo ptujsko 
kurentovanje preraslo v enega 
od največjih karnevalov. Na 
vprašanje, kako komentira izja
ve mariborskega župana o orga
nizirani zaroti zoper Maribor, pa 
je izjavil, da so pustno naravna
ne. 

Kratek obisk predsednika vla
de dr. Drnovška v Ptuju smo iz
koristili za polurno radijsko od
dajo in za pogovor za Tednik. 
Zaradi časovne stiske smo dobili 
odgovore le na nekaj najpo
membnejših vprašanj. 

LETOS VSAJ TAKO 
KOT LANI 

Tednik: Gospod predsednik, 
kakšno je bilo leto '95 za Slove
nijo? Se bo zgodba o uspehu 
nadaljevala? Kaj nas čaka v 
letu 1996? 

Dr. Drnovšek: "Leto '95 je 
bilo sorazmerno uspešno za Slo
venijo. Gospodarski rezultati so 
dobri. Družbeni proizvod se je 
povečal skoraj za pet odstotkov, 
inflacija je bila 8,5 odstotkov. 
Nasploh so bili rezultati takšni, 
kot smo jih napovedovali, če že 
ne boljši. Tudi letos pričakujemo 
podobne rezultate, podobno rast 
družbenega proizvoda, inflacija 
se bo v primerjavi z lanskim le
tom še znižala, da se bomo še 
bolj približali evropskim 
državam. Pomembno je, da ima
mo uravnotežen proračun in ur
avnotežene javne finance. Smo 
skoraj edina država v svetu, ki 
ima finančne bilance brez nekih 
velikih primanjkljajev." 

DRŽAVNE 
INTERVENCIJE V 
GOSPODARSTVO SO 
BOLJ IZJEMA, KOT 
PRAVILO 

Tednik: Ogromno delamo z 
gospodarskimi bolniki, kaj pa 
paradni konji našega gospo

darstva - koliko se njim po
svečamo? 

Dr. Drnovšek: "V preteklih le
tih smo imeli precej zahtevnih 
primerov, ko se je moralo naše 
gospodarstvo prestrukturirati , 
prilagoditi novim bolj zahtev
nim razmeram, ker so podjetja 
izgubila prejšnje trge, zlasti v 
nekdanji Jugoslaviji. Menjal se 
je gospodarski sistem, zato je 
marsikje moralo priti do težav, 
do izgube številnih delovnih 
mest. Naše gospodarstvo se je v 
glavnem uspelo prestrukturirati 
samo brez neke zunanje pomoči. 
Država je pri tem skušala zlasti 
ustvarjati splošne pogoje, ki so 
gospodarstvu omogočali takšno 
prestrukturiranje in nadaljnji 
razvoj. Zelo pomembno je, da 
smo sklenili vrsto mednarodnih 
sporazumov, zlasti prosto trgo
vinskih sporazumov, ki so našim 
podjetjem omogočili pridobi
vanje novih trgov namesto nek
danjih jugoslovanskih, zlasti v 
Evropi in evropski uniji, pa tudi 
drugje. 

S posameznimi gospodarski
mi bolniki se tako nismo zelo ve
liko ukvarjali. Ostali pa so neka
teri, ki jim poskuša država neko
liko pomagati. To je na primer 
Tam Maribor, čeprav to ni naša 
splošna politika. Ocenili smo, da 
so to morda neki mejni primeri, 
kot primer Maribor, ki je že tako 
veliko prenesel in kjer je že tako 
veliko nezaposlenih, da bi kao
tičen propad tako velikega siste
ma, probleme še bolj zaostril. 
Takšne državne intervencije so 
bolj izjema kot pravilo." 

Tednik: Na kakšen način si 
predstavljate možnost hi
trejšega tehnološkega razvoja v 
Sloveniji? 

Dr. Drnovšek: "Saj ne mislite 
resno, bom pa vseeno odgovoril. 
Podjetja bodo morala investirati 
v znanje in tehnologijo. Država 
skuša s kar pomembnimi sredst
vi zagotavljati takšno znanstve
no bazo z lastnim znanjem, 

dosežki in inovacijami, da bo go
spodarstvo lahko to znanje v naj
večji meri črpalo oziroma upo
rabljalo. S takšno intenzivno 
podporo znanju in znanosti 
bomo nadaljevali. Prvenstveno 
pa je odvisno od podjetij v ko
likšni meri bodo to znanje uspeli 
uporabiti." 

P r e d s e d n i k s l o v e n s k e v l a d e v s t u d i u R a d i a P t u j z 
o d g o v o r n i m u r e d n i k o m L u d v i k o m K o t a r j e m . 

(Fo to : M . O z m e c ) 

ZDRAVNIŠKE 
ZAHTEVE V OKVIRU 
RAZPOLOŽLJIVIH 
SREDSTEV 

Tednik: Kako boste rešili za
plete v zdravstvu, pripravlja se 
nova stavka zdravnikov, zoboz
dravnikov in drugih zdravstve
nih delavcev? 

D r . J a n e z D r n o v š e k 

Dr. Drnovšek: "Naše zdravst
veno ministrstvo se pogaja z 
zdravniki in sindikati. Vsi želijo 
večje plače. Vlada želi razrešiti 
nekatere probleme, vendar vseh 
naenkrat ne more. Problem je, če 
nekoliko popravimo status in 

plače zdravnikom, potem to želi
jo vsi drugi v verigi. Pride do 
verižne reakcije in na koncu se 
ne izzide. Enostavno zmanjka 
sredstev. To je neka stalna borba 
za vzdrževanje ravnotežja. Če so 
ponekod preveč zahtevni, če se 
ne sprijaznijo z realnostjo, po
tem se bo pač vlada morala 

soočiti tudi s stavko. Upam pa, 
da se bomo v nadaljnjih poga
janjih uspeli temu izogniti in 
najti konstruktivne rešitve v 
okviru sredstev, ki so na razpola
go." 

Tednik: Ali pričakujete, da 
bo prišlo do dogovora med sin
dikati, delodajalci in oblastjo 
pri omejevanju plač? 

Dr. Drnovšek: "Letos je še ve
liko vprašanje ali bo prišlo do 
dogovora med sindikati, deloda
jalci in vlado o plačah in 
splošnem socialnem sporazumu. 
Nekatere napovedi, zlasti sindi
katov so takšne, da ne kažejo na 
veliko volje za dosego sporazu
ma. V tem trenutku je zelo težko 
odgovoriti na to ali bomo prišli 
do dogovora ali ne. Lahko pa 
zatrdim, da je vlada pripravlje
na, da bo skušala storiti vse, da 
ponovno pridemo do dogovora o 
plačah in tudi socialnega spora
zuma. Ocenjujem, da je to po
memben element splošne social
ne stabilnosti v državi. Škoda bi 
bilo, če bi zaradi predvolilnih 
razlogov, nekateri sindikati, tudi 
zaradi političnih vplivov, 
povzročili oziroma prekinili to 
uspešno dogovarjanje, ki smo ga 
začeli." 

Tednik: Kaj menite o omeje
vanju direktorskih plač? 

Dr. Drnovšek: "Mislim, da je 
sedanja rešitev v okviru zakona 
samo začasna. Morala se bodo 
izoblikovati neka merila, kaj je 
pri nas sprejemljivo in kaj ne, 
kakšna so sprejemljiva razmerja. 
V nekaterih podjetjih so s tem 
zelo pretirali, kar škodi vsem, 
tudi tistim, ki so upravičeni do 
večjih plač. Pričakujem, da se bo 
v naslednjih letih ta proces ne
kako uspešno dokončal in bomo 
prišli do splošno družbeno spre
jetih razmerij o tem, kakšne naj 
bodo plače direktorjev glede na 
plače drugih." 

MNENJA O KRIVICAH 
SO RAZLIČNA 

Tednik: Ali bodo odpravljene 
krivice iz zakona o denaciona
lizaciji? 

Dr. Drnovšek: "Krivice iz za
kona? Zakon je zakon, parla
ment ga je sprejel, vlada ga lahko 
samo izvaja. Mnenja o tem so 
različna, ali so v zakonu krivice 
ali ne. Nekatere popravke bomo 
vsekakor predložili tudi glede na 
sprejet moratorij v parlamentu. 
Aktivnosti so v teku, sicer pa 
bomo poskušali denacionalizaci
jo čim prej končati, ker marsikje 
ovira normalno delovanje v pod
jetjih in v drugih okoljih." 

Tednik: Kakšno ceno smo 
pripravljeni v Sloveniji plačati 
za vstop v EU? 

Dr. Drnovšek: "To bomo en
krat najbrž vprašali vse državlja
ne na referednumu. Povedali 
bomo, kaj pridobimo za vstop v 
EU, dobili bomo skupne trge, 
kamor bomo lahko prodajali in 
od česar bomo lahko živeli ter 
večjo varnost. Vprašanje je torej, 
kakšna je torej cena za to. Ta 
cena bo, morali se bomo prilago
diti razmeram v Evropi, stand
ardom in pravilom, ki veljajo na 
tem območju. Nekaterim to ne 
bo težko, nekaterim pa bo. Zame 
ni dvoma, Slovenija se bo v nas
lednjih letih odločila za vstop v 

EU." 

ZMANJŠANA 
KOALICIJA USPEŠNO 
DO VOLITEV 

Tednik: Kako bo delovala 
vladajoča koalicija do volitev 
glede na izstop ZLSD? 

Dr. Drnovšek: "Pričakujem, 
da bo sedanja koalicija uspešno 
delovala do konca leta, do voli
tev. Izstop Z L S D sicer pomeni, 
da ima koalicija sedaj nominal
no manj poslancev, manjšo pod
poro v parlamentu, vendar so 
glasovanja v zadnjih tednih po 
izstopu Združene liste pokazala, 
da koalicija lahko dokaj zaneslji
vo dobi podporo za vse po
membne zakone in odločitve, da 
lahko funkcionira. Mislim, da v 
naslednjih mesecih ne bo prišlo 
do novih sprememb v koaliciji. 
Se bo pa vedno bolj na nek način 
razvila in ogrela predvolilna at
mosfera. Politična scena bo ver
jetno bolj razburkana, veliko bo 
afer, vsi jih bodo na nek način 
napihovali, veliko bo najraz
ličnejših napadov. Vendar bomo 
vse to prenesli, vlada in parla
ment bosta funkcionirala." 

Tednik: Kaj je z vašo obljubo 
o zagonu centra humanističnih 
dejavnostih, ki ste jo dali de
cembra 1994, ko ste obiskali 
Ptuj? 

Dr. Drnovšek: "O tem sem se 
pogovarjal tudi s ptujskim župa
nom dr. Miroslavom Lucijem. 
Ugotovila sva, da aktivnosti 
tečejo, da obstaja pripravljenost 
na vseh straneh (vključenih je 
več ministrstev), da se to realizi
ra. Zupan je pozval in prosil, da 
kot predsednik vlade poskušam 
zagotoviti potrebno koordinaci
jo in zaključek dosedanjih pogo
vorov ter aktivnosti. To bom vse
kakor storil in upam, da bo to 
vprašanje v kratkem razrešeno." 

M a i d a Goznik 

P T U J / ŠE O DOGAJANJU NA GRAJSKEM HRIBU 

O Aimliansim v en&n do dveh m e s e c e i f 
v zvezi z denacionalizacijskim zahtevkom za ptujski grad in v 

tem zvezi tudi za vrnitev objekta grajske restavracije, smo se ogla
sili tudi pri načelniku upravne enote Ptuj Metodu Grahu. Povedal 
je, da so to vlogo sprejeli decembra leta 1993, torej tik pred izte
kom podaljšanega roka. Kot je znano je začel zakon o denaciona
lizaciji veljati 7. decembra 1991. leta. Rok za vlaganje denaciona-
lizacijskih zahtevkov je bil 18 mesecev. Nakar je bil podaljšan še 
za šest mesecev, do decembra leta 1993. 

Zadnji lastnik grof Josef Her-
berstein, ki naj bi bil češki držav
ljan (zanj se državljanstvo ne ugot
avlja), je umrl leta 1944. Trije nje
govi otroci so imeli skupaj deset 
otrok, eden je bil brez. Štirje izmed 
vnukov, vsi živijo na Dunaju, so 

vložili zahtevek za vračilo vsega 
premoženja v stavbah in zemljišču 
na območju upravne enote Ptuj 
oziroma bivše ptujske občine, ki 
obsega 35 različnih objektov in čez 
800 ha zemljišč. Podobne zahtevke 
so vložili tudi v nekaterih drugih 

občinah. Ker je Josef Herberstein 
umrl leta 1944 preden je bila 
izvršena odločba o podružbljanju 
premoženja, so dejanski lastniki 
njegovi otroci. Za nobenega od šti
rih otrok pa po navedbah Metoda 
Graha še ni ugotovljeno ali so bili 
jugoslovanski državljani v času 
podržavljanja premoženja, ki pa je 
pogoj, da se postopek nadaljuje. O 
samem gradu bo odločalo mi
nistrstvo za kulturo. Ker pa vloga 
ni popolna, za zdaj ne more spreje
ti nobene odločitve. Sicer pa se ne
premičnine, ki služijo za opravl
janje dejavnosti javnih zavodov, ne 
bodo vračale v naravi. Drugo je ob

jekt nekdanje restavracije, ki ni v 
uporabi javnega zavoda. Zato je 
tudi nesmiselno vlagati kakršna
koli sredstva, dokler postopek ozi
roma vloga ni rešena. Metod Grah 
pravi, da bo postopek ugotavljanja 
državljanstva rešen v mesecu ali 
dveh. V tem postopku se ugotav
ljajo tri stvari: državljanstvo pred 
vojno (državljanstvo kraljevine Ju
goslavije oziroma domovinska 
pravica v tistem času); državljanst
vo v času vojne; bivanje v Jugosla
viji na dan uveljavitve novega za
kona o državljanstvu Federativne 
ljudske Republike Jugoslavije. 

MG 
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SLOVENSKA BISTRICA — D R U G A Č N I , P A V E N D A R E N A K I 

Bogata c f e / a v n o s f 
društva Sožitje 

"Druš tvo za pomoč duševno 
pr izadet im osebam obstaja v 
občini Slovenska Bistrica že 
preko 30 let. Ustanovl jeno je 
bilo v okviru Zveze društev za 
pomoč duševno pr izadet im 
Slovenije. Vsaj v začetku so 
bili v društvu vključeni mnogi 
podporni člani bistriške jav
nosti, podjetij in strokovni de
lavci posebne šole. Vsa leta je 
društvo delovalo dokaj uspeš
no, bistvo njegovega dela pa 
naj bi bilo vključevanje zmer
no in težje duševno pr izadet ih 
oseb, njihovih staršev in skrb
nikov. Za lažje duševno priza
dete osebe je vseskozi urejen 
sistem šolanja in vzgoje v os
novni šoli s prilagojenim pro
gramom. Mnogo otrok in tudi 
odraslih oseb pa je težje — 
oziroma zmerno duševno pri
zadetih. To pa so ljudje, ki 
bodo ostali večno otroci in ne 
bodo nikoli zmogli samosto
jnega preživljanja. Večina teh 
varovancev je doma, manjši 
del pa v različnih zavodih, kot 
so Dornava , Črna, T ra t e in 
drugje," je o namenu društva 
Sožitje uvodoma povedala 
Meta Javernik, aktivna člani
ca izvršilnega odbora , ki se s 
problemi teh ljudi ukvarja že 
dolga leta. 

V začetku letošnjega leta se 
je ponovno sestal izvršilni od
bor društva. O b tej pri ložnosti 
so pregledali opravljeno delo 
v minulem letu ter se dogo
vorili o tem, kaj nameravajo 
početi letos. M e t a Javernik 

ugotavlja, da se v delo društva 
za razliko od preteklih odbo-
bij, ko je dejavnost bolj ali 
manj slonela na strokovnih 
delavcih šole s prilagojenim 
programom, vključujejo tudi 
starši zmerno in težje duševno 
prizadetih otrok. 

"Društvo Sožitje, kar je na
jnovejše ime za naše delovanje, 
poskuša prav za te ljudi najti 
nekaj prijaznih misli in vzpod
bud. Staršem želimo pomagati 
pri vzgoji in socializaciji nji
hovih otrok in vključevanjii v 
normalno življensko okolje. Če
prav so naši varovanci drugač
ni, si kljub vsemu zaslužijo, da 
zaživijo, kot normalni ljudje. 
To, kar je nam običajno čisto 
obrobno dogajanje, je za dušev
no manj razvito osebo pogosto 
velik dogodek. Tako smo lan
sko leto naše varovance, v.seh je 
preko 164, popeljali na nekaj 
izletov. Obiskali smo Podče
trtek, Ptuj in Maribor ter jim 
organizirali še dva uspešna 
piknika. Letovanja na morju se 
je udeležilo devet družin, obi
skali pa smo tudi nekaj varo
vancev, ki živijo v zavodu Dor
nava. Med najlepši in najtežje 
pričakovani vsakoletni dogodek 
pa sodi prihod dedka Mraza in 
novoletno praznovanje," je o 
delu v lanskem letu govorila 
Meta Javernik. 

Na vprašanje, kaj bodo pri 
društvo Sožitje počeli letos, je 
naša sogovornica dejala, da 
nameravajo program dejav
nosti razširiti. Ker je s tarostna 

razlika njihovih varovancev 
velika, vrti se med petimi in 
t r i inšestdeset imi leti, so skle
nili, da jih združijo v ust rezne 
skupine in jim tako omogočijo 
pristnejše druženje. Radi bi 
oživeli t ako imenovane klube, 
kjer bi se vsaj enkra t mesečno 
srečevali . Z a varovance bi 
poskrbeli člani izvršilnega od
bora društva Sožitje, za starše 
pr izadet ih oseb pa želijo pri
praviti predavanja in organizi
rati okroglo mizo, kjer bi se 
pogovorili o svojih težavah in 
izmenjali tovrstne izkušnje. 
O b vsem resnem delu pa v 
društvu mislijo tudi na za
bavno razvedrilni program, ki 
tako varovancem, kot tudi nji
hovim svojcem veliko pomeni . 
Tako tudi letos ne bo šlo brez 
izletov in piknikov. 

Zan ima lo nas je , kako pa je 
z mater ia lno varnostjo nji
hovih variovancev. "Država 
Slovenija je poskrbela tudi za 
to plat, saj so vsi, po stopnjah 
pr izadetost i deležni "plače". 
Kljub temu pa je še vedno 
odpr t ih veliko vprašanj , ki jih 
zakonodaja na tem področju 
ni uredi la . E n o ključnih je 
vsekakor upokojitev mater , ki 
so mora le zaradi prizadetost i 
o t roka prekinit i delovno 
razmerje, za upokoji tev pa ni
majo dovolj delovne dobe . Po 
drugi strani pa je tudi res, da 
posamezni zakoni opredelju
jejo tudi posebne pravice 
duševno pr izadet ih oseb in 
njihovih skrbnikov, vendar jih 
ljudje še p remalo poznajo. 
Z a t o je Zveza društev Sožitje 
v lanskem oktobru izdala bro
šuro z naslovom "Zb i r določb, 
pravic , obveznosti ter neka
te r ih olajšav v slovenski zak
onodaj i" , kjer so tudi obrav
navane osebe z duševno pri
zadetost jo, ozi roma njihovi 
zakonit i zastopniki . V tej bro
šuri so zapisani vsi bistveni 
členi zakonov naše zakonoda
je, ki se nanašajo na duševno 
pr izadeto osebno," nam Meta 
Javernik osvetli še to plat. 

Slovenjebistriško društvo So
žitje dobiva za svoje humano 
delovanje občinsko dotacijo, 
nekaj denarja pa zberejo tudi 
iz naslova članarin ter pris
pevkov posameznikov. 

Vida Topolovec 
Meta Javernik — aktivna članica izvršilnega odboda slove-
njebistriškega društva Sožitje. (Foto: VT) 

PTUJ / D E L O V N I S E S T A N E K Ž U P A N O V M E S T N I H O B Č I N 

Podpora zakonu 
o mestnih občinah 
Prejšnji p e t e k s o s e v Ptuju sestali župani večine slovenskih mestnih občin. Sode
lovali so dr. Dimitrij Rupel iz Ljubljane, dr. Alojz Križman iz Maribora, Srečko Meh 
iz Velenja, Črtomir Špacapan iz Nove Gorice, Franka Juri iz Kopra, Vitomir Gros iz\ 
Kranja in dr. Miroslav Luci iz Ptuja. 

Razpravljali so o delovnem gradivu 
zakona o mestnih občinah in stališčih 
občin, v katerih so sedeži upravnih 
enot in ki imajo na svojih območjih 
mesta, pa niso mestne občine. V spo
ročilu za javnost so zapisali, da so za
kon o mestnih občinah pripravili zato, 
ker pri izvajanju nalog, ki jih mestnim 
občinam nalaga ustava R Slovenije in 
so bistvenega pomena za delovanje 
mest, nimajo instrumentov, da bi te 
naloge učinkovito izvajali kot to od 
njih pričakujejo občanke in občani. 
Predlog zakona o mestnih občinah so 
potrdili brez pripomb in ga vlagajo v 
proceduro pri državnem zboru v upa
nju, da bo čim prej sprejet. Podpirajo 
tudi upravičene zahteve občin, v kate
rih so sedeži upravnih enot in pozivajo 
vlado, da pristopi k razreševanju nji
hovega statusa in odprtih vprašanj. 
Župani mestnih občin so se na petko
vem sestanku v Ptuju tudi dogovorili, 

Med udeleženci je bil tudi mariborski župan dr. Alojz Križman 
(Foto: Langerholc) 

da v kolikor se razmere na področju 
lokalne samouprave ne bodo spreme

nile, bodo zaprosili za pomoč Svet Ev
rope. MG 

Koliko je v resniii lažnih 
trgoviev in gostimev? 
Prejšnji teden / e Uprava za notranje zadeve Maribor javnosti posredovala toliko 
želene podatke o razpečevanju ponarejenih dokumentov oziroma listin. Za zdaj so 
znani podatki za Ptuj in okolico, ki pa tudi še niso dokončni, ker kriminalisti 
preiskave s e niso zaključili, ker obstaja sum, da je teh ponarejenih listin oziroma 
diplom še več. 

PTUJ / S E A F E R A S P O N A R E J E N I M I D O K U M E N T I B L I Ž A K O N C U ? 

Ob tem bi bilo zanimivo Izvedeti tu
di, kako je s temi zadevami na širšem 
območju Slovenije glede na to, da so 
bile tovrstne ponarejene listine odkrite 
tUdI v nekaterih drugih krajih Slovenije 
In da naj bi bil vrh prodajalcev teh 
dokumentov stacioniran zunaj Ptuja. V 
vsej zadevi gre zato, da so si nekateri, 
ki niso Izpolnjevali pogojev Iz pravilnika 
o minimalni stopnji Izobrazbe za 
opravljanje dela v gostinski In trgovski 
dejavnosti, listine, ki bi potrjevala nji
hovo Izobrazbo, te enostavno kupili za 
1500 do 2500 mark V preiskavi, ki je 
trajala več mesecev, so kriminalisti 
zasegli več ponarejenih listin, diplom 
In potrdil delavskih In ljudskih univerz z 
različnih koncev države. Te so potr
jevale pridobljeno Izobrazbo trgov
skega poslovodje ali komercialnega 
tehnika ali pa so zagotavljale, da je 

Imetnik uspešno zaključil Izpit o var
stvu pri delu na Inštitutu za varstvo pri 
delu v Mariboru. Poleg tega so bila 
med ponaredki tudi potrdila Srednje 
šole za gostinstvo In turizem Ljubljana 
za pridobitev strokovnega znanja Iz go
stinske stroke za opravljanje gostinske 
dejavnosti. 

Policijska postaja Ptuj je konec leta 
1995 in v začetku leta 1996 obrav
navala večje število kaznivih dejanj 
ponarejanja listin, overitve lažne vse
bine In kaznivih dejanj prikrivanja. Pon
arejena potrdila in diplome so se 
začela pojavljati sredi leta 1995. Prvi 
primerki sovpadajo z začetkom uve
ljavljanja pravilnika o minimalni stopnji 
izobrazbe tistih, ki opravljajo dela v 
gostinski in trgovski dejavnosti. 

1 2 3 K A Z E N S K I H O V A D B 

Z O P E R 2 5 OSEB 

Policisti policijske postaje Ptuj so na 
osnovi obravnav podali 123 kazenskih 
ovadb zoper 25 oseb, ki jih na osnovi 
zbranih dokazov utemeljeno sumijo kaz
nivega dejanja ponarejanja listin po 256. 
členu (predvidena kazen je do treh let 
zapora), overitve lažne vsebine po 258. 
členu (do tri leta zaporne kazni) in prikri
vanja po 221. členu (do dve leti zaporne 
kazni) kazenskega zakonika. Z uporabo 
ponarejenih listin naj bi ovadeni pridobi
vali odločbe o izpolnjevanju pogojev za 
pridobitno dejavnost v Upravni enoti v 
Ptuju, oddelku za gospodarstvo, vpisovali 
napredovanja v delavske knjižice in tudi 
skušali pridobiti obrtna dovoljenja pri 
Območni obrtni zbornici Ptuj. M G 
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M a r i b o r s k e z d r a h e 
Kako naj si raz lagamo izja

vo mar iborskega župana dr. 
Aklojza Kr ižmana v dolgem 
intervjuju,za ljubljanski Dnev
nik, da bo morda "na koncu 
on tisti, ki bo končal v 
zaporu"? 

Dr . Kr ižman je s svojimi 
izjavami o tem, da je Mar ibor 
center slovenskega kriminala 
in da sta s tem kriminalom 
globoko povezana tudi sod
stvo in policija, izzval najraz
ličnejše reakcije. Je zdaj nje
govo omenjanje "zapora" tiho 
potrdilo, da je šel v nekater ih 
(javnih) ocenah vendar le p re -
tlaleč, ali pa na d ramat ično 
opozori lo, da so stvari t ako 
"skorumpi rane" , da mu k 
"edinemu bojevniku za r ed" 
grozi celo zapor? 

Vsekakor je pretreslj ivo, da 
župan v omenjenem intervjuju 
hrez kakšnih posebnih u te 
meljitev na vprašanje, ali je v 
Mariboru sploh Še kaj pozi
tivnega, izjavlja, da je to "na-
'̂ ^̂ j mladih in čisto nič 
drugega." 

HUDE OBTOŽBE 
Konec prejšnjega tedna so 

predsednik mariborskega viš
jega, okrožnega in okrajnega 
sodišča podpisali predlog za 
kazenski pregon dr. Alojza 
Križmana zaradi kaznivega 
dejanja žaljive obdolžitve in 
ga poslali mar iborskemu tožil
stvu. To kaznivo dejanje naj bi 
mariborski župan, kot je za
pisalo De lo , zagrešil s trdit
vijo (objavljeno v 6. številki 
revije Mag) , da je Mar ibor 
središče slovenskega krimina
la, v katerega sta globoko 
vpletena tudi tamkajšnja poli
cija in sodstvo. 

Podpisniki omenjenega 
predloga so Pe ter H a u p t m a n , 
predsednik Višjega sodišča v 
Mariboru , Karel Ferenčak , 
predsednik Okrožnega sodi
šča v Mar iboru in Miroslav 
Pliberšek vršilec dolžnosti 
predsednika okrajnega sodi
šča v Mar iboru . Predsednik 
okrožnega sodišča je izjavil, 
da sodišče ne bo polemiziralo 

z županom po časopisnih in 
da bodo uporabil i vse u radne 
pos topke . Poudar i l je , da so 
obtožbe resnično hude , zato 
bo moral imeti župan dr. 
Alojz Križman zanje tudi 
t rdnejše dokaze . 

K o m e n t a t o r k a mariborske
ga Večera se je zadnjič zgra
žala, zakaj mariborski župan 
Križman domnevne maribor
ske kr iminalne umazanije 
odkriva v Ljubljani in ne v 
Mar iboru . V e n d a r je to še na
jmanj p o m e m b n o . 

Veliko hujše je , da se je pr
vi občan Mar ibora v javnosti 
kar nekajkrat pojavil s šokant
nimi trdi tvami in obtožbami , 
za ka tere bi moral imeti kot 
u radna oseba bolj t rdne do
kaze kot pa so ul ične govorice 
in domneve . 

ZLORABUANJE 
JAVNOSTI 

Vsekakor gre za svojevrsten 
in skrb zbujajoč način zlorab
ljanja javnosti, če funkcionar 
tako visokega ranga kot je ma

riborski župan prek televizije 
in po časopisih govori o mari
borskih in slovenskih gro
zljivkah in hkrati ne pove ali 
je v zvezi s tem sploh ukrepal 
in ali sploh misli ukrepati , kot 
da za domnevne razmere v 
Mariboru in v Sloveniji ne bi 
bil v veliki meri odgovoren 
tudi sam, veliko bolj kot 
večina drugih ljudi. 

V intervjuju za tednik Mag in 
za ljubljansko televizijo je dr. 
Alojz Križman dejal, da vse 
bolj verjame v načrt Puščava, za 
katerega je slišal pred dvema 
letoma, a je takrat še dvomil o 
njegovem obstoju. Po tem načr
tu naj bi se zarotilo proti Mari
boru neko ljubljansko podjetje 
v povezavi z nekim avstrijskim 
podjetjem z namenom, da bi 
načrtovali in sistematično rušili 
mariborsko gospodarstvo. Žu
pan je tudi dejal, da je Maribor 
mesto z največ kriminala v 
Sloveniji in da obstaja krimi
nalna naveza med Mariborom 
in Koprom, ki se ukvarja s trgo
vanjem z mamili in orožjem. 

Načelnik mariborske upra
ve za notranje zadeve Milan 
Čuš je dopisniku Dnevnika 
začudeno izjavil, da o kakš
nem načrtu Puščava ni nič 

slišal in dodal , da se mu zdijo 
navedbe župana Križmana 
smešne. Prav tako po mnenju 
prvega policaja v Mar iboru ni 
nikaršenih osnov za županovo 
oceno, da je Mar ibor mesto z 
največ kriminala v Sloveniji, 
prav tako policija naj ne bi 
ugotovila hujše kriminalne 
povezave med Mar iborom in 
Koprom. Načelnik mariborske 
uprave za notranje zadeve ja 
mariborskega župana še 
poučil, da s takšnimi svojimi 
trditvami širi med Mari
borčani subjetivni občutek o 
slabi varnosti v mestu, kar je 
brez dvoma zelo škodljivo. 

Župan na policijske trditve 
ni reagiral , niti ni znano, da bi 
v okviru svojih pristojnosti in 
odgovornost i , če res verjame v 
tisto, kar je govoril, zahteval 
kakršnokoli ukrepanje . Saj je 
vendar nemogoče, da bi bile 
ocene policije in na jpomemb
nejšega predstavnika oblasti v 
mestu tako d iamet ra lno na
spro tne . V vsaki normalni dr
žavi be nekdo zaradi nečesa 
takšnega odletel s svojega po
ložaja. Ali policijski šef ali pa 
župan! Vsekakor pa bi tako 
resno zadevo na veliko razisk
ovali in poskušali razjasniti. 

LAHKOTNO SEJANJE 
OBTOŽB 

Primer mariborskega župana 
ponovno dokazuje kako 
domačno in kako poceni se zdi 
nekaterim v Sloveniji sejanje 
javnih obtožb in polresnic. Se
stavni del urejene, predvsem pa 
človeško normalne in znosne 
države bi moral biti tudi zaz-
navnejši odpor proti vsem tis
tim, ki se s takšno lahkotnostjo 
in zlobo, velikokrat pa tudi s 
preračunljivimi političnimi cilji 
odločajo za umazane javne 
obračune, nepremišljene izjave 
in alarmante ocene. Vse to bi 
morali začeti strogo sankcioni
rati, formalno pravno in mo
ralno. Takšno početje seveda 
tudi ne bi smelo ostati brez 
posledic v politični karieri in za 
ugled političnih grupacij, ki 
takšne ljudi spoštujejo, spodbu-
jejo in podpirajo. Svoboda go
vora pač ne more pomeniti 
vnaprejšne odveze odgovorno
sti za vsakršno govorjenje. 

V Sloveniji imamo iz dneva 
v dan preveč velikih afer in 
hudih obtožb, ki ostajajo brez 
pravega razpleta. 

Jak Koprive 
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Tak' so se ženili 
v telovadnici maricovške šole sta se na pustni petek, ko so praznovali tudi 
dan šole, "oženila" Lujzek in Anica, v resnici učenca Alen in Helena. Prišli 
so muzikanti, kopjaši, starešine, gostuvainci in sploh je bilo vse, kot je bilo 
nekdaj na poroki dedkov in babic. Ti so namreč učencem markovške šole 
pripovedovali o svojih porokah. In predstavo, ki jo je pripravila mentorica 
Karolina Pičerko s pripravljalnim odborom in učenci po zbranih pričevan
jih dedkov in babic, so si Markovčani ogledali pred pustom. 

Kak^ so s e ženili dedki in babice, s o prikazali učenci in 
učenke v Markovcih na pustni petek. 

V markovški šoli se že več let 
posvečajo ohranjanju etnograf
skega in folklornega izročila. 
Prvi tovrstni je bil projekt Iz 
korantove dežele, nato Tukaj 
smo doma, pa Dediščina koran
tove dežele in Od kolin do mesa 
iz tijnke. Letošnji projekt so 
poimenovali Tak' so se ženili. 
Učiteljica Karolina Pičerko, ki 
je projekte idejno pripravila, pa 
že napoveduje naslednjega, v 
katerem se nameravajo pos
vetiti domačemu narečju. 

Zanimivost markovških pro
jektov je tudi v tem, da vklju
čijo v delo poleg vseh učencev 
in učenk še mnogo vaščanov. 
Tokra t so spraševali svoje 

dedke in babice, kako so se 
oni ženili, nekaj zakoncev pa 
so povabili tudi v šolo, kjer so 
vsem skupaj pripovedovali, ka
ko je bilo nekoč prav. Zbral i 
so fotografije izpred pol sto
letja pa celo poročne liste iz 
začetka stoletja. Te dokumen
te in zapise učencev so ob
javili v ličnem bil tenu, v 
telovadnici pa pripravili tudi 
razstavo. D a s šolskimi pro
jekti tesno sodelujejo doma
čini, je bilo videti tudi na 
prireditvi , kjer so svoja kopja 
dvigali v zrak mali kopjaši, 
na to pa jih visoko metali še 
njihovi starejši vzorniki. Prav 
tako so za gostiivaje zaigrali 

pravi muzikant i . Po 24 letih so 
se ponovno zbrali Veseli bata-
či, skupina, ki je igrala že na 
prvem ptujskem kurentova-
nju, na to pa zaradi različnih 
obveznosti p reneha la z igran
jem. Posebnost je bila tudi iz
vedba že skoraj pozabljene 
pesmi Lenčika mlada ovčike 
pasla, ki poje o ljubezni med 
sosedoma. Pesmi se je prav za 
tok ra tno gostiivanje naučil 
šolski pevski zbor. 

Učenci in učenke so zbrali 
tudi zanimive poda tke o šte
vilu porok v markovški fari od 
leta 1919 do leta 1970. Število 
porok se je v Markovcih ve
dno sukalo okli 30 na leto, le 
tu in tam jih je bilo bistveno 
manj (leta 1952 samo 5) ali 
več (leta 1919 celo 51). 

In kako so se pravzaprav 
ženili nekoč v Markovcih? 
Domačin i , ki so napolnili šol
sko telovadnico, so si zaigrani 
obred ogledali . D o solz so se 
nasmejali posrečenim nasto
pom učencev in učenk, nav
dušeno so ploskali, gotovo pa 
so se spomnili tudi veselja in 
bridkost i , ki jih pr inaša s se
boj osrednji življenjski do
godek, poroka. Krasno bi bilo, 
če bi markovški učenci svojo 
preds tavo še kdaj ponovili . Z a 
tiste o t roke in odrasle , ki pra
vega starega poročnega obre
da ne poznajo več. 

Milena Zupanič 

Pustni direndai v Lenartu 

Kljub temu, da bi Lenarčani izgubili nekaj pomembnega premoženja, s o proglasili Herberstei-
na in njegove spremljevalce za najdomiselnejšo masko sobotne prireditve. 

Tur i s t i čno d ruš tvo R u p e r t 
in Zveza k u l t u rn i h o rgan iza 
cij L e n a r t s ta v s o b o t o pr i 
prav i la pus tn i sp revod p o le
na r šk ih u l icah . 

T a p u s t n a in tu r i s t i čna 
p r i r ed i t ev v L e n a r t u pos ta j a 
vse bolj o b i s k a n a in dob iva 
večje r azsežnos t i . 

Na jpre j so se vse n a s t o p a 
j o č e m a s k e zb ra l e v s red i šču 
L e n a r t a t e r se s p r e h o d i l e p o 
l ena r šk ih u l icah. Po t so skle
nili p r e d b lagovn ico M e r c a -
to r Po t rošn ik , kjer so se n a s 
topajoči p reds tav i l i s p r o g r a 
m o m . T u d i v o s r e d n j e m de lu 
S lovensk ih gor ic so se o h r a 
nili številni p u s t n i običaji in 

n a v a d e . V povork i so n a s t o 
pi le izvirne p u s t n e skup ine 
iz d o m a č e g a okol ja t e r d ru 
god. Z a s o d o b n e m a s k e p a 
so p o s k r b e l a d ruš tva , šole in 
vr tci . N e k a t e r e skup ine so 
n a izviren nač in p r ikaza l i 
p r o b l e m e iz svojega okol ja; 
skup ina iz V e l i č i n e , ki nas 
p ro tu je reg i j skemu odlaga l i 
šču o d p a d k o v v n j ihovem 
kraju, skup ina a rabsk ih pos 
lovnežev j e p r ines l a kap i ta l 
za o b n o v o l ena r šk ih podje t i j , 
neka j skupin p a j e p r i k a z a l o 
pr i je tne jšo s t r an življenja. 

Prišl i so t ud i H e r b e r s t e i n i , 
ki so vložili denac iona l i zac i j -
ski p o s t o p e k za vrn i tev gra

du v Hras tovcu , h o t e l A g a t a 
in os ta lega p r e m o ž e n j a v le
na r šk i občin i . P rav on i so 
bili izbrani za na jmikavne j šo 
m a s k o l e n a r š k e g a pus tova -
nja. P o s e b n a komis i ja j e p o 
s a m e z n e in skup inske m a s k e 
nag rad i l a s p r a k t i č n i m i da r 
ili. D o m a č i m p u s t n i m skupi 
n a m so se pr idruž i l i t ud i 
k u r e n t i iz P tu j skega pol ja . 

Obiskovalc i so se l ahko 
zavrte l i tudi n a vr t i l jaku, 
t a k š n e m kot so ga n a m r e č 
pozna l i naš i d e d k i in bab ice . 
N a r e j e n j e n a m r e č ze lo e n o 
s tavno; iz ko lesa l e s e n e g a 
voza in do lge l e s ene les tve . 

MS 
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Prikaz liadske 
kulture v novi obilni 

Tudi v Vidmu pri Ptuju je bil v ponedel jek 
pustni praznik. Prvič v tem kraju in občinskem 
središču sta ga organizirala vaški odbor Videm 
in krajevna skupnost Videm, seveda ob pod
pori občine. Nastopajoče skupine so prišle iz 
vseh krajev občine in prinesle s seboj sporočilo 
o p re tek lem in sedanjem življenju in delu v 
posameznih delih nove občine. 

O b 14. uri se je zbralo kakih 300 maskiranih 
udeležencev etnografskih skupin in 

ekaj sto obiskovalcev priredi tve. Kolona 
maskiranih skupin je krenila iz središča Vidma 
in obšla cestni t r ikotnik v dolžini dveh ali t reh 
ki lometrov, povsod ob poti pa so jo seveda 
spremljale radovedne oči domačinov in obisk
ovalcev iz drugih krajev. Nastopi lo je 22 et
nografskih skupin, med njimi znane skupine 

rogatih korantov in oračev iz Lancove vasi, 
Podlehnika ter Leskovca in Okiča, pokači iz 
Podlehnika , Pobreški plesači, Muzikant i iz 
Dravcev, Podlehniška rusa, Haloški Ju rek iz 
Dolene , Muzikant i in tesarji s Sel, Velike vile 
Lucije iz Lancove vasi, koranti iz Šturmovcev 
in še bi lahko naštevali . Središče občine v 
Vidmu je bilo v ponedel jek popoldan dobe
sedno za t rpano z veselimi pustnimi liki in la
hko rečemo, da je prvi fašenk na Vidmu uspel 
v celoti in da bodo organizatorji prve 
prireditve pri organizaciji naslednje upoštevali 
vse dobre in slabe izkušnje. Tudi nekoliko 
slabšo izkušnjo z v remenom, ki pa je tako in 
tako izziv maškaram, da poskrbijo za konec 
zime in v deželo pripeljejo pomlad. 

J.Bračič 

Množični prvi fašenk v Vidmu 

KURENTI V ZGORNJEM GRUSKOVJU 

Čfsfo drugačni od 
ravninskih manekenov 
Daleč od ponorelega sveta zazvoni in zatopota v tišino zimskega jutra, \ 
skupina oračev s e v varstvu kurentov spušča po zaledenelem haloškem 
klancu. ''Kaj, kurente greste slikat?" se je maloprej čudil policist na\ 
gruškovskem mejnem prehodu. "Saj na Hrvaškem nimajo kurentov!" Pa 
tja niti nismo hoteli. Le v Zgornje Gruškovje, na zadnje haloške griče ob \ 
meji bi radi prišli. A do tja ne gre drugače kot čez slovenski mejni prehod \ 
in potem, še pred hrvaškim, levo v ozko dolinico. Naprej pa, kot se za Ha- j 
loze spodobi, peš. 

Halošk i k u r e n t i , ki s p r e m 
ljajo o r a č e , so r e s neka j p o 
sebnega , še p o s e b e j , če j ih 
p r i m e r j a m o s p e r n a t i m i ku
ren t i s P tu j skega in D r a v 
skega polja . Nj ihova o p r a v a 
j e bolj s k r o m n a od ravnin
ske , p e r n a t i k u r e n t i so v 
pr imer javi z njimi pravi m a -
n e k e n i . Z a t o p a p r e s e n e č a 
in navdušu je bogas tvo izra
zov, ki j ih na svojih " o b r a 
z ih" p r e m o r e j o ti sk romnejš i 
ha loški so rodn ik i . Tukajšnj i 
fantje si n a m r e č svoje k a p e 
še v e d n o izdelujejo sami in 
p o svoje. T u d i m o d n i tokovi 
uvožen ih zvoncev, kož dol 
god lak ih ovac in p o d o b n e 
n o b l e s e še n iso p r o d r l e d o 
njih. U š e s a n a s t a n e j o iz dveh 
s ta r ih p o d p l a t o v . P las t i čna 
to rb ica z bicikla , t i s t a ' " ' ' ^ 
o rod je , se s p r e m e n i v nos . Iz 
pe t l i t r ske p l a s t e n k e za b e n 
cin izrežejo d n o , j o ob leče jo 
v kožuh in k a p a j e tu. . . T u d i 
pri k o ž u h i h si n j ihova d o 
mišljija ne pos tavl ja ovir . 
Ovčji, kozji , zajčji, vsak j e 
d o b e r . Včas ih so m e n d a 

Vsak "obraz" haloškega kurenta je bistveno drugačen od 
"obraza" drugih kurentov. Foto M . Zupanič. 

uporab l j a l i ce lo pas je . Kakr 
šenkol i p a že k o ž u h j e , imet i 
m o r a r e p ! J e ž e v k o bi l ahko 
imenova l i " k o ž u h o v k a " , saj 
imajo fantje na koncu pal ic 
n a m e s t o b o d e č e j eževe kože 
m e h k o k o ž u h o v i n o . A m p a k , 
da n e bo n e s p o r a z u m a , tud i 
s t a k o se d a k o g a kresni t i p o 
bet ic i . 

D a l e č od oči t i sočglave 
množ i ce , da l eč od f o t o a p a 
ra tov in k a m e r zor je jo o rač i 
za d o b r o l e t ino , "za d e b e l o 
r e p o " in s tečejo v g lobe l , 
p ro t i nas lednj i kmet i j i . Č e 
bos te imeli p r i h o d n j e l e to 
kaj časa , j ih ob i šč i t e . Vese l i 
vas b o d o . Pa na p o t n i list n e 
p o z a b i t e ! ^ ^^p^^-^ 
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Kuharski nasveli 
pustnih krofov je te dni zagotovo dovolj , če ne v domači ku
hinji, pa v vseh trgovinah in pekarnah. Zraven znameni t ih 
pustnih krofov pa te dni uživamo tudi, m e s o iz tunke, d o m a č o 
žolco, zelje, repo, pečenice, rebra, ki j ih lahko nadevamo z na
devom, prekajene kuhane aH samo pečene, obi lne celo nekoli
ko bolj mas tne pečenke kot običajno, l i ikarsko meso , ter vsa
ka pokrajina bi lahko dodala še nekaj svojih pustnih jedi . 

Brez svinjskih reber za pusta 
skoraj da ne gre. Če imamo pre-
kajena je postopek dokaj enosta
ven, saj jih je potrebno samo 
skuhati. Če želite po kuhanju 
čim bolj sočna prekajena rebra, 
jih dajte kuhat v vrelo, oziroma 
toplo vodo. V kolikor boste 
sveža rebra pekli, kot pečenko, 
jih lahko odišavite zraven 
osnovnih začimb, soli in popra, 
mdi z rožmarinom, česnom in 
čebulo. Lahko jih tudi nadevate, 
tako kot je to značilno za telečja 
rebra, pripravite jih tako, da naj
prej odstranimo iz reber kosti. 
In sicer tako, da z koničastim 
ostrim nožem, na spodnji strani, 
kjer so kosti bliže, zarežemo 
točno po sredini vsake kosti in 
na vsako stran kosti počasi 
odluščimo meso, da izstopi kost, 
ki jo s pomočjo roke izvlečemo. 
Naredimo odprtino, ki jo nade
vamo z nadevom, nato zašijemo 
s kuhinjsko iglo in nitjo ali 
zašpilimo s pomočjo lesenih na-
bodalc. Najpogosteje pripravimo 
kruhov nadev, tako, da kruh 
narežemo na male kocke jih ne
koliko osušimo, nato pa nav-
lažimo z mlekom. Posebej v po
sodi penasto umešamo maslo ali 
margarino, dodamo rumenjake, 
navlažen kruh, začimbe, sol, po
per, muškati orešček, peteršil in 
dobro premešamo. Na koncu do
damo trdi sneg beljakov. Nadev 
lahko popestrimo z na kocke na

rezano slanino, šunko, grahom, 
korenjem ali nadev obarvamo 
ter mu dodamo na hitro pre-
pražena perutninska jetrca, 
lahko pa tudi svinjska. Nato re
bra pečemo, kot durgo pečenko. 
Ko so pečena jih nekoliko ohla
dimo, nato jih narežemo na tan
ke, oziroma primerne rezine. 
Zraven lahko ponudimo dušeno 
zelje, bele žgance z ocvirki, toplo 
endivijo kot solato in podobno. 

In še o domači žolči. Pripravi
mo jo tako, da svinjske nogice 
damo kuhat v slano vodo, doda
mo še svežo svinjino na primer 
pleče ali podobni kos, dodamo še 
kis, čebulo, lovorjev list, poper, 
ki ga nekoliko stolčemo ali stre-
mo, limjan ter korenje. Ko je 
meso mehko ga vzamemo iz 
juhe, ga odluščimo od kosti in 
narežemo na male kocke, prav 
tako na male kocke narežemo 
tudi korenje, ki smo ga kuhali v 
juhi. Ko meso kuhamo, mora 
voda vreti počasi, da dobimo 
čisto juho. Narezano meso vsipa-
mo v primerni model, na primer 
od srninega hrbta, model od po
tice, šarklja ali česa podobnega. 
V modelu dobro pomešamo 
meso in zelenjavo, oziroma ko
renje, čez pa precedimo čisto 
juho, ki smo jo ohladili. Z juhe 
moramo pobrati maščobo, lahko 
pa juho precedimo skozi ku
hinjski prtič. Vse skupaj postavi
mo na hladno ali v hladilnik, da 

se jed strdi. 
Najboljše, da jed pustimo skozi 

noč v hladilniku. Strjeno žolco 
izsipamo na desko, posodo lahko 
na hitro pomočimo v toplo vodo, 
da jo lažje izsipamo, lahko pa 
model zelo na rahlo premažemo 
tudi z belim oljem, ali ga s 
pomočjo tople vlažne krpe neko
liko segrejemo. Z ostrim nožem 
žolco narežemo na tanke rezine, 
položimo jo na servirni krožnik 
ali polščo, okrasimo jo z kolo
barji čebule in trdo kuhanimi 
jaci, čez pa prelijemo osnovni so
latni preliv, ki mu dodamo nekaj 
kapljic bučnega olja. Osnovni 
solatni preliv je sestavljen iz 
hladne vode, ki ji dodamo sol, 
kis in olje, del olja torej nado
mestimo z bučnim oljem. Svinj
ske nogice z kožo vred pri ku
hanju moramo dodati, ko pa 
režete meso na male kocke pa 
mesa nogic, če vam ni všeč ne 
dodajate. Med kuhanjem nogice 
izločijo snov, ki je nujno potreb
na, oziroma, ki jed strdi ko jo 
hladimo. 

iOLCA: 

Potrebujemo 
- 4 svjnjsj(e nogice 
(svinjslijli paridjev) 
- 30 dag svinjske kože 
- 30 dag svinjine - pleče 
- 2 I vode 
-1,25 dl kisa 
- / čebula 
- lovorjev list, tolčen poper, 
timjan, sol 
- 2 srednje velika korenčka 
- peteršilj 

KRVODAJALCI 
6. FEBRUAR - Otilija Nedeljko, An-
drenci 41, Cerkvenjak; Emil Zadravec, 
Stanetinec 55, Strigova; Dominika Ko-
larič, Vodranci 20, Središče; Rajko 
Košič, Keleminova 4, Ormož; Matija 
Kolarič, Žigrova 10, Ormož; Miroslav 
VindiS, Tavčarejva 6, Ruj; Ana Čuček, 
Drbetinci 65, Vitomarci; Ana Murko, 
Podvinci 133/b, Ruj; Marija Burjan, 
Hajdoše 53/a, Ruj; Marija Predikaka, 
Župančičeva 4, Ruj; Frančiška Malek, 
Rjavci 22, Vitomarci; Janez Rojs, Vito
marci 77; Miroslav Viher, Zagojiči 24, 
Gorišnica; Andrej Kozel, Velika Varnica 
6, Zg. Leskovec; Milan Arnuš, Podvinci 
92/a, Ptuj; Miran Lah, Rujska2, Ormož; 
Zvonko Ozmec, Placarovci 4, 
Gorišnica; Lidija Kokol, Ul. B. Kraigher
ja 5, Kidričevo; Anton Topolovec, Ledi
na 20/a, Manbor; Ivan Braček, Hvaletin-
ci 13, Vitomarci; Janez Petrovič, Hvale-
tinci 9, Vitomarci; Branko Šenkiš, Žab-
jak 61, Ruj; Zvonko Kokol, Spuhlja 73, 
Ruj; Milan Simonič, Sobetinci 9, Mar-
kovci; Srečko Fekonja, Strejaci 1, Dor
nava; Marija Gregorec, Skorba53, Ptuj; 
Franc Slatič, Sp. Velovlek 1/a, Ruj; 
Stanko Fabjan, Dornava 90/a, Domava; 
Milan Muršec, Vitomarci 30/a, Vitomar
ci; Daniel Vogrinec, ArbajterjevaS, Ruj; 
Jože Volgemut, Rjavci 20, Vitomarci; 
Silva Cafuta, Čučkova 13, Kidričevo; 
Anton Bezjak, Vitomarci 24; Stanko Vi-
dovič, Ul. Roze Luxemburg 53, Mari
bor; Franc Vršič, Novinci 5, Vitomarci; 
Robert Sirec, Reševa 27, Ptuj; Alojz Go-
rinšek, Marjeta na Dr. polju; Franc Ber-
lak, Župetinci 31, Cerkvenjak. 
7. FEBRUAR - Severin Tanšek, Bado-
vičeva 12; Janez Stegnar, Čeplje 9; An
drej Zalar, Hrenovice 27/a; Boštjan 
Šegula, Kolodvorska 2/b; Tadej 
Pečnik, Velika Pirešica 5/i; Matej 
Sevčnikar, Breg 45/b; Dejan Stušek, 
Krmelj 86/a; Sašo Vdovič, Šempeter 
91/g; Aleš Šenica, Suhor 8; Zoran Pet-
koski, Štuki 6/b, Ptuj; Aleš Pilih, Pod 
gabri 1 Celje; Boštjan Vrečar, Sneber-
ska 70; Tadej Čobec, Bobovek 13; Bo
jan Šnajder, Spodnja Velka 19/a; 
Tomaž Peršin, Borsetova ul. 6, Ljublja
na; Marko Vidmar, Podlubnik 88; 
Boštjan Štefanič, Jazbine 6; Boštjan 
Perko, Zg. Velka 22/a; Denis Šeruga, 
Naselje Ljudske pravice; Gregor Suha-
dolc, Vrhovci c. lX/7; Gregor Oven, Pol-
hograjska 53; Daniel Rifelj, Kajuhovo 
naselje 30; Vanja Dordevič, Pot na 
Fužine 7; Borut Tušar, Šebrelje 15; Ta
dej Poličnik, Luče 122; Klemen Sedej, 
Mikuževa ul. 16; Bojan Potočnik, Obla
kova ul. 26; Gregor Novak, 
Župančičeva 2; Karli Praznik, Gomilsko 
68; Janez Grešnik, Polena 32; Branko 
Pavlic, Tomšičeva 18; Martin Pezdirc, 
Griblje 52; Gregor Šori, Ferkova ul. 15, 
Maribor; Aljoša Čelhar, C. V Staro vas 
3; Boris Petek, Moškanjci 103; Marcel 
Zupane, Gotovlje 142/a; Franc Oven, 
C, Komandanta Staneta; Sašo 
Črešnjovnjak, Na Livadi 3; Marko 
Prime, Mereče 28; Aleš Rob, Majciger-
jeva 11, Maribor; Stojan Rančič, Ziher-
lova ul. 6; Uroš Oblak, Podreber 28. 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. KLIN. PSIH. / 
K A K O O B V A R U J E M O D U Š E V N O ZDRAVJE 

Duševno zdhn/fe 
otrok in mkuhstnikov 
Pritisk na starše: normainost 

Med otroki so sorazmeroma zelo 
velike razlike v hitrosti njihove 
rasti in razvoja. Tudi pri istem 
otroku se posamezne funkcije, 
npr. govor, hoja, čustvena odziv
nost na okolje, kontrola izločanja, 
ne pojavljajo v popolnoma enako
mernem ritmu in zaporedju. Če to
rej otrok zaostaja v zgodnji starosti 
za vrstniki v razvoju neke posa
mezne spretnosti ali lastnosti, še to 
zdaleč ne pomeni, da je z njim v 
celoti nekaj narobe. Morda pa ima 
razvito že kakšno drugo sposob
nost, s katero prednjači pred 
vrstniki in jih bo dohitel ali celo 
prehitel tudi v tej, trenutno še 
slabše razviti sposobnosti. Rečemo 
lahko, da ima vsak otrok v svojem 
biološkem jedru zapisan nekakšen 
majhen "program", ki v prvi dobi 
regulira njemu lastno značilnost 
razvoja posameznih funkcij. S tem 
v zvezi je zanimiv primer otrok v 
nekaterih indijanskih plemenih, 
ki jih matere nosijo prvo leto 
trdno privezane na posebno 
deščico, tako, da v tem času prak
tično ne morejo razviti gibalnih 
spretnosti. Ali so zato ti otroci po 
prvem letu, ko jih postavijo na 
noge in začnejo učid hoditi, manj 
spretni od drugih otrok (iz npr. 
bolj prosvedjenih indijanskih ple-
rnen), pri katerih že od prvega dne 
pazijo, da imajo dovolj svobode gi
banja? Ne. "Programirane" spo
sobnosti in izkušnje, ki so prišle 
|"avno ob pravem času, pripomore-
JOj da shodijo prav tako hitro in ni- \ 

majo pozneje prav nobenih nega
tivnih posledic. Čim mlajši je 
otrok, tem večja je verjetnost, da 
bo z vajo nadoknadil zamujeno. 
Res je, da velja to v večji meri za te
lesne, predvsem gibalne funkcije, 
kot za duševne. 

Vsi starejši si želijo, da bi se nji
hovi otroci telesno in duševno 
lepo razvijali. Toda v marsikateri 
družini je opaziti, da so starši pod 
nekakšnim pritiskom "normale". 
K temu so v veliki meri prispevali 
prav psihologi z razglašanjem "raz
vojnih norm". 

Mnogo knjig in revij je na razpo
lago, v katerih lahko mati prebere, 
kaj bi "moral" znati njen otrok pri 
dveh, treh ali dvanajstih mesecih 
ali letih. Ti opisi so večkrat zelo 
nadrobni in obravnavajo posebej 
telesne spretnosti, čustvene reak
cije, umske sposobnosti, ipd. 

Posledica tega je, da starše ne
pretrgoma skrbi, ali je otrok nor
malen. Zato ga hote ali nehote pri
merjajo s sosedovim in če opazijo 
kako razliko, že mislijo, da je z 
otrokom nekaj narobe, krivijo sebe 
ali pa so nad otrokom razočarani. 

Seveda se normalen otrok le red
ko razvija tako, kot to določajo 
take norme. Dodeljene so sicer s 
testiranjem velikega števila otrok 
in predstavljajo nekakšno pov
prečje, od katerega pa so velika in
dividualna odstopanja. 

O tem pa še kaj več naslednjič. 
mag. Bojan Sinko 

Nagradno turistiino vprašanje 
Enajstdnevnih pustnih prireditev v Ptuju in okolici je konec 

za letos. Kurentova in druga oblačila so romala v shrambe. 
Prva ocena je, da so pustne prireditve uspele. Podrobnejša pa 
bo pomagala, da bo 37, kurentovanje v vsebinskem in organi
zacijskem pogledu boljše. 

Napisana mora biti v najkrajšem času, da se bodo že v prvi po
lovici leta lahko pričele priprave na prihodnjo prireditev. Le s 
pravočasnimi pripravami je mogoče doseči tudi pričakovane cil
je. Do prestiža pa je pot še dolga. 

Že v kratkem bo ptujskost na drugi letošnji večji prireditveni 
preizkušnji, ko se bodo aprila na ogled postavile dobrote sloven
skih kmetij. 

Letos smo organizirali 36. kurentovanje. Pravilne odgovore 
smo dobili skoraj iz vseh slovenskih krajev, kar kaže na to, da je 
ptujsko kurentovanje znana slovenska prireditev. Nagrado bo 
prejela Marija Novak iz Cirkovc 22, 62326 Cirkovce. Čestita
mo! 

Prosimo jo, da nagrado prevzame v uredništvu Tednika, 
Raičeva ulica 6, Ptuj. Poleg muzejskih publikacij, bo prejela še 
bon grajske restavracije Nataše Miško. 

Včeraj je rubrika "Nagradno turistično vprašanje" praznovala 
pomemben jubilej, ki sovpada z jubilejem osamosvojitve Slove
nije in tudi včerajšnjim svetovnim dnevom turističnih vodni
kom. Vprašujemo, koliko let je stara rubrika "Nagradno turis
tično vprašanje". Nagrada za pravilen odgovor so muzejske pu
blikacije in družinska vstopnica za ogled muzejskih zbirk ter 
manjše presenečenje. Odgovore pričakujemo v uredništvu Ted
nika, Raičeva ulica 6, do prvega marca. 

N A G R A D N O TURISTIČNO VPRAŠANJE 
Koliko let je stara rubrika "Nagradno turistično vprašanje"? | 

Grmaste sadne vrste jago-
dičevja: ribez, kosmulje, ma
line, robide, josta, iayberi, 
aronija, spomladi v SAD
NEM VRTU zbrsie in ozele-
ne pred ostalimi drevninami. 
Zgodnje brstenje in pričetek 
vegetacije pri tej zvrsti drev-
nin, ne izhaja zgolj s selekci
jo in požlahtnevanjem pri
dobljenimi lastnostmi, tem
več je to njihova naravna 
lastnost. Grmaste drevnine 
razvijejo plitve in goste kore
nine, ki dobro uspevajo le v 
rahlejših, zračnih in s humo-
som bogatih tleh. Všeč so jim 
sončne in zavetne lege, v ka
terih rastline s plitvim kore
ninskim spletom spomladi 
že po prvi odjugi prično 
brsteti. Zgodnjo vegetacijo 
pri jagodičevju moramo 
upoštevati in pravočasno pri 
teh sadnih vrstah opravili rez 
in nego, če pa nameravamo 
obnoviti tovrstno drevinje pa 
moramo pravočasno posadi
ti. 

Glavno rez pri jagodičevju 
opravimo praviloma že ob 
obiranju oziroma takoj po 
obiranju pridelika v času ve
getacije. Takrat odstranimo 
star in izrojen les ter rozge 
oziroma mladike, ki grm pre
komerno zgostujejo. Pustimo 
le eno ali dvoletne veje in 
rozge, ki imajo pri posamez
ni sadni vrsti jagodičevja 
zmogljivost formirati rodne 
poganjke in cvetne brste. 
Zgodaj spomladi, še preden 
se prične vegetacija, pa opra
vimo le dopolnilno rez, ko 
izrežemo pregoste veje ali 
rozge, ki smo jih poleti 
spregledali, vršičke, ki so 
vsled zapoznele vegetacije 
nedorasli in kot takšni 
pomrznili ali veje, ki jih je 
poškodoval sneg. 

Vrstam jagodičevja, ki 
vsled rasti v obliki rozg, kot 
so maline robide in tayberi, 
vzgajamo ob opori, žično 
oporo, če je to potrebno, pred 
začetkom vegetacije popravi
mo, da bi kasneje na zbrste-
lih rozgah ne povzročali 
škode z osipanjem brstov. 

Grmovnice jagodičevja, ki 
težijo k močnejši rasti kore
ninskih izrastkov, okoplje-
mo, ob tem pa koreninske iz
rastke izpulimo s korenino 
vred od matične korenine ali 
koreninskega vratu tako, da 
jo enostavno odtrgamo. Tako 
nastala rana na koreniki se. 
počasneje celi kot odrezana, s 
čimer smo ji odvzeli moč po 
rasti novih koreninskih iz
rastkov. 

Ob okopavanju gnojimo z 
eno ali dve pesti vrednosti 
mešanega rudninskega gnoji
la nitrofoskala, seveda če so 
tla dovolj oskrbljena s humo-
som in gnojena z organskimi 
gnojili. Vsako drugo ali tretje 
leto je jagodičevje pripo
ročljivo gnojiti s kompostni-
co, ki jo plitvo zakopljemo. 
Gnojenje z dušičnimi gnojili 
grmastemu jagodičevju zgo
daj spomladi še ni potrebno, 
pa tudi med vegetacijo smo 
pri gnojenju z dušičnimi 
gnojili pozorni, ker dušik, 
kakor je potreben za rast 
rastlini, toliko lahko njegova 
pretirana uporaba vpliva na 
kakovost pridelka. 

Vsem vrstam jagodičevja, 
opravimo predspomladansko 
škropljenje proti kaparju, 
listnim ušem, gosenicam in 
pršicam še pred brstenjem. 
Priporočljiva je uporaba 
manj strupenega 3 do 4 dl be
lega olja na 10 1 vode ali foli-
dol olja v 0,75% koncentraci
ji-

V OKRASNEM V R T U ta
koj po prvi udjugi, ko bodo 
to dopuščale vremenske raz
mere, opravimo rez in obli
kovanje tistih vrst okrasnih 
drevnin, ki bodo prve zbrste-
le in vcvetele. Že brstočnih 
forsyiij, drenovcev, iv in po
dobnih ne režemo, ker bi jih 
tako motili pri začetku vege
tacije in to raje odložimo za 
čas po cvetenju. Živice mo
rajo prav tako biti obrezane 
zelo zgodaj, vsekakor pa še v 
času zimskega mirovanja. Če 
smo se živico namenili pom
laditi, bomo vzpodbudili 
zgoščeno rast iz spečih lesnih 
popkov le, če smo jo obrezali 
še v fazi popolnega zimskega 
mirovanja. 

Pri zgodnjih cvetočih traj
nicah, ki jih v okrasnem vrtu 
gojimo kol krovne rastline 
pred začetkom vegetacije 
opravimo le pletev, izrezo
vanje poškodovanih po
ganjkov in izrastkov, ki po 
svoji osnovni vzgojni obliki 
napačno rastejo. Vso ostalo 
nego kot je okopavanje, gno
jenje, redčenje, presajevanje 
pa opravimo po cvetenju, ko 
ima rastlina letni počitek, 
preden se prične pripravljati 
na naslednjo vegetacijo. 

V ZELENJAVNEM 
VRTU bo po odjugi in nekaj 
toplih sončnih, včasih tudi 
vetrovnih prvih spomladan
skih dneh, vrtna zemlja na
glo godna za spomladansko 
setev vrtnin. Zemlja je godna 
za setev, ko se dovolj odcedi 
in ko se dovolj ogreje. Pri
mernost zemlje za obdelavo 
ugotovimo s preprostim 
preizkusom tako, da stisne
mo pest vrtne zemje v kepo 
in če se je pri prostem padcu 
iz višine 1,5 m na trda tla raz
padla je primerna za obdela
vo. Večino vrtnin sejemo na 
prosto šele, ko zemlja doseže 
optimalno kalilno toploto 
okrog 15 C. 

Nekatere vrste vrtnin kalijo 
že pri nižji talni toploti. Čira 
bo vrtna zemlja godna za ob
delavo, jo plitvo zrahljamo in 
poravnamo ter že opravimo 
prve setve graha, boba, pe-
leršilja, korenčka ter sadimo 
čebulo in česen. 

Seme solate in špinače 
takšne setve na prosto, kon
cem februarja še ne prenese 
in v tleh preden bi vzkalilo, 
propade. Če pa ga sejemo v 
zaprte grede pod tunel ali tla 
prekrijemo s pajčevinasto fo
lijo - vrteksom pa ob ugod
nih pogojih, če niso preveč 
hladne noči, uspemo pridela
ti zgodnjo solato. 

Čim skopni sneg z gredic 
posejanih z zimsko solato, 
radičem solatnikom in 
šipačo, jih zavarujemo s tu
nelom iz folije ali posevek 
prekrijemo s pajčevinasto fo
lijo - vrteksom, da se bodo 
zavarovane pred slano, hitre
je razraščale. 

Po biokoledarju je pripo
ročljivo sejali in saditi rastli
ne, ki jih pridelujemo zaradi 
lista od 20. do 23. februarja, 
korenike 25. do 28. februarja, 
plodov od 23. do 25. februar
ja in cveta ter vrtna zelišča 
28. in 29. februarja. 

Miran Glušič, ing.agr. 



Upokojenci iz cele Slovenije protestirali v Ljubljani 

Žalostno, da moramo svoje 
pravice reševati na ulici -
pred parlamentom 
Skorajda bi si upal zapisati, da so jezni slovenski upokojenci 

res po nekem čudnem naključju izbrali predpraznični dan za svoj 
protestni shod v našo metropolo, kjer hočejo naši izvoljeni pos
lanci po svoje krojiti življenje upokojencev medtem, ko pa bi 
sami radi zajemali iz velike žlice. Upokojenci se pač ne strinjajo 
z odločitvijo vlade, z Drnovškom na čelu, in z odločitvijo 52 pos
lancev, (24 jih je bilo proti), da se upokojencem ukine iz
plačevanje poračunov glede na rast plač. 

Znano je, da že sedaj živi pri 
nas več kot 70 odstotkov upoko
jencev, zaradi mizernih pokoj
nin, na robu preživetja. Nedo
pustno je, da hoče naša oblast, 
vsled zavoženega gospodarstva, 
priti do kakšnih sedem miHjard 
ravno iz žepov upokojencev. 
Mnogi so prepričani, da je nova 
določba nezakonita ter zato 
odločno zahtevajo svoje z delom 
pridobljene pravice, ker pokoj
nina ni nikakšna državna ali so
cialna pomoč, kot je na protest
nem zborovanju pred poslopjem 
parlamenta povedal Vinko Go
bec, predsednik ZDUS ter med 
drugim dejal, da je žalostno, da 
si moramo svoje pravice iz mi
nulega dela reševati na ulici, 
pred očmi tujcev, ki bodisi kot 
poslovneži ali kot turisti priha
jajo v našo prestolnico, medtem, 
ko vlada dopušča sivo ekonomi
jo in razsipno zapravlja denar 
davkoplačevalcev in žal tudi 
upokojencev. 

Slovenski upokojenci so 
odločni, da bodo sprožili ustav
ni spor na Ustavnem sodišču. 
Pripravljeni pa so tudi da še po
novno protestirajo pred parla
mentom, če se ne bo parlament 
odločil, da svoj sklep o ukinitvi 
poračunov ukine. Zanimivo je 
tudi, da Školč, kot predsednik 
Državnega zbora ni imel časa, 
da bi sprejel delegacijo sloven
skih upokojencev. Videli pa 
smo, da je imel časa na pretek, 
ko se je dva dni po protestnem 
shodu slovenskih upokojencev, 
na veliko rokoval s ptujskimi 
koranti. Torej ima čas za pustne 
norčije, za upokojence pa ga ni 
imel. Tako je namesto njega 
sprejel delegacijo upokojencev 
Štefan Kociper, predsednik par
lamentarnega odbora za social
na vprašanja (čeprav upokojenci 
nismo in ne smemo biti kakšni 
socialni podpiranci), ker smo si 
svoje pokojnine zaslužili v 30 -
40 letih težkega dela, ko smo si 

vseskozi morali odtegovati od 
ust za obnovo porušene domovi
ne. 

Kot smo že zapisali, so se pro
testnega zborovanja v Ljubljani 
udeležili upokojenci iz vse Slo
venije, nekateri s posebnimi vla
ki, največ pa z avtobusi in avto
mobili. Iz Ptuja je odpeljal pose
ben avtobus upokojencev (med 
njimi je bil tudi Mirko Bern-
hard, predsednik območnega 
odbora), ki so na protestnem 
shodu zastopali kar 12.800 upo
kojencev s tega območja. Vsega 
pa se je protestnega zborovanja 
udeležilo več kot pettisoč upo
kojencev. 

Protestno zborovanje sloven
skih upokojencev je potekalo v 
mirnem ozračju, mnogo bolj 
kulturno kot tisto, ki so ga ne
davno tega pripravili študentje. 

Ni odveč, če ob koncu 
zapišemo, da je naš poslanec, 
Gabrijel Berlič, na žalost vseh 
nas upokojencev glasoval oziro
ma soglašal z predlogom 
Drnovška, da se upokojencem 
ukinejo izplačevati poračuni, 
žalostno a žal resnično! Ni pa bil 
proti, ko so v parlamentu glaso
vali za bajne plače poslancev in 
še večje odpravnine. 

Franjo Hovnik 

Križe xopet na mostove! 
Dragi sodržavljani! Mnogi od vas starejših se še prav gotovo do

bro spominjate, ko vas je pot zanesla kam dalje in ste morali pre
ko reke in mostu in ste se ljubeznivo ozrli na KRIZ, ki je bil pos
tavljen na ograji mostu. Mnogi ste ga pozdravili, ne le križa, am
pak na njem visečega Kristusa. Mnogi, vem prav dobro, ker sem 
jih kot pastir čredice opazoval, so si pred njim vzeli tudi nekaj več 
časa ter menda odmolili kak očenaš ali kaj primernega. 

Na žalost in v propast Hitlerje
vi Nemčiji so hitlerjanci le-te 
odstranili, kajti Bog jim je bil 
najbolj napoti. (Vidi se, zakaj! 
Njim samim v propast!) Po voj
ni tudi naši komunisti niso ime
li interesa za KRIŽE. Seveda jih 
tudi ni več bilo, ker jih tudi 
nihče ni več delal in jih ni smel! 
Zato pa že drugič vidimo, kaj je 
s komunistično - boljševiško 
vladavino! Ni je več, je šla k vra
gu! 

In da ne bo šlo še v tretje, kar 
se sicer zelo, zelo rado zgodi, na
pravimo mi v ne sicer najbolj 
novi, le malce drugačni državi, 
nekaj drugačnega od prejšnjih 
dveh. Napravimo nekaj, kar bo 
vsaj malo Bogu všeč in to čim
prej: Postavimo zopet križe na 
mostove! 

In za primer naj navedem sle
deče: Ko se kdo že pelje v Av
strijo, bo opazil križ na ograji. V 
Radgoni stoji velik leseni križ v 
sredini mejnega stičišča. V Šen
tilju ga vidimo (železnega) že od 
vsega začetka mostu na reki 
Muri. 

Menim, da ne bom prizadel s 
tem nobenega drugače mis
lečega ali strankarsko obarvane
ga, saj križ na mostovih ne bo 
zbodel v glavo, morda le v oči? 
Sicer pa vsaj s takšno malen
kostjo pokažimo, da živimo ne
kje ob Evropi in ne več na Bal
kanu. Tudi menim, da občinam, 
na čigar območjih so večje reke 
ali tudi potoki, ne bo izčrpalo 
blagajne, če bodo dali napraviti 
kak križ in ga pričvrstili na 
ograjo mostu. Vem pa tudi prav 

dobro, da se bi tudi posamezniki 
rade volje odzvali ter jih napra-
viH v svoj ponos, ko bo na pod
stavku ime izvajalca. Duhovni
kom pa tudi ne bo prehudo, ko 
jih bodo blagoslovili zastonj?! 

Lepo pa bo videti, kjer bo pri 
križu tudi vaza ali celo korito s 
cvetjem, kakor to nenehno 
opažamo prav zunaj v svetu. In 
prav v trenutku, ko se hočemo 
vsaj malce prikazati kot delno 
verno ljudstvo, napravimo to še 
pred prihodom sv. očeta. Za pri
pombo pa naj navedem še to, da 
bi naj ne devali na križe, ki so na 
samotnih območjih, dragocenih 
razpel, ker jih bodo pokradli, 
temveč le nekaj prostih, morda 
tudi železnih, oz. iz litine. Tako 
bo tudi vse cenejše! 

BJC 

Spoštovani gospod župan! 
Pišem Vam kot zaskrbljen občan. Ptuj je zaradi bližine Maribo

ra do nedavnega vseskozi izgubjlal pomen, tako na gospodar
skem kot na političnem področju. 

Občani smo dobili upanje z 
dnem, ko je postal Ptuj središče 
mestne občine. Sedaj se je poka
zalo ravno obratno. Priča smo 
pravemu nasilju ob arogantnem 
neupoštevanju prepričljivih ar
gumentov, ki jih ima naše okol
je. Primer, z območno kmetij
sko zbornico, službo S K D ter 
nazadnje z bolnišnico. 

Te specialistične ambulante, 
ki sta si jih Ptuj in bolnišnica na 
legalen način pridobila, sedaj 
hoče mariborska bolnišnica, ki 
ima podporo v Ljubljani v bist
vu na egoistični način dobesed
no ukrasti. Se naj sedaj preko 
100.000 ljudi vozi v Maribor? 

V zimskem času sme se 
večkrat vozil v Maribor in vem, 
da so ceste od Maribora do Zla-
toličja veliko slabše očiščene, 
kot pa od Zlatoličja do Ptuja. 
Imajo Mariborčani to cesto za 
tretjerazredni pomen? Hočem 
povedati, da za njih nismo pose-
baj zanimivi, razen na način, da 
kaj pridobijo na naš račun. 

Na koncu bi rad povdaril, da 
ima bolnišnica za občane velik 
pomen in smo zato toliko bolj 
občutljivi, zato gospod župan, 
čas je za slogan, Ptuj sedaj ali ni
koli več na vseh področjih, ker 
so drugače naši predniki zastonj 
ustvarili pomen tega mesta. 

Ervin Koštomaj, ing. 

Trnova pot do telefona na 
območju bivše KS Cirkulane 
Da smo začeli z izgradnjo telefonije je bilo potrebno veliko 

dela. V mesecu februarju 1994 je prišla od (tedaj še PTT-ja) po
nudba na KS za izgradnjo telefonije. Pogoji so bili 2000 D E M 
kredita po priključku (to se pravi naročnik telefonskega prikl
jučka bi naj kreditiral P T T , če bi hotel imeti telefonski prikl
juček). Na sestanku sveta KS se je to povedalo, vendar smo bili 
vsi proti temu. Po razgovoru z odgovornimi na P T T v Mariboru 
nam je bilo rečeno, da drugače zaenkrat ni mogoče graditi tele
fonije pri nas, le vsota se je znižala iz 2000 na 1500 DEM pod po
goji, da interesenti sklenejo 3 partirno pogodbo za 1500 DEM z 
moratorijem 2 leti se pravi, da nam P T T po 2-letih vrača 3 leta 
po 500 D E M z obrestmi, ki bodo veljale takrat. Omenjeno smo 
na sestanku KS obravnavali in se spet večina ni strinjala s taki
mi pogoji, 75 pa se nas je pozitivno odločilo. Pogodba med KS in 
P T T je bila podpisana in z gradnjo se bi naj začelo v mesecu 
septembru 1994. 

Plačevati smo začeli 20. 7. 
1994. Za izgradnjo telefonskega 
priključka so bile zainteresirane 
vasi Medribnik, Paradiž in Pris
tava. V akcijo sem se vključil sa-
moinciativno, ker sem pač bil 
resen interesent za priključek. 
Živim v Pristavi od centrale od
daljen cca 2 km. Bilo je treba 
zbrati soglasje lastnikov 
zemljišč. Ravno kjer gre linija, 
je večina lastnikov iz sosednje 
Republike Hrvaške, kjer je bilo 
treba ta soglasja rešiti. Pri tem 
mi je pomagal g. Stanko Vidovič 
(ki se mu zahvaljujem), izjav je 
bilo 21. Od naše strani je bilo vse 
rešeno, a P T T z deli ni začel. 
Vemo, da se je proti koncu leta 
1994 razdružil P T T in teleko
munikacije. Po večkratnih raz
govorih smo ugotovili, da TE
L E K O M U gradnja ni zanimiva, 
ker nas je premalo in v Ljubljani 
so nastale kadrovske spremem
be. Na odgovorna mesta so prišli 
ljudje, ki smo jih morali ponov
no prositi naj nas razumejo in 
nam omogočijo, da izgradnja 
steče. Prišlo je tako daleč, da je 
bilo treba pljuniti v roke in 
začeti z akdvnostmi. 

Spomladi leta 1995 smo nave
zali stike z g. Beričem, (ki vodi 
spore med Telekomom in 
naročnikom) in ga povabili na 
sestanke v upanju, da rešimo 
problem. Po daljših razgovorih 
je ugotovil, da ni nobenih ovir, 
da se pri nas ne bi to zgradilo. 
Interveniral je v Ljubljani na 
upravi T E L E K O M A . Dne, 14. 
4. 1995 je bil poslan g. mag. 
Adolf Zupan ugovor zoper neiz
vajanja pogodbe, ki je bila pod
pisana med obema pogodbeni
ma strankama. Ker je tokrat bilo 
prizadetih več KS je bil sklican 
18. 5. 1995 v Mariboru sestanek, 
ki ga je vodil g. Kramberger (na
mestnik glavavnega direktorja). 
Povedal je kratko in jedrnato: 
"Denarja za izgradnjo je prema
lo, predlagam, da se dogovorite. 

da nosite stroške izkopov, pre
bojev cest itd. ter nam to spo
ročite do 25. 5. 1995. Če bo od
govor pozitiven bomo gradili, 
sicer pa ne"!!! Po razgovoru je 
bila nekje izrežena želja, da bi 
naj vsak podpisnik pogodbe 
pustil 500 D E M kot nepovratna 
sredstva, ker za navedena dela 
nismo registrirani in bi nam to 
delalo še večje preglavice! 31. 5. 
1995 smo sklicali sestanek vseh 
interesentov ter se po dolgi in 
mučni razpravi odločili, da pač 
pustimo 500 DEM, kot nepov
ratna sredstva. Sestanek sem pač 
spet samoiniciativno moral vo
diti jaz ter požreti marsikatero 
grenko. Ker gradbenega odbora 
še nismo imeli, smo ga istega 
dne imenovali, za predsednika 
so imenovali mene, ter mi 
naložili profesionalno skrb. Po
samezniki pravijo, da sem se v 
gradbeni odbor imenoval sam, 
mogoče res? Na ta sestanek sem 
povabil predstavnike TELE-
KOM-a vendar zaman, nihče ni 
prišel! Povabil sem tudi pred
stavnike firme PAP (izvajalca 
tovrstnih del), ki sta bila iz pre
vidnosti vabljena 1 uro kasneje 
in sta tudi prišla. Po daljšem raz
govoru sta nam iz prakse dala 
razne predloge. Isti večer je ga. 
Vidovičeva (tajnica bivše KS) 
napisala dopis o izidu sestanka 
ter ga naslednji dan zjutraj pos
lala po faxu na T E L E K O M v 
Ljubljano. Takrat je padla 
odločitev, da se bo delalo. Bilo je 
treba vsakemu interesentu priti 
z izjavo, da jo podpiše za 500 
D E M in vse te izjave zbrati jih 
dostaviti v Maribor. Potem se je 
začela reševati lokacijska doku
mentacija. Osebno sem lokacij
sko dvignil, prinesel iz Maribora 
vse potrebno ter vložil za grad
beno dovoljenje. Potrebno do
kumentacijo sem hitro dobil (za 
kar oddelku za okolje in prostor 
Ptuj prisrčna hvala) in osebno 
dostavil v Maribor. 

Ko sem videl, da so se začeli 
pojavljati stroji ter začeli voziti 
drogovi ter kabli, mi je odleglo, 
počutil sem se kot, da bi zadel 
loterijo !! Gradnjo sem zelo po
zorno spremljal, probleme sva z 
vodjem gradbišča reševala spro
ti. Vodja del je bil g. Ibro zelo 
dober in sposoben v tej stroki. 
Dela so napredovala zelo hitro, 
potem pa se je ponesrečil Ibro. 
Dela so se takorekoč ustavila. Po 
mnogih telefonsih urgencah z 
PAP-om, je po enem mesecu 
prišel g. Slanic in dela so se na
daljevala. Vmes so se med ljud
mi pojavljali razni spori ter 
nevoščljivosti. Pojavili so se 
novi interesenti. Kako jih spre
jeti? Po razgovoru z odgovorni
mi, se je reklo, da morajo takoj 
vse plačati. Skušal sem urejati, 
da bi se pogodbe sklenila na 6 
mesecev, kar mi je tudi uspelo, 
nakar se je priglasilo 9 inter
esentov. To je trajalo 1 mesec. 

Ker KS Cirkulane več ni so se 
vse papirante zadeve in ustne in
formacije odvijale pri meni 
doma. Večkrat sem razmišljal, 
kako bi se dalo 1000 D E M iz 
kredita v plačilo priključka. Po
klical sem g. Krambergerja v 
Ljubljano, mu ta predlog pove
dal, nisem dobil pozitivnega od
govora, rekel je naj ga spet po
kličem. Klical sem več kot de
setkrat ter nazadnje poslal pi
smo. Spet je bilo treba več kU-
cev, da sem dobil odgovor, da 
bodo našo prošnjo posredovali v 
Maribor finančni službi. Kaj pa 
zdaj? Spet je bilo treba klicati. 

Bilo jim je naročeno, da to 
lahko storijo vendar tako, da to 
ne bo pomenilo izgube za T E 
LEKOM. Dne 30. 12. 1995 pa 
sem dobil pismeno obvestilo, da 
se 1000 D E M upošteva kot del
no plačilo cene za priključek, 
razliko pa moramo plačati pri 
prvem računu. To je bilo lepo 
darilo za Novo leto za vse 
naročnike! Firma PAP je dela 
zaključila korektno! Tehnični 
prevzemi so se opravili, nakar so 
se začele priključitve. Ko se je že 
dosti priklopilo, je še bilo nekaj 
takih, ki še niso vsega poravnali. 
Zelo dosti novih interesentov se 
sedaj pojavlja, ker so izvedeli, da 
ni več kredita, menim, da je to 
za T E L E K O M velika pridobi
tev, kakor tudi za potrošnika. 

Sedaj je akcija končana, bila je 
težka pa vendar čutim neko za
dovoljstvo, da je po tolikih pro
blemih, vendarle uspela. 

Jože Petrovič 

Za ptujsko bolnišniio 
Duhovniki dekani) Ptuj in Zavrč so se na svojem mesečnem 

srečanju pogovarjali o nameri Ministrstva za zdravstvo re
publike Slovenije, da ptujsko bolnišnico zreducira na raven 
nepopolne regionalne bolnice in odgovornim odposlali nas
lednjo zahtevo: 
- Duhovniki dekanij Ptuj in Zavrč, zbrani na mesečnem dekanij

skem srečanju, smo se pogovarjali o nameri po degradiranju 
ptujske Splošne bolnišnice dr. Jožeta Potrča na raven "krajevne 
(nepopolne regijske) bol nišnice izfinančnih razlogov, v katerem 
Ministrstvo za zdravstvo RS "vidi" pocenitev te dejavnosti. 
Takšni odločitvi Ministrstva za zdravstvo RS odločno nasprotu

jemo, ker bi bil s tem najprej prizadet človek, občan, še posebej 
ubog in oddaljen, za katerega bi se nudenjezdravstvene oskrbe 
bistveno zmanjšalo in otežilo. Prav tako tudi človeški stik z 
domačimi in najdražjimi. 

Že sedanje stanje ptujske bolnišnice zahteva nujen razvoj, iz
popolnitev in razrešitev. Vsi centralizmi so pokazali izrecno ne
humano plat in človekovo dostojanstvo ponižali "pod številko". 
Bolnišnica je bila zgrajena in dograjevana tudi s samoprispev
kom ljudi, ki imajo tako pravico do dobre bolnice. Naš zahtevek 
je tudi glas ljudstva. Prosimo tudi, naj zdravstveni delavci drugih 
narodnosti pri svojem delu uporabljajo slovenski jezik. 

Duhovniki dekanij Ptuj in Zavrč soglasno podpiramo prizade-
vanjevodstva ptujske bol nišnicezaohranitev njenegadosedan-
jega statusa in možen razvoj in razrešitev. Prav tako podpiramo 
pobudo županov devetih občin na območju nekdanje ptujske 
občine, ki se zavzemajo za ohranitev regijske bolnišnice. 
S spoštovanjem! 

Dekana dekanij Ptuj in Zaurč 
Štefan Casar in Emil Drev in duhovniki. 

Klub tajnU Ptuja In 
okolUe se roieva 

Po članku, objavljenem v Tedniku, o nameri, da na Ptuju 
ustanovimo K L U B TAJNIC, je prispelo več p isnih prijav, 
kar daje občutek, da med tukajšnjimi pisarniškimi delavkami 

zanimanja za članstvo v tem s tanovskem vlada precej 
združenju. 

22. januarja se je v 
Srednješolskem centru Ptuj 
sestal 11-članski iniciativni 
odbor , ki m u je prisostvovala 
tudi ravnateljica Ekonomske 
šole, gospa Branka Kampl 
Regvat. Udeleženke smo 
skupno ugotovile, da je že 
zadnji čas, da se s t rokovno in 
tudi d ružabno povežemo med 
seboj, saj b o m o z vedno novi
mi izkušnjami, ki jih lahko 
medsebojno izmenjujemo na 
sestanih kluba. Združenja taj
n ic Slovenije in kasneje po 
s lužbeni plati , pr idobivale na 
svoji vsestranski s t rokovnost i . 
Us tanovni občni zbor predvi
devamo v mesecu aprilu. 

Pregledale smo osnutek Pra
vil za ustanovitev kluba in pri
pravile dopis, ki ga bo inicia
t ivni odbor v naslednjih dneh 

poslal v večino ptujskih firm 
in tudi samostojnim podjetni
kom, za katere predvidevamo, 
da imajo zaposlene tajnice. V 
kolikor kje ne bodo prejeli pi
sne ponudbe , pa bi se tajnica 
želela vključiti v k lub , jo prosi
mo, da svojo željo sporoči na % 
771 - 590. Iniciat ivni odbor 
n ima podatkov o vseh firmah 
v Ptuju in okolici, zato bo prav 
gotovo kdo, ki pošte ne bo pre
jel. 

Občinske meje niso ovira za 
to, da se včlanijo tudi tajnice iz 
Ormoža, Lenar ta ali Sloven
ske Bistrice, oz. nj ihovih no-
vonastalih občin. Dokle r ne 
bodo imele organiziranega 
lastnega kluba, so, če seveda 
imajo interes, dobrodošle med 
svojimi ptujskimi kolegicami. 

Silva Brodnjak 



T E D i l l K — 2 2 . F E B R U A R 1 9 9 6 Š P O R T — 1 5 

Velika Nedelja prepriiliivo 
boljša od Drave 

v 15. krogu v vzhodni 
skupini druge državne moške 
lige pravega derbija v Veliki 
Nedelji ni bilo, razen po 
obisku in navijanju, saj so bili 
domačini tokrat bistveno 
boljši od ptujske Drave . V 
Ormožu je dolgo kazalo na 
zmago domačih , vendar so jih 
v nadaljevanju gostje iz Vele
nja presenet i l i in osvojili po
membni točki. Tokra tn i krog 
je bil porazen za najboljše 
ekipe, saj so vse, razen Gore 
nja B, izgubile v gosteh. Tako 
se potrjuje naša napoved pred 
nadaljevanjem prvenstva, da 
bo v tej ligi še kako zanimivo. 

Rezul ta t i 15. kroga: Velika 
Nedelja - Drava 31:22, Ormož 
- Gorenje B 20:22, Dol pri 
Hras tniku - Radeče 27:21, 
Polet - Lisca 21:20, Pivovarna 
Laško B - Pomurka 30:26 in 
Krog - Brežice 29:22. 

LESTVICA 
RADEČE 15 11 2 2 390:35124 
POMURKA 15 10 1 4 425:36021 
GORENJE B 15 9 2 4 383:36820 
DRAVA 15 8 1 6 393:37717 
LISCA SEVNICA 15 6 5 4 382:35317 
DOL HRASTNIK 15 7 3 6 396:40715 
ORMOŽ 15 6 2 7 360:35014 

. VELIKA NEDELJA 15 6 1 8 353:34913 
P. LAŠKO B 15 5 2 8 407:42412 
POLET 155 2 8 356:35812 
BREŽICE 15 4 O 11 327:431 8 
KROG 15 2 3 9 380:424 7 

Pari 16. kroga (v soboto 
zvečer ob 19. ur i ) : Drava -
Krog, Pomurka - Dol pri 
Hras tniku, Lisca Sevnica -
Velika Nedelja , Brežice -
Ormož, Gorenje B 
Pivovarna Laško B in Radeče 
- Polet . 

VELIKA NEDEUA — 
DRAVA 31;22 (14;8) 

Od pr ičakovanega derbija v 
športni dvorani v Veliki Ne 
delji razen dobrega obiska in 
navijanja pristašev obeh ekip 
ni bilo nič. Drava je tokra t 
nastopila s starejšimi igralci, 

oz i roma igralci z najdaljšim 
igralim stažem, ki pa so znova 
močno razočaral i . Domačini 
so z zavzeto igro takoj v 
začetku spre tno izkoristili na
pake Ptujčanov in povedli s 
4:0. Dravi se je ' le nekako us
pelo približati na dva zadetka 
razlike, vendar so se jim po 
seriji napak domačini znova 
odlepili in polčas končali s 
šestimi zadetki prednost i . Dva 
zaporedna zadetka Hrnjadovi-
ča sta Dravo v začetku dru
gega dela sicer vrnila v igro, 
kot se temu pravi, vendar so 
začetniške napake vztrajnim, 
borbenim in veliko bolj konk
retnim domačinom omogo
čile, da so zadevali po mili 
volji in to z vseh položajev. 
Zlasti nezadržen je bil levi zu
nanji igralec Bezjak, ki je 
Dravi nasul kar 15 zadetkov. 
Na drugi strani napada je do
bro šlo Planincu, v zaključku 
pa še Alešu Mesarcu. Vse to 
pa je zasluga dobre obrambe 
na čelu z obema vratar jema, 
lahko pa zapišemo tudi izjem
no slabe igre Drave v napadu , 
kjer sta bila edini svetli točki 
Hrnjadovič in Pisar, ter slabe 
obrambe z vratar jema vred. 
Dravi ni pomagalo niti tesno 
pokrivanje najprej zunanjih in 
nato tudi vseh igralcev Velike 
Nedel je . Skratka, popo lnoma 
zaslužena zmaga Velike Ne
delje nad tokra t znova slabo 
Dravo , ki bo po t r ebna t eme
ljite prenove , predvsem v pris
topu k športu, s ka ter im se 
ukvarjajo. 

VELIKA NEDELJA: Belec, 
R. Mesarec 1, Trofenik, Gre-
gurič, Ivanuša, Bezjak 15, 
Soštarič 2, Planine 8, Kociper, 
Lah 1, A. Mesarec 4, Gaberc. 

DRAVA: Belič, Kramberger 
2, Osterc 1, Pucko, Belšak 2, 
Vrtarič, Potočnjak I, Pisar 4, 
Žuran 1, Hrnjadovič 11, Pšajd, 
Valenko. 

Zdaj je ias, do postanete pilot 
Aerok lub Ptuj , ki se uvršča po uspehih svojih pilotov in 

padalcev v sam vrh slovesnkih aeroklubov, vabi tudi letos 
mlade v svoje vrste. Za tiste, ki sanjajo o osvajanju višav in 
so se zato pripravljeni marsičesa naučiti , je sedaj pravi čas, 
da se prijavijo v jadra lni ali padalski tečaj. O b a se bosta 
pričela v maju na letališču v Moškanjcih, prijaviti pa se je 
po t r ebno do 15. marca na letališču, kjer bodo svojim 
bodočim članom z veseljem postregli z vsemi pot rebnimi in
formacijami. Oba tečaja bosta organizirana po ustal jenem 
klubskem načinu in sicer tako, da se bodoči piloti vključijo v 
letališke aktivnosti , aeroklub pa jim omogoči r azmeroma 
drago šolanje. Drugače bo tudi letos organiziran tečaj za 
nove mo to rne pilote, ka terega si bodo tečajniki plačali sami. 

Aeroklub Ptuj bo imel 1. marca redno letno skupščino, ki je 
letos volilna. Člani Aerokluba bodo po dveh mandatih, ko je 
klub vodil O tmar Gaiser, izvolili novega predsednika. MZ 

Ptuj - Gorenja vas 56:54 
Ptujčani so na začetku prevzeli pobudo in povedli s 7:0, igralci Gorenje 

vasi so v 7. minuti izenačili in ekipi sta se do konca polčasa menjavali v 
vodstvu. Prvi polčas so gostje dobili z 32:29. 

V začetku drugega polčasa so domačini zaostanek zmanjšali in v 23. minuti 
povedli s 35:34. Nato so se domačini le prebudili, Kostanjevec in Kotnik sta za
dela po trojko, po koših Bojneca in Rojka pa so domačini le nekoliko povečali 
razliko in v 13. minuti povedli z 53:47 ter na koncu zasluženo zmagali. 

Strelci za domačo ekipo so bili: Kostanjevec 14, Bojnec 14, Rojko 10, 
Kotnik 10, Hodnik 6, Arnuš 2. 

V prejšnjem kolu so Ptujčani na gostovanju v Dolenjskih toplicah po po
daljšku izgubili od domačinov z rezultatom 81:79. MG 

NOGOMET 

Teiaj za sodnike 
Medobčinsko društvo nogometnih sodnikov pripravlja 

tečaj za nove nogometne sodnike. Začeli ga bodo v 
ponedeljek, 26. februarja, ob 18. uri v društvenih prostor ih v 
Dravski ulici 18. Vse, ki jih to zanima, vabijo, da se tečaja 
udeležijo. /. k. 

NA CENKOVi PRI CERKVENJAKU SO VOZILI 
VELESLALOM 

Tekmovanje, kakršnega 
v tem delu Slovenskih 
gorit še ni bilo 

Malo za šalo, malo pa tudi 
zares , so v Cerkvenjaku pri
pravili nadvse zanimivo smu
čarsko tekmovanje v velesla
lomu. Progo so uredili kar na 
domačih gričih na Cankovi 
blizu Kurija, kjer so postavili 
tudi pr i ročno vlečnico. Tek
movanje je organiziralo Šport
no društvo iz Cerkvenjaka v 
Slovenskih goricah, ki je nas
ploh med zelo delavnimi v 
občini Lenar t . Bilo je zani
mivo, tudi veliko gledalcev se 
je zbralo ob progi, ki je bila 
dobro pripravljena, vendar 
precej težka in je terjala tudi 
nekaj padcev, vendar na srečo 
brez hujših posledic. Tek
movali so v različnih kategori
jah in dosegli nekaj solidnih 
rezultatov. 

Izidi tekmovanja: D o 12. 
leta: 1. David Košnik pred 
Andre jem Štruclom in Mate 
j em Horva tom. D o 15. leta: 
Bojan Kuri p red Markom 
Borkom in Matjažem Košni-
kom. Člani: Andre j Petrovič 
p red Jerne jem Kukovcem in 
Mar janom Kovačcem. Ve-
tarani : Ivan Mauko , Slavko 
Čuček in R o m a n Rojs. 

Na progo se je podalo tudi 
nekaj hrabrih deklet in žena, 
zmagala pa je Lidija Kuri 

Pogumno po Cerkvenjaških 
strminah. Foto: M. Toš 

pred Tončko Divjak in Brigito 
Dvoršak. Vsi obiskovalci so se 
ogreli s kuhanim vinom in 
toplim čajem, za mlade tek
movalce pa so priprvili tudi 
toplo malico. Pa naj še kdo 
reče, da v osrednjih Sloven
skih goricah ni možnosti za 
zimski šport . Zvedeli smo 
celo, da so imeli p red leti 
pravo vlečnico na Lokavcu pri 
Sveti Ani , vendar je žalostno 
propadla . Škoda, lahko bi jo s 
pr idom uporabil i ! M. Toš 

ROKOMET 

Ormož: Gorenje B Velenje 
20:22(11:8) 

^ ORMOŽ: ^ Štumberger, M. 
Šandor, F. Šandor, Potočnjak, 
Fridrih 4, Prapotnik 4, Gra-
bovac 1,^ Javernik 6, Rajh 4, 
Kirič 1, Sulek, Džarmati. 

Po dveh zaporednih zmagah 
se je Ormožanom tokrat zalo
milo na domačem terenu, če
prav je bil prvi polčas zelo obe
taven. Domačini so vodili od 
prve minute in goste držali na 
primerni rezultatski distanci vse 
do 24. minute, ko je prišlo do 
prve izenačitve. Kljub temu so 
uspeli prvi polčas končati z 
ugodnim rezultatom 11:8. Gost
je so posebno pozornost name
nili organizatorju igre Potoč-
njaku, ki je imel ob sebi ne
nehno "spremljevalca". 
Ormožani pa so dosegali zadet
ke preko Rajha, Prapotnika in 
Javernika. Zelo dobro je v 
prvem polčasu delovala tudi 
obramba, za katero Velenjčani 
preprosto niso mogli najti re

cepta. To sta občutila tudi oba 
domača vratarja, ki sta prispe
vala svoj delež z dobrimi 
obrambami. Med 35. in 40. mi
nuto pa je prišel hladen tuš za 
okrog 150 gledalcev. Velenjčani 
so v petih minutah zabili štiri 
gole in domačini si po tem Šoku 
več niso opomogli. Vrstili so se 
neizrabljeni napadi domačih, 
vratnice, zastreljane 7 metrovke 
in zato niti bodrenje skupine 
korantov ni kaj dosti pomagalo. 
V vznemirljivem finišu tekme so 
tri minute pred koncem domači 
še držali neodločen rezultat, 
vendar je pomanjkanje koncen
tracije v odločilnih trenutkih 
postavilo Ormožane spet v ne-
zaviden položaj v borbi za žele
no šesto mesto. Kljub temu, da 
Ormožani v nekaterih trenutkih 
zaigrajo dobro pa je vedno bolj 
očitno, da v njihovi igri nekaj 
manjka. Z vprašanjem kaj, pa se 
bo moralo zelo resno poukvar-
jati vodstvo kluba. vk 

NAMIZNI TENIS 
Igralci in igralke NTK Petovia Ptuj so v soboto, 17. februarja 

1996 igrale vse ligaške tekme doma, v dvorani Mladika. Dekleta 
so igrala z vodilno ekipo v 1. namiznoteniški ligi, Ilirijo — Medi-
terade iz Ljubljane, in izgubile 7:0. Fantje so igrali z ekipo Mer
kurja iz Kranja in po zagrizenem boju izgubili s 3:4, ob 16.00 pa 
so gostili ekipo iz Križ in izgubili z rezultatom 5:2. 

Na povabilo državnih selektorjev se udeležujejo državnih pri
prav v Trbovljah, od 18. do 22. februarja štirje igralci NTK Peto
via: mladinka Breda Mojsilovič, kadetinji Martina Safran in Špela 
Lukner ter maljši kadet Danilo Piljak. I 5 y^ 

Planinski kviz -
Kraljestvo zlatoroga 

PD Ptuj vabi vse planince in ljubitelje gora na planinski kviz o 
osrednjem delu Triglavskega narodnega parka. 

Ker je ravno na tem območju nastala pravljica o čudežnem 
kozlu z zlatimi rogovi, smo prireditev poimenovali v kraljestvu 
Zlatoroga. Kviz, v katerem bo tekmovalo šest osnovnošolskih 
skupin, bo v petek, 1. marca 1996 s pričetkom ob 16. uri. 

Po prireditvi bo letni občni zbor PD Ptuj. Dodatno obvestilo 
in informacije sledijo. 

O d b o r za propagando in informiranje PD Pfuj 

STRELSTVO 

Zmaga Ptujianov 
I državna strelska 
liga SD CEUE - SD 
PTUJ 1609 ; 1660 

Strelci Ruja so v prvi državni ligi v 
osmem krogu kot gostje premagali 
dobro ekipo Celja. Z zmago so 
Ptujčani trenutno na četrtem mestu 
prve lige. 

SD Ptuj je nastopila v sestavi Janez 
Štuhec 560, Ludvik Pšajd ml. 556 in 
Sašo Porok 544 krogov. Posamezno je 
zmagal Slavko Sreče iz Celja z 561 kro
gi. Ptujčani so se uvrstili tako: drugi 
Stuhec, tretji Pšajd, četrti Porok 

Nov trener Ptujčanov, Ludvik Pšajd 
st., je zadovoljen z zmago ekipe s 51 
krogi razlike: "Zmagali smo, ekipa 
lahko doseže še več krogov, čeprav 
smo zadovoljni z vsakim rezultatom, 
ki nam prinaša zmago". 

I I državna liga 

S D K A M N I K — S D P T U J 
P E T L J A 1636:1589 

Strelci Petlje so kot gosti izgubili 
tekmo z vodilno ekipo Kamnika z 47 
krogi in še vedno so četrta ekipa v ligi. 
Strelci Ptuj - Petlja so nastopili v 
sestavi Milan Stražišar 539 Franc Be-
drač 536 in Alenka Peteršič 514 kro
gov Regijska liga 
S D P O H O R S K I B A T A L J O N 
R U Š E — S D P T U J 1528:1439 

V streljanju s standardno zračno 
puško je ekipa ptujskih mlajših mla
dincev bila premagana od boljše eki
pe iz Ruš. SD Ptuj je nastopila v ses
tavi: Marjan Gril 512, Robert Šimenko 
508 in Mitja Potočnik 419 krogov. 5 / 

Strelsko tekmovanje 
za pokal ^^Kurent" 

Mestna strelska zveza je z priza
devnostjo posameznikov organizirala 
tekmovanje z zračno pištolo za naju
spešnejše ekipe in posameznike, ki s 
tem orožjem tekmujejo na najvišjem 
državnem nivoju. 

Tekmovanje je bilo v soboto, 10. 
februarja 1996 in poimenovali smo ga 
po kurentu, ki ga poznamo skoraj kot 
simbol našega mesta. Namen je 
uspel. Tekmovalci so iz Ptuja odšli za
dovoljni in pripravljeni, da to tekmo
vanje postane tradicionalno. 

Rezultati: ekipno: 1. SD Olimpija 
Ljubljana - 1681 krogov; 2. SD D. 
Poženel Rečica - 1675 krogov; 3. SD 
Mrož Velenje - 1650 krogov; 4. SD 
Slovenske Koniice - 1649 krogov; 5. 
SD Ruj -1618'. 

Posamezno: 1. Cveto Ljubic SI. 
Konjice - 570 krogov; 2. Robi Krajnc 
Olimpija - 570 krogov; 3. Peter Tkalec 
D. Poženel - 569 krogov; 7. Ludvik 
Pšajd ml. MIP Ptuj - 555 krogov; 11. 
Majda RaušI Ptuj - 546 krogov; 15. 
Zvonko Hajduk Petovia avto - 540 
krogov. 

Nastopilo je 33 tekmovalcev v 8 
ekipah. Pokale, medalje in nagrade 
sta razdelila predsednik MSZ Ptuj, g. 
Kolarič in predsednik tekmovalne ko
misije, g. Mlakar. Za posebno priza
devno delo pri pripravi tega tekmo
vanja, se ob tej priliki zahvaljujemo g. 
Hajduku in vsem, ki so prispevali na
grade. 

MSZ Ptuj 

KLUB BORILNIH VESCIN 

V sfrokovnem štabu kluba so si 
za leto 1996 zastavili visoke ci//e 

Kljub ostri in dolgi zimi, v klubu bo
rilnih veščin Ruj pridno trenirajo in se 
tako pripravljajo na novo tekmovalno 
sezono, ki je tik pred vrati. Glavni tre
ner Vladimir Sitar nam je povedal, da 
njegove športnike v letošnjem letu 
čakajo 4 turnirji za državno prvenstvo 
v Semi Kontaktu, 3 turnirji v Likht 
Kontaktu in 2 turnirja v Ful Kontaktu, 
ki sta namenjena samo članom. 

Skupščina KICK B O K S I N G 
zveze Slovenije tokra t v Ptuju 

V mesecu januarju tega leta, je bila 
v Ruju in sicer v Rujskih toplicah 
skupščina Kick Boksing zveze Slo
venije, na kateri je sodelovalo 20 de
legatov iz vseh Slovenskih klubov. 
Ptujski klub sta zastopala 2 delegata 
in sicer, Vladimir Sitar in Franc Slod
njak. Skupščina je bila tudi volilna, 
zato so si na njej izbrali tudi novo 
vodstvo. Skupščino je vodil domači 
trener, Vladimir Sitar. Najprej so so
glasno razrešili staro vodstvo Kck 
Boksing zveze Slovenije in s tem tudi 
dosedanjega predsednik g. Zvoneta 
Zinrajha iz Ruja, ki je to zvezo vodil 
precej časa in v njej tudi oral ledino za 
njeno današnjo podobo. Vsi prisotni 
so se mu za njegovo plodno delo lepo 
zahvalili. Nato so soglasno izvolili 
novo vodstvo Kick Boksing zveze Slo
venije, v naslednji sestavi: predsednik 
je postal Darko Filiput iz Izole, člani 
predsedstva pa so: Alojz Miklaučič iz 
Zagorja, Danilo Korotaj iz Ormoža, 
Zvonko Gačnik iz Celja, Miroslav Le-
skovar iz Maribora in Vladimir Sitar iz 
Ptuja, ki mu je bila ponovno zaupane 

odgovorna naloga selektorja, repre
zentance Slovenije. Na skupščini so 
izvolili tudi 3-članski^ nadzorni odbor, 
ki ga sestavljajo: Šemso Šehič iz 
Semiča, Miran Fišer iz Ormoža in 
Franc Slodnjak iz Ptuja. Imajo tudi 
disciplinsko razsodišče, ki mu pred
seduje, Mladen Vizjak iz Maribora. 
Sekretar zveze je postal Primož Su-
knaič iz Nove Gorice. Prepričani so, 
da bo tudi novi tim dobro vodil svojo 
zvezo, v prid športa seveda. 
Prvi nas top reprezen tance 
Slovenije v Kick Boksingu 

Drugega marca, se bo v Torinu v 
Italiji, odvijal odprti svetovni pokal v 
Kick Boksingu. Na tem turnirju bo so
delovala tudi reprezentanca Slovenije, 
v najmočnejši postavi. Selektor Vladi
mir Sitar je za Semi Kontakt izbri 6 
kandidatov: Danila Korotaja iz 
Ormoža, Tomaža Vidmarja iz Nove 
Gorice, Branka Fidlerja in Alojza Vido-
viča iz Ruja, Igorja Kalška iz Zagorja 
in Mladena Pavlina iz Maribora. Za 
light kontakt, pa je vpoklica! 5 kandi
datov in sicer: Tomaža Barada - Izola, 
Milana Korotaja in Marsela Fekonja -
Ormož, Mateja Leskovarja - Maribor 
in Dušana Ličino - Nova Gorica. Ka-
petan ekipe bo Tomaž Barada, sve
tovni prvak v letu 1995. Letos čaka 
reprezentanco tudi Evropsko prvenst
vo in veliko mednarodnih nastopov. 
Selektor Sitar pravi: "Pričakujem do
ber rezultat Barade in vsaj še eno uvr
stitev med prvih pet." Zaželimo jim 
čimbolj trde prste. 

Franc Slodnjak 

MALI NOGOMET I . S L O V E N S K A L I G A 

Barakudo - Petovio Tok Tok 0:5 
v desetem igralnem dnevu se je ptujska ekipa odpravila na gostovanje v 

Koper. Tam se je pomerila z ekipo Barakude. V pomembnem srečanju za 
obe ekipi so igralci Poetovie z zelo disciplinirano igro prišli do novih treh točk 
in domačine premagali kar 5:0. Strelci za Poetovio Tok Tok so bili Leben 
dva, Klinger B. dva, Šalamun en zadetek. S to zmago so se Rujčani oddaljili 
od mest, ki vodijo v drugo ligo, z dobrimi igrami v naslednjih srečanjih pa 
lahko pridobijo še dve mesti in se povzpnejo na šesto mesto. 

Poetovio Tok Tok — Elektro Rogič Ljubljana. V soboto, 24. febmarja — 
dvorana Center ob 17. uri. 





TEDNIK 22. FEBRUAR 1996 ZA KRATEK CAS - 17 

Mladi dopisniki 
NAŠA ŠOLA 
Stara sem deset let in obiskujem 
četrti razred OŠ Lenart. V šoli 
mi je zelo prijetno saj se naučim 
veliko stvari, ki bodo v nadaln-
jem življenju pomagale, do izo
brazbe. Letos nas poučuje 
učiteljica Marija Dvoršak. Prvi 
dve leti sem obiskala spodnjo 
šolo, ki je leta 1995 praznovala 
stoletnico obstoja in na katero 
smo vsi ponosni. Zaradi pomaj-
kanja prostorov so se tedanji rav
natelji odločili za novo šolo, ki 
naj bi stala na Ptujski cesti. Vsa 
ni bila zgrajena tedaj, en del, so 
zgradili takoj, drugega pa so do
gradili čez nekaj let. Obiskujem 
razred, ki je v stopnem delu šole. 
Leta 1993 so nam zgradili še ve
l ikansko telovadnico v kateri se 
rekreiramo, se poskušamo na 
raznih orodnjih igramo igre z 
žogo. Nisem doma v Lenartu, 
zato se v šolo vozim z avtobu
som. Lenarška šola se mi zdi 
zelo mogčna in ponosna sem, da 
jo lahko obiskujem. 

Karina Kuster, 4.c 
OŠ Lenart 

LENART 
Lenar t je zelo lepo mesto. V 
njem je v redno živeti, saj so tu
kaj d o m a dobri ljudje. 

Kdaj so sezidali cerkev, ni znano 
prav gotovo pa je že stala leta 
1696. Bila je iz lesa. Patron cer
kve je svetnik Sv. Lenart. Blizu 
Lenarta stoji grad Hrastovec. 
Njegovo ime je včasih bilo Gun-
tenhag. Njegovi lastniki so bili 
grofje Herbersteini. Zgodbo nes
rečne Agate je napisal dr. Ožbolt 
Ilaunig. Lenart je zelo star trg, 
večkrat je zgorel, napadali so ga 
Turki . Lenart so obiskali tudi 
leta 1532 in leta 1535 ter pa 
požgali. Lenarčani so se uma
knili za cerkveno obzidje in so 
ga tako branili pred nevarnimi 
Turki . Najstarejši zgradbi v 
Lenartu sta Špital, zgrajen leta 
1625 in Rotovž, sezidan leta 
1675. V njem je danes Radio Slo
venske gorice. Ohranjenih je še 
nekaj starih hiš, med njimi tudi 
naša stara šola, ki je letos praz
novala stoletnico. 

Na bogato zgodovino moramo 
biti ponosni. Radi jo pokažemo 
turistom, ki prihajajo v Sloven
ske gorice. 28. novembra 1989, je 
bil naš kraj razglašen za mesto. 
Letos so se v Lenartu začele pri
prave na praznovanje osemsto-
letnice. 1196 se Lenart prvič 
omenja v stari listini.V našem 
kraju in okolici lahko gostom 
pokažemo: cerkev, ribnik Ko-
smarnik v Črnem letu, jezero 
Radehova in Trojica, vinske kle
ti v Zavrhu, stolp, lovsek domo
ve in rimske gomile ter slatinske 
vrelce. Naš kraj potrebuje boljšo 
cesto in obvoznico. Pravijo, da 
bodo uredili še naš lepi park in 
hipodrom na Poleni. Lenart je 
vse bolj poznan po konjskih dir
kah. Na kraj bi lahko bolj pazili 
in ga lepo ohranjevali, da bodo 
še naši potomci lahko živali v 
njem. 

Maja Toš, 4.r 
Oš Lenart 

ZAJEC 
Jaz sem zajec. Najraje jem zelje 
in korenje. Ko se zjutraj zbudim, 
sem zelo lačen. Premišljujem, 
kako bi bilo lepo, če bi v gozdu 
rasto zelje. Odhit im na njivo, ki 
je polna zelja. Veselo začnem 
glodati največjo zeljno glavo. 
Naenkrat se prikaže gospodar. 

Hitro zbežim nazaj v gozd. Jezen 
gospodar izpuli poglodano zelje 
in ga vrže za mano v gozd. Tako 
drugo jutro nisem odhitel na nji
vo, ker sem imel zelje že v gozdu. 

Gregor Majcen, 2.r. 
OŠ Hajdina 

BILO ME JE 
STRAH 
Ko sent nekega dne prišla iz 
šole, sem se preoblekla in dala 
stvari na obešalnik. Obešalnika 
nisem pospravila v omaro, am
pak na kljuko ob oknu. Potem 
sem šla malo ven. Čez nekaj ur se 
je stemnilo in bil je čas za spanje. 
Potem sem se umila in odšla v 
svojo sobo. Ko sem legla in uga
snila luč, sem na kljuki nekaj 
zagledala. Bilo me je zelo strah, 
ker sem mislila, da je na oknu 
velika pošast. Zjutraj sem videla, 
da so bile to le moje hlače in pul
over. 

Nuša Bedrač, 2.r. 
OŠ Hajdina 

POŠTA 
PoŠta je velika zgradba, v kateri 
zbirajo pisma, pakete, razgledni
ce, telegrame, čestitke in dopi
snice. To pošto raznašajo poštar
ji. Z mamico sva naročili knjigo, 
ki naj bi jo prinesel poštar. Ker 
naju ni bilo doma, nama je 
poštar pustil obvestilo. Po paket 
sva morali na pošto. Naša pošta 
je na Ptuju, zato sva morali z av
tobusom. Na pošti je bilo veliko 
linic. Stopili sva k linici za izda
janje pakteov. Prijazna 
uslužbenka za linico naju je 
vprašala, kaj želiva. Dali sva ji 
obvetilo. Prinesla nama je paket. 
Na pošti delajo prijazne 
uslužbenke in uslužbenci. 

Lea Dajčbauer, 2.r. 
OŠ Hajdina 

KIVI 
Kivi je zelen. Ima drobne črne 
koščice. Kivi je zelo dober in 
zdrav. Ima dosti vitaminov. 
Otroci ga zelo radi jedo. 

Aljaž Brumen, l .a . 
OŠ Kidričevo 

SEM ZAJČEK 
Sem zajček, moj doma je gozd. 
Zelo rad jem korenček in zelen
javo, pozimi pa lubje. V gozdu je 
zelo mrzlo. Poleg mene še živi 
veliko drugih sosedov: srna Mi
lena, jazbec Jože in še veliko 
drugih. Imam zelo velika ušesa 
in z njimi lahko zelo dobro 
slišim. Spomladi in pozimi me 
topel kožuh varuje pred mra
zom. Velikokrat zbežim iz gozda 
na njivo in tam ukraden kakšen 
korenček. Najbolj pa se bojim 
lovcev. Lovci nas lovijo in strel
jajo. Velikokrat se igram s prija
telji, tako da mi ni dolgčas. 

Valerija Majcen, 4.b 
OŠ Tomaž pri Ormožu 

LAHKO NOČ 
Gozd je jeseni pisan, listje je 
obarvano. Zimski zaspanci si na
redijo brloge in naberejo zaloge 
za zimo. Ljudje si naberejo drva, 
da jih pozimi ne bo zeblo. Nabe
rejo si tudi kostanje in gobe za 
zimo. 

V naše kraje je prišla zima, na
rava je postala utrujena. Sedaj 
bo lahko vso zimo spala. 
L A H K O N O Č , N A R A V A ! 
Tea Jazbec, 3.b 
OŠ Kidričevo 



PIŠE: Klas BerlU / MEDIJSKA KONSTRUKCIJA REALNOSTI S POUDARKOM NA POLITIKI - UVOD 

Km se ni pojavilo v medijihf se ni zgodilo 
M o č n a trditev, ki poenostavljeno ponazarja dejanskost 
današnjega časa . Časa , ki j e čas vladavine medijev, časa , v 
katerem s m o priča redefiniciji samega pojma dejanskost i 
(realnost i ) . Začenjamo se zavedati, da dejanskost ni le ena, 
dejanskost i j e več, vsak pozna svojo dejanskost , k i j e zanj edi
na prava in le redki so sposobni priznati , da niso vseeobsega-
joče meri lo sveta, da niso središče vesolja. Le-tem redkim j e 
dano , da se vživijo v dejanskost drugega, da na podlagi te de
janskos t i presojajo njegova ravnanja. Pa vendar, za delovan
j e družbe je nujno, da se naše realnosti v večji meri pokrivajo, 
kajti dovolj velika podobnost izkustvenih polj j e osnova za 
u s p e š n o komuniciranje , brez komunikacije pa človeška 
družba neha obstajati . 

In v takšnem času se odvija poli
tična igra, bolj boj za srca državlja
nov kot boj za njihove glave. Mediji 
vtembojuigrajoključnovlogo,kajti 
le s pomočjo medijev lahko politik 
doseže svoje volilce. Teh je enostav
no preveč, da bi se lahko politik mo
derne dobe iz oči voči srečal z njimi, 
zasvojekomuniciranjeznjimimora 
uporabiti posrednike - medije. In 
mediji, v pomankanju neposredne 
izkušnje, določajo, kako bo posa
meznik zaznaval posamezne politi
ke, kakšen imidž bodoimelivnjiho-
vihočeh. 

DRUŽBENA 
KONSTRUKCIJA 
REALNOSTI 

Realnost vsakdanjega življenja se 
mi nadalje prikazuje kot intersuhjek-
tivni svet, ki ga delim z drugimi. Prav 
intersubjektivnost ostro ločuje vsak
danje življenje od ostalih realnosti, ki 
se jih zavedam. V svetu sanj sem sam, 
toda vem, da je svet vsakdanjega živl
jenja za druge prav tako realen kot 

zame. Poleg tega v vsakdanjem živl
jenju ne morem obstajati brez stalne 
interakcije in komuniciranja z drugi
mi. Zavedam se, da se moja naravna 
drža v odnosu do sveta sklada z na
ravno držo drugih ljudi, ki v enaki 
meii razumejo objektivizacije, s kate
rimi se določa svet. 

Tudi oni organizirajo svet tukaj 
in zdaj svojega obstoja in načrtuje
jo delovanje v tem svetu. Vem tudi, 
da imajo drugi perspektivo skup
nega sveta, ki ni istovetna z mojo 
lastno perspekuvo. Moj 'tukaj' je 
njihov 'tam'. Moj zdaj se nc ujema 
z nihovim zdaj. Moji načrti se raz
likujejo od načrtov drugih ali jim 
celo nasprotujejo. Skratka, zave
dam se, da z drugimi živim v skup
nem svetu. Najpomembnejše pa je 
spoznanje, da obstaja med mojimi 
in njihovimi pomeni neprekinjena 
povezava in da občutke glede real
nosti sveta delim z njimi. Naravna 
drža je v bistvu drža zdravega ra
zuma, saj se nanaša na svet, ki je 
skupen velikemu številu ljudi. 
Zdrav razum pa je razum, ki ga z 

drugimi delim v normalnih, sa
moumevnih rutinah vsakdanjega 
življenja. (Berger, Luckman 
(1988), sir.30, po Ule-Nastran M. 
(1994)) 

Ena izmed najpomembneiših 
lastnosti človeka je njegova spo
sobnost, ki jo imenujemo komuni
ciranje (ne moremo trdili, da je 
komuniciranje edinstvei^a lastnost 
človeka, kajti vse več je dokazov, 
da tudi živali komunicirajo, še 
več, kiti in delfini nai bi bili spo
sobni celo tridimenzionalne ko
munikacije). Komuniciranje kot 
izmenjava informacii, kot izmen
java pomenov, s katerimi lahko 
označimo predmete, pojme, doga
janja... Tako Mirjana Ulč-Nastran 
pravi (Ule-Nastran (1994), str.46): 

Za ljudi je značilno, da na osnovi 
sprejetih informacij iz okolja gradi
mo, konstruiramo svet, v katerem 
tudi živimo, in ne samo zbiramo vtise 
in se odzivamo nanje. Rezultat prede
lave informacij je sicer subjektiven. To 
je kompleksen sklop zaznav, predstav, 
konceptov, prepričanj, pričakovanj, 
hipotez in teorij, vendar pa je obenem 
tudi objektiven toliko, kolikor ljudje 
kot osebnosti živimo v lastnem (iiogni-
tivnem) rezultatu. Ne živimo pre 
prosto v fizičnem svetu, temveč prav 
v^ subjektivno "predelanem'' svetu. 
Šele to je svet, v katerem se prepozna
mo in kjer prepoznamo drug drugega, 
pa tudi stvari in ljudi okrog nas. 

Tako posameznik v sebi ustvari 
neko podobo sveta, ki ga obdaja. 
To podobo ustvari na podlagi in
formacij, ki jih dobi iz svojega 
okolja. Takšno podobo lahko ime
nujemo modelsocialnegasveia. Ta 
model vsebuje (Ule-Nastran M. 

(1994), str 283): 
-kompleksno in shemaisko 

predstavo sveta, ki vključuie tudi 
predstavo o sebi kot subjektu in 
dejavniku v svetu. 

-bolj ali mani implicitno shemo 
anticipacij in razlag drugih oseb, 
pripisovanj odgovornosti za dejan
ja pa tudi razlag dejanj posamez
nikov, skupin in institucij 

-shemo anticipacij in razlag 
lastnega vedenja/delovanja v sve
tu. 

Ta model socialnega sveta je splet 
kognitivnih, afektivno-emocionalnih 
in motivacijskih dejavnikov. Bistve
na vloga modela socialnega sveta je, 
da potem, ko se utrdi v posameznikovi 
duševnosti (ne le v zavesti, temveč 
tudi v nezavednem), predstavlja za 
posameznika vedno že predhodni 
kontekst vseh izkušenj, doživljajev, 
misli, hotenj in dejanj. 

Ljudje praviloma ne delamo no
bene primerjave med stvarnostjo 
zunaj nas in njenim modelom v 
nas, temveč v celoti živimo v soci
alnem svetu, kot se nam kaže. To je 
za nas vsakdanji svet, ki ga sponta

no sprejemamo brez posebne re
fleksije o njem (podčrtal K.B.) 
(Ule-Nastran M. (1994), str. 283). 

Po Uletovi torej lahko ize
načimo model, ki ga je izoblikoval 
posameznik o svetu, z njegovim 
dojemanjem dejanskosti. Prestava, 
ki jo ima pcsamcznik o svetu )e real
nost, kot se mu kaže. Le manjši 
delež informacij, ki jih posamez
nik dobi iz okolja, dobi na podlagi 
neposredne iskušnie. Večino infor
macij o okolju, ki ga obdaja, dobi 
'iz druge roke', od govoric pa do 
znanst\'enih člankov Vendar so 
tudi informacije, ki jih pridobi na 
podlagi neposredne izkušnje pre
delane, kajti tudi dogodke, ki jim 
je priča, posameznik 'vidi skozi 
očala, ki mu jih je nataknila 
družba'. Tako npr. otroci iz kapita-
lisučnih držav zaznavajo kovance 
kot večje od papirnatih krogov 
enake velikosti, medtem ko tega 
pri otrocih iz 'primitivnih' kultur 
ni opazili. 

Lahko govorimo o dveh vzpo
rednih in medsebojno povezanih 
procesih in rezultatih procesov: o 

družbeni konstrukciji sveta in o 
družbeni konstrukciji subjekta 
(Ule-Nasiran M. (1994), str. 284). 

Informacije, ki jih posameznik 
dobi iz okolja, nimajo vse enake 
teže. Po Bašičevi ( Bašič,S. (1995)) 
so viri informacij hirearhično raz
porejeni in njihov pomen pada po 
naslednjem vrstnem redu: 

1) neposredna izkušnia 
2) inierpersonalno komunici

ranje 
3) medijsko posredovane infor

macije 
Če višiih virov ni, postanejo po

membni nižji. Tako informaciie, 
Id iih dobimo preko medijev, naj
bolj vplivajo na naš model sveta, 
ko se nanašajo na 'druge svetove'. 
Pojem drugega sveta pa obsega 
vse, kar ni vključeno v posamezni
kov vsakdan, od drugih civilizacij, 
planetov ipd., pa do sveta raznih 
marginalnih skupin (pankerji, 
verske sekte...), o katerih posa
meznik ne dobi informacij niti 
preko medosebnega komuniciran
ja. 

( Se nadaljuje) 
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i e W 
Bil je zdravnik in mistik ter eden 

redkih posameznikov, ki je lahko 
bral iz kozmične kronike imenova
ne "Kronika Akash." Na podlagi 
svojega videnja je napisal delo 
"Blagovest človeštvu za vodnarjevo 
dobo." 

H. Dowling se je rodil 18. maja 
1844 v ameriškem mestu Bellevillu, 
Ohio. Njegov oče je bil po rodu 
vvellški Škot, po poklicu pa duhov
nik. Levi se je od zgodnje mladosu 
zanimal za temeljne resnice življen
ja. S 13. leti je prvič javno nastopil v 
diskusiji zoper starešine prezbiteri-
jancev, ko je zastopal "večno kazen za 
moralno zlo." Pri 16. letih je začel pri
digati, dve leti zatem pa je že postal 
pastor majhne cerkvene skupnosti. 
Pri dvajsetih je bil mobiliziran k vo
jakom in ostal v uniformi do konca 
ameriške državljanske vojne. 

Leta 1966/67 se je vpisal na Seve
rozahodno krščansko univerzo v In-
dianapolisu, v Indiani. Naslednje 
leto je začel izdajati literaturo nedelj
ske šole. Veliko svojega časa je po
svečal vprašanju prostitucije. Opra
vil je dva doktorata iz medicine in 
več let deloval kot zdravnik. Poklicu 
zdravnika se je kasneje odpovedal 
zaradi publicističnega delovanja. 

Ko je bil še deček, mu je bilo v vi
denju razodeto, da bo "zgradil blesteče 
mesto." Kasneje se mu je vizija trikrat 
ponovila. To "blesteče mesto" je bilo 
njegovo temeljno delo "Blagovest 
človeštvu za vodnarjevo dobo", ki je 
znano tudi kot "peti Levijev evangelij." 
Pisal ga )e redno, v nočnih urah, od 
dveh do šestih. To so po njegovih be
sedah absolutno "tihe ure", ko je lahko 
v miru prepisoval iz kozmične kro
nike znane kot "Kronika Akash." 
Akasha je sanskrtska beseda in po
meni etrsko prasubstanco, v katero je 
zapisano vso znanje, zgodovina in 
modrost vsega vesolja. Metafiziki ji 
pravijo tudi "univerzalni spomin." 
Akasha ni vezana na noben posa
mezni del kozmosa, ampak se nahaja 
povsod. Njena struktura je tako 
občutljiva, da se vsak najbolj nežen 
nihaj etra v kateremkoli delu vesolja 
vtisne vanjo. Če se človekov duh po

polnoma poveže s Kozmičnim Du
hom, postane sposoben, da zavestno 
črpa spoznanja iz kronike Akash in 
jih prevaja v zemeljski jezik. 

Levijevo poslastvo je napovedal že 
egiptovski prerok Elihu pred okoli 
2000 leti. Dejal je: "Ta doba bo le 
malo razumela o delih čistosti in lju
bezni; toda niti ena beseda se ne bo 
izgubila, kajti v knjigi Božjih spomi
nov je zabeležena sleherna misel, vsa
ka beseda in vsako dejanje. Ko bo 
potem svet sprejemljiv, tedaj pošlje 
Bog poročevalca, da odpre knjigo in 
iz njenih svetih strani prepiše celot
no poslanico o čistoti in ljubezni. 
Tedaj bo sleherni zemljan bral v jezi
ku svoje rodne dežele in ljudje bodo 
gledali luč, bodo hodili v luči in 
bodo sami luč. In spet bo človek eno 
z Bogom." 

Levi je napisal tudi knjigo "Na 
prehodu obdobij," v kateri pove, da se 
nahajamo na prehodu dobe rib in 
vodnarja ter oznanja spremembe, ki 
se bodo zgodile v človeškem duhu. 
Levijeva zemeljska pot se je končala 
13. avgusta 1911. 

NAUK 
Levi daje v svojem osrednjem 

delu "Blagovest..." presunljive podat
ke iz Jezusovega življenja, natančno 
razlaga pomen Kristusa in človekove 
"odrešitve" ter odkriva mehanizme 
nam nevidnih energij. Predstavniki 
krščanske Cerkve učijo, da sta bila 
Jezus in Kristus ena oseba. Razlaga
jo, da je bil mož iz Galileje pravi 
večni Bog, odet v človeško meso 
zato, da bi človeštvo moglo zreti nje
govo slavo. Levi se s tem ne strinja in 
pravi, da ko rečemo Jezus, kije Kris
tus" menimo človeka in njegovo 
službo, kajti Kristus je oznaka za 
"univerzalno Ljubezen" in ko se 
nanaša na človeka pomeni "mojstra 
Ljubezni." Enako velja v primeru, ko 
rečemo: krali Arihur ali predsednik 
Kennedy. Arthur ni bil vedno krali, 
Kennedy ni bil vedno predsednik in 
Jezus ni bil vedno Kristus. Jezus je 
svoje "kristusovstvo" dosegel s priza
devnim življenjem. Jezus je torej člo
vek in Kristus je Bog oz. Božanska 
kvaliteta. 

Jezus je bil idealen Jud, rojen v 
Betlehemu na Judovskem. Kot otrok 
se od drugih ni mnogo razlikoval, le 
da je v prejšnjih življenjih premagal 
zemeljska nagnjenja v toliki meri, da 
je sedaj mogel biti skušan kakor dru
gi, a ni podlegel. Upravičeno zatrjuje 

Pavel v pismu Hebrejcem (4,15): 
"Imamo velikega duhovnika, ki je bil 
skušan v vsem kakor mi, le da ni grešil." 
Jezus je trpel, kakor trpe drugi ljud
je, in je po trpljenju dosegel popol
nost. Njegovo življenje je nudilo 
zgled, kako dosegali najvišje po poti 
križev in prestanih krutosti. 

Jezus po Leviju dopolnjuje in raz
laga (68,12-14); "Ta Jezus je zgolj 
človek, ki se je po mnogoterih preiz
kušnjah usposobil, da je tempelj, 
skozi katerega se lahko Kristus javlia 
hudem. Resnično, povem vam: Ne 
gleite meso, to ni kralj! Glejte Kris
tusa v njem, ki mora biti oblikovan v 
slehernem od vas, kakor je oblikovan 
v meni. Ko si boste srce očistili z 
zaupanjem vanj, tedaj bo vstopil 
kralj in videli boste njegovo obličje." 
Na drugem mestu še dodaja (178,46): 
"Kar sem delal jaz, lahko dela vsak člo
vek, in kar sem jaz, to bodo vsi ljudje" 

V delu "Na prehodu obdobij" Levi 
razlaga, da naše osončje potuje okrog 
centralnega sonca. Za enkratno ob-
krožitev potrebuje okrog 26.000 let. 
To pot imenujemo zodiak in io deli
mo v 12 znamenj. Približno na vsa
kih 2150 let prihaja sonca v kon-
junkcijo z enim zodiakalnim zna
menjem. To obdobje imenujemo 
doba in ima značilnosti ustreznega 
zodiakalnega znamenja. Zaradi poja
va imenovanega "procesija enako-
nočja", se sonce skozi ta znamenja 
pomika v nasprotnem vrstnem redu. 
Konca in začetka teh astroloških ob
dobij se prekrivata po več stoletij. 

Splošno je priznano, da je sonce 
stopilo v znamenje bika v času bi
bličnega Adama, v znamenje ovna v 
času Abrahama, v znamenje rib pa v 
času Jezusa Kristusa. Današnja nova 
doba (new age), ki je doba vodnarja, se 
je pričela z ameriško revolucijo v 18. 
stoletju, industriisko dobo ter na
glim razvojem znanosti in tehnike. 
Leto 2000 je točka, na kateri si bosta 
znamenji rib in vodnarja enaki. Veli
ki srednjeveški jasnovidec Nostrada-
mus pa je napovedal, da bo vodnarje-
va doba zavladala človeštvu ob kon
cu tekočega lunarnega ciklusa, torej 
okrog 1. 2250. 

In kaj Levi pravi o vodnarjev! 
dobi? V tem času bodo presežena na
sprotja med znanostjo in religijo. 
Težnja po miru bo popeljala 
človeštvo do višjih stanj duhovne za
vesti. Ukinjene bodo vse prostorske 
omejitve. Svet bo brez državnih 
meja. 

ZAVOD HRASTOVEC - TRATE 

Spreleti tudi 
drugaine 
Ustava Republike Slovenije narekuje, da so vsem državljanom zagotovlje
ne enake pravice, tako tudi tistim, ki so "drugačni". 
o enakost i govori tudi mednarodna deklaracija o človekovih 
pravicah. Takim pravicam na papirju, nihče ne oporeka, šele 
takrat, kadar p o s k u š a m o uveljaviti te pravice enakost i , se 
pokaže naš resnični odnos do "drugačnosti". 

V zadnjem času smo si lahko pri-
dobilivelikoinformacii,prekosred-
stev javnega obveščani a, o življenju 
in delu "drugačnih oseb". Predstavl
jeni so bili zavodi Ig, Hrastovec, 
Dornava in Črna. Ob spremljanju 
lehprispevkovsmosesrečalispopu-
lacijo oseb z motnjo v duševnem in 
telesnem raz\'oju ter osebami z 
druševno boleznijo. 

Srečali smo se s pojmoma motn
ja v duševnem razvoju in duševna 
bolezen, pa ju na kratko opredeli
mo: 

1. Duševna prizadetost oz. 
motnja v duševnem razvoju je or
ganska okvara psihičnih funkcii 
in intelektualnih zmožnosti člove
ka, ki jo je mogoče ugotoviti že v 
pr\'ih letih živlienia ali pa nastopi 
kasneie. 

2. Duševna bolezen pa ima, po 
Milčinskem, svoi poglavitni znak 
v spremembah doživljanja in ve
denja, kar utegne obolelega pov
sem iztrgali človekovi skupnosti. 
Pri duševni bolezni gre za bolezen
ski proces. 

V Zavodu za duševno in živčno 
bolne Hrastovec - Trate obravna
vamo obe vrsti populaciie, čeprav 
je prve več (oseb z motnjo v dušev
nem razvoju je 388, duševno bol
nih pa 237 po podatkih iz leta 
1994). Na tem področju dela, še 
zlasti za osebe z motnjo v dušev
nem razvoju, se v svetu vse bolj 
uveljavljajo različne oblike izven-
zavodske obravnave. 

Pri nas sta poznani oblild Varst
veno delovni center in stanovanj
ske enote, ki se povsod, kjer so, do
bro vključujejo v urbano okolje, v 
katerem ne prihaia do konfliktnih 
situacii. 

V svetu poznamo tudi različne 
oblike izvenzavodske obravnave 
duševno bolnih oseb. Na tem po-
dročiu smo v Sloveniji na samem 
začetku. Pred leti je bila v Ljublja
ni ustanovljena stanovanjska sku
pina ter Organizacija za duševno 
zdravje Šent. V Mariboru pa orga

nizacija, imenovana Ozara. V bist
vu so to prve oblike pobolnišnične 
skrbi za duševno bolne, ki iih ire-
tiramo kot izveninsiitucionalno 
obliko obravnave. 

Vse instiiuciie, ki obravnavajo 
takšno ali drugačno vrsto popula
cije, poskušajo slediti svetovnim 
trendom obravnave, to pa so bolj 
humane izvenzavodske oblike, in
tegrirane z okoljem. 

Tem trendom poskuša sledili 
tudi Zavod za duševno in živčno 
bolne Hrastovec - Irate. Tako smo 
v zadniih letih, sicer znotrai zavo
da, oblikovali skupino parti, ki se 
ji ie v lanskem letu pridružila še 
druga in enoto oseb z motnio v 
duševnem razvoiu. Poleg teh orga
nizacijskih sprememb pa dajemo 
poudarek integracijskim oblikam 
dela. Tako že nekaj let prihaiaio na 
letovnja v Terme Ptui, Moravske 
Toplice, Terme Lendava 

! Peiišovci, Kope in še drugam. Va
rovanci na teh leiovnajih veliko
krat pozitivno presenečajo zapos
lene v zavodu, v samih letoviščih 
pa so spreieu kot "normalni" in 
predvsem prisrčni gosiie. 

Leta 1992 smo v zavodu izdelali 
projekt za ustanovitev stanovanj
skem skupine za duševno bolne 
osebe. 

Kaj je stanovanjska skupina? 
Stanovanjska skupina je manjša 

bivalna skupnost ljudi (v konkret
nem primeru 6 -8 ljudi), ki potre-
buieio občasno ali stalno skrb. In
tegrirana naj bo v urbano okolje v 
stanovanjski hiši ali večiem stano
vanju v bloku z vsemi potrebnimi 
prostori za bivanje in življenje. 

Varovanci poskrbijo sami zase, 
zalo bodo vsaj v začetku v stano
vanjski skupini opravljali vsa go
spodinjska opravila. Še vedno pa 
bodo 24 ur na dan spremliani in 
vodeni s strani zaposlenih v stano
vanjski skupini. Za nekatere varo
vance zavoda bi laka namestitev 
pomenila ponovno vživlianje v ok
olje, iz katerega so pRišli v zavod, 

jim omogočila več samostojnosti 
in avtonomijo življenja, hkrati pa 
domačnost in varen dom. Proti 
zaključku leta 1994 smo tako že 
lahko začeli z iskanjem ustreznega 
stanovanja oz. hiše. Našli smo pri
merno hišo v Mariboru na po
dročju Pobrežja in v začetku leta 
1995 naj bi stanovanjska skupina 
zaživela, a se je zataknilo pri 
bodočih najbližjih sosedih, ki so se 
uprli temu, da bi v niihovi bližini 
živeli "takšni" ljudje, in hoteli za
gotovilo, da so popolnoma varni 
pred našimi varovanci. Posledica 
tega je bila tudi iz\'edena aktiv
nost podpisovanja peticije proti 
delovanju stanovanjske skupine. 

Tako je ponovno obveljalo le za
pisano pravilo o sprejemanju 
"drugačnosti", saj se je tudi tokrat 
izkazalo DA SPREJEMAM DRU
GAČNOST, VENDAR NE V 
MOJI SOSEŠČINI. 

Ob vsem tem je nerazumljivo 
predvsem to, da so naši preselitvi 
nasprotovaU ljudje, ki tudi sami 
delajo z ljudmi potrebnimi 
pomoči. 

Problemanko ustanavljanja sta
novanjske skupine Zavoda za 
duševno in živčno bolne Hrastovec 
- Trate smo obravnavali na seji 
Društva defektologov Slovenije -
Sekcije za delo z zmerno, težje in 
težko duševno prizadetimi in daje
mo vso podporo prizadevanju za 
ustanovitev stanovanjske skupi
ne. Stanovalce soseščine, ki so naj
bolj nasprotovali preselitvi naših 
varovancev pa prosimo, da ponu
dijo svoj prostor pod soncem tudi 
"drugačnim." 

Zato vsi skupaj z varovanci upa
mo, da nam bo v prihodnjem letu 
uspelo napraviti še en korak bližje 
k ljudem in zaključujem z misliio 
Vanier Jeana: "Verjemimo, da ima 
vsak človek, z vidno ali nevidno 
prizadetostio, enkratno in skriv
nostno vrednost, "zato sprejmimo 
v svojo sredino tudi "drugačne". 

Član 10 Sekcije ZTTDP PRI 
DDS 

Srečko Šalamun, prof. def. 
(zaposlen v ZDŽB Hrastovec -

Trate) 







Piše: Tjaša Mrgele-JukU 
( Z G O D O V I N A M A S K E I N M A Š K A R A D E ) 

Hopsasa^ rajsasa^ 
spet bo pust 
PSIHO-SOCIALNI 
VIDIK MASKIRANJA 

K e r j e č lovek ps ihosoc ia l -
no bitje n e m o r e živeti b rez 
st ika z d rug imi l judmi . St ike 
pa ljudje v z d r ž u j e m o p r e k o 
komunikac i j in in te rakc i j . 
Z a t o s m o vsi l judje, vsak 
p o s a m e z n i k , (če n a m je to 
všeč ali n e ) , nu jno ujeti v 
( z a p l e t e n o ) m r e ž o najrazl ič
nejših d r u ž b e n i h (medč love 
ških) o d n o s o v . Prav ti o d n o s i 
so tud i vezi , ki na s povezu-
jajo v d r u ž b o ko t c e lo to . 
D r u ž b e n i o d n o s i se z a t o 
javljajo v vseh d r u ž b e n i h p o 
javih (v d ruž in i , s lužbi , šoli, 
pol i t ičn i s t ranki . . . ) 

In k a k o p r i h a j a m o ljudje v 
stik z d rug imi l judmi? Ko t 
I G R A L C I , o z i r o m a K O T 
N O S I L C I D R U Ž B E N I H 
V L O G . ( T a k o sta n p r . m a t i 
in hči v s t iku ko t nosi lki 
d r u ž b e n i h vlog: v loge m a 
t e r e in v loge h č e r k e ) . V s a k 
č lovek p a igra ve l iko vlog. 
Kol iko vlog ig ra te vi? V s a k a 
od t e h vlog zah t eva do lo 
č e n o o b n a š a n j e . V l o g a j e 
tore j n e k a k š e n s e z n a m tega , 
o č e m e r več ina p r i p a d n i k o v 
n e k e g a okol ja m e n i , da 
ime tn ik n e k e v loge to s m e 
ali n e s m e s tor i t i . T a k o bi la
hko rekl i , d a j e v sako n a š e 
igranje d o l o č e n e v loge sicer 
odvisno od n a s s a m i h (posa
m e z n i k a ) , d a p a j e h k r a t i 
ujeto v odv isnos t od tega , 
ka r se od t e v loge pr ičakuje 
in kaj j o t isti h ip d r u ž b e n o 
d e t e r m i n i r a . 

V d r u ž b e n i s tvarnos t i veli
k o k r a t p r iha ja d o konf l ik tov 
m e d t e m , kaj d rug i r a z u m e j o 
(p r ičakuje jo ) od n e k e v loge , 
ki j o i g r a m o in o s e b n i m 
r a z u m e v a n j e m te iste v loge; 
ali p a m e d naš im r a z u m e 
van jem igranja v loge , ki j o 
i m a m o v d o l o č e n i poziciji in 
de j ansk im ig ran jem. Z a r a d i 
t eh konf l ik tov s m o ljudje 
pod s ta ln imi s t res i in večkra t 
so od loč i tve t e ž k e . 

OK, TODO KAKŠNO 
ZVEZO IMA TO 
Z MASKAMI? 

Nekate r i avtorji so (po pra
vici) prepr ičani , da se javlja 
po t reba po šemljenju tudi 
zato, da kdaj pa kdaj človek 
"zapusti svoj j a z " in zaživi v 
"svobodi masice", saj gre pri 
šemljenju za s p r e m e m b o in-
dent i t e te . V t istem t renutku , 
ko si n a d e n e m o obrazno mas

ko, se sp remen imo v nekaj 
(nekoga) drugega in s tem 
prevzamemo tudi d ružbeno 
vlogo in igro, (obnašanje , gi
banje, mimiko.. .) , ki jo maska 
narekuje. Ident i te ta z masko 
je popolnejša kadar naš jaz 
postane popolnoma nespozna-
ven. 

Maska daje maskirancu 
drugačne pravice in dolžnosti 
(vlogo), dovoljuje mu drugač
no vedenje. Maski ranec po
navadi poveča svoje motorič
ne aktivnosti . Maski ranec la
hko ljudi nadleguje, jim na
gaja, jih "pošlata". . . S tem, ko 
pos tanemo maska nas splošne 
družbene in vedenjske in 
moralne vrednote ne brigajo 
več. Vsi konflikti izginejo. Na 
ta način se rešimo igranja 
številnih dnevnih vlog in ob
veznosti , ki jih življenje nare
kujejo. P o m e m b n o je tudi to , 
da maske ne poznajo socialnih 
in družbenih razlik. 

Maska je torej "venti l" , ki 
nas sprosti in s tem pozit ivno 
vpliva na nadaljno človekovo 
menta lno ravnovesje. (Pri tem 
ne gre zanemari t i dejstva, da 
so mnogi kompleksi privzgo
jeni in ne dovoljujejo spros
titve te vrste.) 

Z a konec lahko rečemo, da 
je šemljenje sicer izgubilo pr
voten karakter , da pa je tudi 
danes p o m e m b n o in koris tno 
(in to ne le kot t radic ionalno, 
folklorno, tur is t ično), saj op
ravlja socialno in individualno 
terpevtsko funkcijo in zato je 
ne le očiščevalno in opravi
čeno, pač pa tudi koris tno in 
po t rebno . 

Privoščimo si, maskirajmo 
se, saj je to čas veselja in 
smeha, hkrati pa se spomnimo 
na naše p redn ike , njihovo po
jmovanje maskiranja in 
bodimo ponosni , da so nam 
zapustili tako lepe maske, ki 
jih zaradi svojstvenosti lahko s 
ponosom preds tavimo vsemu 
svetu. K O N E C 
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ZGORNJA LOZNICA 

Dramska skupina se je 
predstavila z novo igro 

Dramska skupina pri KUD Alojz Avžner iz 
Zgornje Ložnice pod vodstvom upokojene 
učiteljice Rozike Ozimič, se vsako leto pred
stavi domačemu občinstvu z enim odrskim 
delom. Najraje segajo po veseloigrah, ki jih 
obiskovalci tudi najbolj hvaležno spreje
majo. 

Letos so se lotili Molierove veseloigre v t reh dejanjih 
Jurij Tepček . Kar polne tri mesece so t rdo delali, od 
bralnih vaj, do postavitve na oder . D o m a č e m u občinstvu 
na Zgornji Ložnici so se predstavili v soboto in nedeljo 
po slovenskem kul turnem prazniku, v načrtu imajo še 
gostovanje v Tepanju, na Črešnjevcu in Laporju. Z a 
konec pa bodo za vse domače zamudnike , ki niso uspeli 
priti na prvi dve predstavi , zaigrali še doma, na Zgornji 
Ložnici. VT 

22 . REVIJA PEVSKIH ZBOROV ZKO PTUJ 

Zborovodje bolj odgovorno! 
Letošnja pevska revija, potekala je v 

pros tor ih ptujske glasbene šole, je kot 
običajno bila deljena na dva koncer ta (3 . 
2. in 10. 2. 1996). Od dvajsetih delujočih 
pevskih ansamblov jih je nastopi lo šest
najst. O d teh jih je bila kar polovica 
mešan ih , pet moških in trije ženski. 
Spričo lanskih žalostnih dogodkov, ko 
smo izgubili kar dva zborovodja G r e d o 
Glatz in Janeza Bezjaka, so se na letošnji 
reviji predstavili trije novi: Ludvik 
Krajnc, Jože Barin-Turica in Srečko 
Zavec . Organizacijo revije in druženje 
pevcev po njej je tudi letos tekoče izvedla 
s t rokovna služba Z K O Ptuj . Zbor i pa so 
se predstavil i takole: 

— Moški zbor Komuna la Ptuj z Jože-
tom Dernikovičem je s p r imerno zaokro
ženim sporedom potrdi l , da zborovodja 
ve na kakšen način naj zbor napreduje . 
Gallusov Ecce q u o m o d o je bil sicer trd 
oreh , ki ga zbor še ni popo lnoma stri, je 
pa zato v drugih dveh pesmih: Devovi 
D o b e r večer in v Schwabovi Pivski, 
pokazal živo izvedbo in razvil zdrav zvok 
sicer maloštevilnega zbora. 

— Moški zbor G D Hajdoše je letos 
nastopil v pomnoženi zasedbi, kar se je 
od ražao na zvoku zbora. Tudi ta zbor vo
di Jože Dernikovič . Nekater i novi pevci 
so še motili ubranos t zvoka vendar me
nim, da je bil nas top zbora boljši kot lani. 
Zapel i so Premrlovo gasilsko Naša pe
sem, Aljažev Triglav ter manj posrečeno 
Prelogovo pr i redbo ljudske Teče vodica. 

— Moški zbor P D Alojz Štrafela 
Markovci se je predstavil z novim zboro
vodjem Srečkom Zavcem. Zbor , ki je lani 
zelo dobro nastopil je za letošnji nas top 
izbral Simonitijeve Planike (manj po
srečen pr imer iz Simonitijevega opusa ) , 
kot drugo, Maškovo St runam in Bučar
jevo Tam, kjer so pisana polja. Pri obeh 
slednjih, ki zahtevata dobro pevsko kon-
dicijo in natančnost pri študiju, so se 
pevci realizaciji že zelo približali. Go tovo 
pa ju bodo še in tonančno izčistili. 

Moški zbor Majšperk. Vodi ga 
Stanko Vedlin. Zbor je predstavil D e -
vevo Dekle , to mi povej ter dve umetn i : 
Bardorferjevo Večer na vasi in Bučarejvo 
Tam, kjer pisana so polja. Nas top zbora 
je bil boljši od lanskega in tudi zboro
vodja je v dirigiranju napredoval . Naj
boljše so zapeli zadnjo pesem, ki je zve
nela kleno in v pravem moškem zvoku. 

— Komorn i zbor Ptuj s Francem Lač-
nom, ki je na drugem večeru sklenil re
vijo, si je za svoj nas top izbral kar dve te
htni skladbi. Monterverdi jev madrigal 
Lasciate mi morire in Skalovskega Make-
dosnko oro . Zlasti o ro je zbor zapel z vso 
p o t r e b n o r i tmično pestrost jo 7/16 takta 
in z jasno zgrajeno notranjo plast ično 
pesmi. Zapel i so še Kernjakov venček Jaz 
pa moj gvažek.... Pesem zboru leži. Uga
jalo pa mi je , da so jo zapeli brez vsakih 
pevskih manir (ki smo jih priča pri izved
bah raznih okte tov) . 

— Ženski zbor Grajena pod vodstvom 
Jerneje Bombek Gobec . Poslušali smo 

Weingerlovo Pomlad ob morju in 
Gobčeve varijacije Moj fantič je prijezdil. 
Obe , tehtnejše zasnovani skladbi je zbor 
predstavil dovolj solidno. Pevke pa še 
niso dosegle prave d inamike in barve 
ženskega zbora. To jim je uspelo v zadnji 
skladbi Ali I have to do is D r e a m , ki j e 
bila popestr i tev revije kot edina skladba 
s klavirjem. 
N a d r u g e m k o n c e r t u s t a n a s t o p i l a 
š e d v a ž e n s k a z b o r a i n s i c e r : 

— Ženski zbor J V V Z Ptuj z Jože tom 
Barin-Turico. Zbor je nov in to je bil nje
gov debut . Program je bil za zače tek 
p r imerno izbran: Schuber t Lipa, V. Mi-
heličič Roža na vrtu in Kramolc Jaz bi 
rad cigajnar biu. O b petju je bilo čutiti 
začetne zadrege in t r emo, ki pa jo bodo 
mlade pevke pos topoma premagale . G o 
tovo se bodo lotile tudi skladb, pisanih za 
ženski zbor. 

— Ženski zbor Vi tomarci , ki jih vodi 
Vida Toš je ponovno oživljen zbor. Pred
stavil nam je tri znane pesmi: ne najbolj 
posrečeno pr i redbo Jurija Gregorca T a m 
na vrtni gredi, Pregljevo Lani sem plela 
in Mihelčičevo Rožo na vrtu, obe iz p ro
gramov šentviških taborov. Z b o r je že 
zvočno konsolidiran, sčasoma pa naj se 
loti pr imernejše in boljše l i tera ture za 
ženske zbore . 

Z a razliko od lani, je bilo letos na re
viji več mešanih kot moških zborov. 

Nadaljevanje prihodnjič! 
Mitja Gobec 

Stenske slikarife v ormoškem gradu 
v Ormožu se je v okviru kulturnega i 

praznika zvrstilo več prireditev. V sre
do, 7. februarja 1996, je bila pozno 
popoldne v ormoškem gradu predsta
vitev poslikanih soban. Štiri grajske 
dvorane je leta 1810 po naročilu last
nikov Pauerjev poslikal Alois Glei-
chenperger. 

Ormoški grad se v virih prvič ome
nja leta 1278. Nekolikanj nezanesljiva 
letnica označuje čas, ko je Frederik 
Ptujski dobil dovoljenje, da ob nemirni 
ogrski meji postavi vojašo utrdbo. Ne
jasno začrtana državna meja in števil
ni vojaški spopadi so zaznamovali 
ormoški grad. V preteklosti je bil 
predvsem utrdba, za razkošno opre
mo in za donosno gospodarstvo ni 
bilo pravih možnosti. Ormoški grad se 
med grajskimi stavbami na Sloven
skem odlikuje z nekaj kvalitetnimi de
tajli. Iz časa nastanka, se pravi s kon
ca 13. stoletja, je mogočni bergfrid, 
obrambni stolp, iz njegovega vzhod
nega ostenja izstopa polkrožna apsi-
dalna konha. Takšen romanski arhi
tekturni detajl odlikuje pri nas še grad 
Podsredo. Naslednje velike prezidave 
so se zvrstile v 17. stoletju. Stari ro
manski palacij na zahodni strani graj
ske celote je dobil novo podobo, dvo
riščno stran so pozidali z arkadami, ki 
so v pritličju izrazito visoke in vitke. 
Povsem na koncu 17. stoletja so slav
nostno dvorano v severnem traktu po
lepšali s štukaturo, iz 17. stoletja pa 
so tudi stenske (verjetno zgolj dekora
tivne poslikave v sobanah odličnega 
zahodnega krila, ki so jih pred leti od
krila sondiranja. Kljub temu pa o veli
kem razkošju v ormoškem gradu ne 
moremo govoriti. Še Jeta 1704 so ga 
oropali uporni Kruci. Tudi grajski in
ventarji iz prejšnjih stoletij dokazujejo, 
da je bil ormoški grad razmeroma 

skromno, včasih kar zanemarjeno 
plemiško bivališče. 

Razmere pa so se spremenile na 
začetku 19. stoletja. Leta 1805 so 
ormoški grad kupili bogati industrialci 
Pauerji, ki so v tistem času posedova
li še gradove Limbar, Velenje, Hrasto
vec in Švarcenštajn. Devetnajsto sto
letje ni bilo več stoletje gradov, pa tudi 
plemstvo je živelo predvsem od pre
tekle slave. Bogataši meščanskega 
rodu so radi kupovali gradove od obu-
dožanih plemiških rodbin, z denarjem 
se je takrat dalo kupiti tudi plemiške 
nazive, plemiški stil življenja pa je 
takšnim parvenijem vendarle ostat ne
dosegljiv. 

Pauerji so se takoj lotili obnove gra
du. Ta je potekla v dveh nasprotujočih 
si smereh. Rušiti so začeli pred-
gradnje, obsežen sistem obrambnih 
in gospodarskih objektov. Danes je 
ormoški grad razmeroma skromna 
osrednja grajska stavba, vtis majh
nosti pa je varljiv, saj je treba gradove 
razumeti kot urbano zaključene celo
te, ki poleg bivalnih zgradb obsegajo 
še obrambni sistem in gospodarske 
objekte. V 19. in tudi v 20. stoletju so 
marsikje, ne le v Ormožu, rušili te, po 
takratni presoji manj vredne objekte. 

Po drugi strani pa so Pauerji polep
šali bivalne prostore v zahodnem 
grajskem krilu. Slikarju Aloisu Glei-
chenpergerju so naročili poslikavo 
štirih prostorov v odličnem prvem 
nadstropju: biblioteke, kadilnice, sa
lona in grajske jedilnice. V prvih treh 
prostorih so poslikani le stropovi, je
dilnica pa je kot najrazkošnejša od so
ban poslikana po stenah. Slikarija je 
iluzionistična, slikar je s posebnimi 
slikarskimi prijemi navidezno povišal 
stropove in razprl stene. Vsebino so 
po vsej verjetnosti določili naročniki. 

take so bile takrat navade. Izkazali so 
se kot dobri poznavalci italijanskega 
slikarstva 16. stoletja. Posebej jedilni
ca je poslikana v maniri, ki so jo gojili 
v italijanskih podeželskih vilah že v 
16. stoletju. Pauerji so s poslikavami 
segli v tipično plemiški repertoar in se 
plemiški kulturi s tem precej približali. 
Na vsak način lahko Gleichenperger-
jeve poslikave v ormoškem gradu ra
zumemo kot redek primer, ko je graj
ska stavba v 19. stoletju doživela 
obogatitev. Pauerji so poslikavam do
dali še novo pohištvo. Posebej je po
trebno omeniti obsežno garnituro je
dilnice v klasicističnem slogu, ki je 
bila izdelana okrog leta 1810 in je us
klajena s stenskimi poslikavami. 

Ormožanci so se že pred časom 
odločili, da grad v celoti namenijo kul

turni dejavnosti. V gradu so naselili 
sodobno urejeno knjižnico, ki je po
budnica večine kulturnih prireditev v 
mestu. Poslikane dvorane so prosto
rom ormoške knjižnice najbližje sose
de. Kar so se občinski uradi preselili 
na Rujsko cesto, dragocene sobane 
samevajo. V načrtih za ureditev 
ormoškega gradu bodo poslikave 
Aloisa Gleichenpergerja zanesljivo 
našle svojo mesto in bodo, vsaj upati 
je tako, kmalu prezentirane za jav
nost. Srečanje z Ormožanci, ki so si 
na predvečer kulturnega praznika za
želeli podrobno ogledati najlepše graj
ske dvorane, je bilo prijetno in 
živahno, saj meščani cenijo svojo kul
turno dediščino. Priložnostna zložen
ka je na voljo v ormoški knjižnici. 

Marjeta Ciglenečki 

Alois G/e/chenperger: Alegorija Evrope, slikarija na stropu v 
ormoškem gradu, J 810. 

Alois Gleichenperger: Boginja Hera in krajina z antičnimi ru
ševinami, slikarija na stenah ormoške grajske jedilnice, 1810. 

Pojasnilo g. Ivanu 
Jurkoviiu, ptujskemu 

podžupanu 
v prejšnji številki Tednika , ko je g. Jurkovič odgovarjal 

g. Hovniku, je zapisal, da se čudi, da uredništvo Tednika 
ni preveri lo določenih napisanih trditev. Pr ipominjam, da 
če bi uredništvo preverjalo vse trditve, ki jih pišejo dopis
niki oziroma bralci v Tednik, potem bi lahko za nas delala 
vsa slovenska kriminalistična služba z ministrom Šterom 
na čelu. Tega si finančno ne moremo privoščiti. Za to pa 
zakon o javnih glasilih predvideva, da vsak, ki svoje 
mišljenje javno sporoča preko medijev, za napisane in po 
radiu izrečene besede , odgovarja sam. 

Lahko pa urednik seveda članek odkloni , če se mu ne 
zdi p r imeren . 

Pa lep pozdrav! F. Lačen 
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Ormoška glasbena skupina s 
spravljivim imenom Pridigarji 
pripravlja varuhom javne mo
rale težek udarec. Posneli so 
namreč tri video spote (audio 
vizualne zgoščenke) in vsaj 
eden od njih je precej žgečkljiv 
in spotakljiv. Ker smo z razcve
tom demokracije menda za 
vedno opravili s cenzuro in 
bunkerji, bomo omenjeni spot 
gotovo lahko kaj kmalu videli 
na lokalni CTV. Če pa ne na 
CTV pa na MTV. 

m-m-m-m-
Če ste depresivni , ne vidite 

nobenega izhoda več, mislite, 
da v življenju vedno obstaja le 
ena pot , vas bo ta zgodbica iz 
naše pro t idepres ivne lekarne 
gotovo spravila v dobro voljo 
in vam vlila novo upanje . 
Včasih je namreč mogoče 
postavit i zakone narave na 
glavo, samo potrudi t i se je 
t r eba . Zgodbica iz živalskega 
sveta dokazuje , da krvnik la
hko kaj h i t ro pos tane žrtev 
svoje žrtve. V terari ju je živela 
velika zlobna kača, ki je svoj 
življenjski pros tor delila z ma
j ceno belo miško. To je bila 
gotovo že s tota miška, ki je 
čakala , da kača pos tane lačna 
in jo požre za malico, kakor 
vseh ostal ih 99 majhnih belih 
mišk. T o d a ta miška ni bila 
takšna kot ostale . Ni in ni se 
hote la vdati v svojo usodo. 
N e k e noči je pregriznila elek
t r ično napel javo za ogrevanje 
terar i ja . Zjutraj je lastnik ugo
tovil, da je kača spustila živ
ljenje, miška pa se je le nek
oliko p r e m r a ž e n a prepel i la v 
o g r o m n e m terari ju. Zgodbica 
res zveni nekol iko neverjetno, 
je pa zato resnična in poučna . 

O r m o š k a špor tna zveza je 
svečano razglasila najboljše 
špor tn ike v minulem letu. V 
ostal ih okoljih so najboljši 
a t le t i , nogometaš i in smučarji, 
med našimi najboljšimi šport
niki pa so skoraj sami strelci. 
Življenje ob meji in slovenska 
mini vojna so oči tno pustili 
svoje s ledove. 

P R O V O K A C I J A T E D N A 
Iz sporoči la za javnost , ki so 

ga oblikovali predsedniki vseh 
strank, župan, kul turna in 
špor tna društva, šole, cerkve
ne organizacije in posamez
niki mesta Ormož , je razvid
no, da so podpisali častni 
sklep o obnovi o rmoškega 
parka . Načrt obsega več kot 
160 točk, za to naj naštejem le 
nekaj najzanimivejših. Pr ihod
nji mesec bo domači izvajalec 
pričel z obnovo zunanjosti in 
notranjosti kapelice, ki sedaj 
nekako kazi sk ladno urejenost 
parka . Prav tako so pri do
mačem izvajalcu že naročili 
večje število okolju prijaznih 
klopi v mavričnih barvah, ki 
bodo privabljale čebele in me
tulje. Iz uvoza pa je te dni že 
prispela pošiljka biološko in 
estetsko neoporečnih košey za 
smeti , ki jih bodo postavili po 
parku, naš koncesionar za od
voz odpadkov, pa se j e zave
zal, da jih bo redno praznil . 
Pogajanja o časovnih razmi
kih, v katerih bo opravljal 
svoje delo so še v teku. Iz iz
jave j e razvidno, da namera 
vajo odstrani t i tudi p ropade l 
napis ob vstopu v park in iz 
tega železja napraviti prijeten 

paviljonček, kjer bodo mladi 
perspektivni glasbeniki ob le
pem vremenu razveseljevali 
sprehajalce. V močvirni grapi 
za Ogradom bodo izvedli še 
eno izmed številnih melioracij 
v občini in naredil i doda tne 
sprehajalne poti in majhen 
ribnik. Podobno bodo naredili 
tudi z vsemi bljižnicami, ki jih 
je ljudstvo vzhodnega dela 
mesta že desetlet ja imelo za 
svoje, a niso bile nikoli urad
no pr iznane in zato neure
j ene . Skladno z mislijo, da naj 
park živi s svojimi uporabnik i , 
eden vidnejših mestnih arhi
tektov že pripravlja načrt za 
kamni te s topnice , ki bodo vo
dile po južnem pobočju do že
lezniške postaje. Na ta način 
bodo simbolno povezali vse 
dela mesta in t ako bodo vse 
poti vodile v park. Podobno 
rešitev pripravljajo tudi za 
premost i tev bla tne ovire med 
parkir iščem pri Cvetku in 

sprehaja lno stezo v parku. 
Prvi uspehi podpisanega spo
razuma so že vidni, saj je 
komuna lno podjetje začrtalo 
drevesa, ki j ih bo po t r ebno 
podre t i . A brez s t rahu! Na nji
hovo mes to pr ide , v počasti tev 
p res topnega leta, 366 sadik 
prekrasnih eksotičnih dreves, 
ki so nekoč rasla v parku. Se
veda ne bodo pozabili na cvet
lične gredice in v svojih načr
tih obljubljajo, da Slovencem 
ne bo več t reba občudovat i 
tul ipanov na Nizozemskem, 
saj O r m o ž je blizu! V Volčjem 
potoku so že naročili zlate 
ribice, eksotične krastače in 
ostale živali, ki bodo skrbele, 
da bo v parku čimmanj mr
česa. Iz Kalifornije se bo v naš 
park na sončni strani Alp pre
selilo nekaj rožnatih flamin-
gov, ki se bodo ob ribniku na-
žirali z zlatimi ribicami, obisk
ovalci pa rka pa bodo posedali 
ob lični slaščičarni in mlatili 
ne s r amno dober sladoled. Ne
kater i so šli celo tako daleč, 
da obljubljajo ob vseh vhodih 
v park postaje, kjer bo vsak 
osveščen lastnik psa lahko 
vzel vrečko in lopatko, s po

močjo ka te re bo odstranil re
zul tat naravne po t rebe svoje
ga š t i r inožnega prijatelja. O b 
izhodu bo oddal lopatko na 
postaji in vrečico zavrgel v 
koš. Tako to urejajo v večini 
evropskih parkov in prav tja 
bo po zagotovilu vseh podpis
nikov sodil tudi naš. Na tem 
mestu sem se zbudila iz blod
nih sanj in zato vam žal ne 
morem povedat i , kaj so ob 
svečanem odprtju parka izja
vili predsednik i s t rank, dru
štev, cerkvenih organizacij , 
ugledni posamezniki , . . . in vsi 
ostali , ki sicer ne najdejo časa, 
da bi si ogledali propadajoči 
(nekoč) park v srcu našega 
malega mesta . vk 

Dogodki ob kurentovaniu 

Drugi ples v maskah na ptujskem gradu je pritegnil tudi 
župane mestnih občin. Na njem se je poveselil tudi ljubljanski 
župan dr. Dimitrij Rupel z ženo. 

M e d t e m ko so se župani 
mestnih občin v mestni hiši 
pogovarjali o pred logu zakona 
o mestnih občinah, so si nji
hove žene ogledale Ptuj , znani 
ptujski izdelovalec kurentovih 
op rem Branko Kline pa jim je 
predstavil izdelovanje teh de
monskih mask. 

D a udeleženci plesa v mas
kah v romanskem palaciju ni
so bili lačni, je skrbelo šest 
kuharjev in deset natakarjev 
gosti lne Šegula. Postregli so 
j im s pa lač inkami Ortobagy, 
govejo j u h o z zdrobovimi žlič-
niki, puranjo rulado na način 
F loren t in , telečjo pečenko s 
kruhovim cmokom, z zelen

javnim rižom in sestavljeno 
solato ter s pus tno rezino. Pili 
so koran tovo vino. V boga tem 
programu so nastopili baročni 
duo z Milkom Lazarjem in 
Igorjem Švarcem, fanfaristi, 
p lesne skupine Mojce Horvat , 
M a m b o in Fredy, čarovnik 
Wladimir , pevka Vita Mavric, 
angleški t ea te r II . gimnazije 
Mar ibor in ansambel Kristali. 
P rogram je povezoval pustni 
deček Tadej Toš. Nastopil i pa 
so tudi vitezi, goste so vodile 
grajske dame. O skrivnostih 
plesa v maskah na ptujskem 
gradu so u t r inke zbrali tudi na 
nacionalni televiziji in jih 
bodo pokazali v nocojšnji od
daji Mes to stoterih obrazov. 

Tekst: MG, Foto: M. Ozmec 

Brhka dekleta so popestrila dogajanje v palaciju 

Kurentovo vino 
pred korantovim 
Jože Gašperšič, eden od nalstarejsih in najbolj znanih ptujslcih Icurentov, Ici 
stanuje ob Grajeni 1 B v Ptuju in znani vinogradnilc, s svojimi izdellci z 
nalepicami liurenta, buteljitami pozne trgatve / aškega rizlinga in muškat 
otonela, napitkom v obliki likerja in grozdja v grozdnem žganju, ki imata 
nalepko v obliki ptujskega grba, že nekaj let promovira kurenta in Ptuj. 

Vrhunsko vino prideluje v 
vinogradu v Vareji nad sotoč
jem Drave in Dravinje, od ko
der s pogledom objame celo 
kurentovo domovino. Prve bu
teljke "kuren t , " polnjene z vr
hunskim vinom geografskega 
porekla s podobo kuren ta in 
veduto Ptuja je začel polniti 
leta 1992. E t i t eko je zaščitil 
pri pa t en tnem zavodu v Ljub
ljani. Na njej je lik Miheliče-
vega kuren ta , za katerega pa 
je moral pridobit i dovoljenje 
avtorja. Njegovi izdelki so na 
voljo v omejenih količinah in 
namenjeni predvsem za pos
lovna darila. Jože Gašperš ič je 
bil zagotovo med prvimi, če že 
ne prvi, ki je začel polniti 
buteljke s kurentovim vinom. 
Sedaj se pojavljajo drugi, ki 
polnijo korantovo vino. D a se 

Kurenfovo vino Jožeta Gai-
peršiča (Foto: M. Ozmec) 

je od polja do Haloz " o " spre
menil v "u" pa je zadeva po

globljene razprave, ki v strok
ovni javnosti poteka že dlje 
časa in ji še ni videti pravega 
konca. 

Jože Gašperš ič je vinograd
nik z vsem srcem, prav tako je 
zvest kuren tovemu oblačilu, 
promociji tega lika v domovini 
in tujini. Da je vse v stilu, tudi 
pri trganju grozdja sodelujejo 
kurent i , ki so kot on člani dru
štva Ptuj (Ski) kurent klub. V 
njegovih goricah, ki ležijo ob 
vinski cesti (Cirkulane-Vi-
dem) , mimo pelje tudi Ha lo -
ška planinska pot in evropska 
peš pot, domačini ji pravijo 
tudi cesta klopotcev, že ras te
jo nove tr te , tako da bo ku
rentov izbor pozne trgatve v 
prihodnjih letih zagotovo še 
bogatejši . 

BUKOVCI / Z U P A N O B I S K A L N A J S T A R E J Š O O B Č A N K O 

Juliiana Kukova 
praznovala 10L roistni dan 

Najstarejšo občanko mestne 
občine Ptuj 101-Ietno Julijano 
Kukovec iz Bukovcev je prejš
nji če t r tek obiskal župan 
mestne občine Ptuj dr. Mi
roslav Luci in ji v svojem ter v 
imenu mestne občine čestital 
ob življenskem jubileju. 
Spremljali sta ga Lidija Radek 
iz oddelka za d ružbene de
javnosti občine Ptuj , ki je jubi-
lantki v imenu občine izročila 
enkra tno dena rno pomoč , in 
Marta Zafošnik iz cen t ra za 
socialno delo v Ptuju, ki ji je 
izročila odločbo o podaljšanju 
denarnega doda tka v višini 15 
tisoč tolarjev mesečno. Na je
sen življenja, ki ga preživlja s 
sinom Francem in snaho Ma
rijo, jo razveseljuje tudi 12 
vnukov, 24 pravnukov in dva 
prapravnuka . Vsi njeni otroci , 
imela jih je šest, živijo v Buk
ovcih. V pogovoru je Julijana 
Kukovec županu zaupala re
cept za dolgo življenje: veliko 
dela, skromna p reh rana (naj
več žgancev in kruha , mesa 

malo), skoraj nič pijače. Julijana 
Kukovec je v 102. leto zak
orakala zdrava, čeprav jo včasih 
že obdaja malodušje in si želi čim 
prej umreti, "ker je že stara".^. 

O 

O b jubileju so jo obiskali 
tudi učenci OŠ Markd^ci in ji 
izročili glasilo "Kak ' so se že
nili". V ponedeljek pa sta jo 

obiskala predsednik sveta KS 
Markovci Ivan Svržnjak in 
predsednik vaške skupnosti in 
svetnik v svetu mes tne občine 
Ka r i Majcen. Izročila sta ji da
rilno košarico in ji zaželela še 

.vrsto zdravih in zadovoljnih let. 

Čest i tkam se pridružuje tu
di naše uredniš tvo! 

Julijana Kukovec v pogovoru z županom dr. Lucijem (Foto: Kosi) 

TRNOVSKA VAS / I Z R E D N A S E J A O B Č I N S K E G A S V E T A 

Tudi osnutek letošnjega 
pnraiuna pod vprašajem 

Svetniki v občini Destrnik-Trnovska vas so se 
minuli petek sestali sicer na izredni seji občinske
ga sveta, ko naj bi si vzeli dovolj časa za razpravo 
o osnutku novega proračuna. Ta naj bi po prvih 
postavkah nosil vrednost dobrih 341 milijonov to
larjev, vsaka od treh krajevnih skupnosti naj bi 
dobila pripadajoči del po posebnih merilih, ven
dar pa se mnogi svetniki o tem nikakor niso uspe
li dogovoriti. O osnutku proračuna bo razprava 
ponovno tekla na eni, najverjetneje izredni seji 
sveta, kajti že za ta petek je napovedana redna 
seja občinskega sveta. 

Mnogi svetniki so se tudi na petkovi vroči in 
precej glasni razpravi spraševali, kam pravzaprav 
občino Destrnik-Trnovska vas v prihodnje vodijo 
vsa nestrinjanja in nesoglasja. Po besedah župana 
Franca Pukšiča so cilji razvoja v občini jasno zas
tavljeni, kar je razvidno tudi iz precej obsežnega 
in težko preglednega osnutka proračuna za leto 
1996. Predvsem šolstvo in kultura sta v prioritet
nem razredu, posamezne dejavnosti naj bi dobile 
približno toliko denarja kot lani, za nekaj odstot
kov pa naj bi se povečali tudi dohodki iz zagotovl

jene porabe. Svetnik Franc Požegar je omenil ne
preglednost osnutka proračuna in po njegovih be
sedah je iz njega težko razbrati ali pa sploh dobiti 
informacije o tem, kaj bodo s proračunskim de
narjem delali v občini letos. Kljub temu, da je 
Odbor za flnance ocenil letošnji proračun za opti-
mitično nastavljenega z mnogimi krajevnimi pos
tavkami v ospredju, pa svetniki zanj po skoraj šest 
urnem besedičenju ni.so glasovali. Odbor za fi
nance naj bi v prihodnjih dneh skupaj s predstav
niki krajevnih skupnosti pripravil pogovore ter 
osnutku proračuna dodal nekatere še potrebne 
informacije. Svetnik Požegar je menil, da je po
trebno izdelati gotove projekte ter občinskemu 
svetu priložiti celotne investicijske programe, 
med drugim tudi tistega, ki govori o novogradnji 
pri OŠ Destrnik. 

Ali bodo uspeli svetniki letošnji proračun sprejeti 
še pred določenim rokom, torej koncem meseca 
marca na petkovi izredni seji nismo slišali, že ta pe
tek pa bodo na redni seji občinskega sveta imeli v 
razpravi zaključni račun občine za lansko leto. 

Tatjana Mohorko 



Zimska l iga MN o b č i n e Ormož 
Minuli konec tedna so nogometaši odigrali 14. in 15. krog ter dosegli 
naslednje rezultate: 
14. k r o g 
HumiTrgovina na bregu 2:3, TSOiLuna 3:6, OrmožiJocker 0:1, Smo-
kiiAvtoservis Zidarič 1:1, Mestna graba:Mladost 1 ;2. 
15. k r o g 
HumiLuna 5:3, Trgovina na bregu:Foto Host 2:3, TSO:Jocker 0:7, 
Ormož:Mladost 6:3, Smoki:Mestna graba 11:8. 
Ekipe so po petnajstih krogih na lestvici razvrščene takole: Smoki 34, 
Ormož 31, Avtoservis Zidarič 30, Mladost 25, Jocker 21, Mestna graba 
21, Hum 21, Luna 13, Trgovina na bregu 10, Foto Host 7, TSO 3. 
Najboljši strelci lige pa so Z v o n k o G a š p a r i č z 20 zadetki, po 18 pa so 
jih dosegli B r a n k o J a m b r i š k o , M i ran T u š e k in B o r i s Po lak . 

v k 

PREJELI SMO 
Zeleni Vidma 
prof I predlagani 
gradnji ceste 

v dokaj burno razpravo, ki j o j e 
sprožila idejna zasnova za 
gradnjo ptujske obmoznice •• 
magistralne ceste M3, ki bi bila 
speljana od sedanjega križišča v 
Lancovi vasi, skozi Pobrežje, del 
Šturmovcev in naprej proti 
Ormožu, smo se vključili tudi Ze
leni občine Videm. Na idejno 
predvideno traso imamo nekaj 
bistvenih pripomb. 

Menimo, da je bila zahteva za 
prestavitev trase magistralne ceste 
iz območja občine Ptuj v občino 
Videm, prikazana nenazorno in 
neargumentirano. Zato želimo, da 
se prizadetim omogoči pogovor s 
projektantom, ki bo pojasnil, zakaj 
je bila cesta predvidena na tem 
območju. Ogorčeni smo, da je 
predvidena magistralna cesta spel
jana po obrežju ranaturizirane gra
moznice v približni dolžini enega 
kilometra, saj bi hrup, smog, mete
orne vode, pa tudi morebitni izlivi 
škodljivih snovi, resno ogrozili ta 
del neokrnjene narave ter onemo
gočili izvedbo načrtovanega pro
jekta rekreacijskega centra. Po 
mnenju Zelenih Vidma je v pro
jektu premalo upoštevana zao
kroženost naselij - urbanistika, saj 
predlagana trasa določene vasi raz
polovi ter se preveč približa stano

vanjskim hišam. Premalo nazorno 
je, ali pa sploh ni, prikazana 
rešitev trase v krajinskem parku 
Šturmovci. Sprašujemo, kako je 
mogoče, da se načrtuje in predlaga 
magistralna cesta, ki ne vsebuje iz-
vennivojskih križanj z obstoječo 
cestno infrastrukturo in pro
tihrupnih ograj, ter se taka pred
stavi ljudem v okolici, ki so na ces
ti podobnega tipa (Hajdina 
Gruškovje) izgubili že več kot tri
deset sokrajanov. Presenečeni 
smo, da projektant pri tako občut
ljivi temi, k o l so ceste, ki zarežejo 
v pokrajino za desetletja, ne ponu
di študije o vplivu na ekosistem ~ 
ranljivosti pokrajine (psihološki, 
sociološki in drugi vidiki). Zeleni 
Vidma predlagamo, da cesta M3 
poteka po meii med obema občina
ma Videm in Ptuj, da ima izhod iz 
Ph>Tnske avtoceste pri farmi 
prašičev v Dražencih, se nadaljuje 
med gradom Turnišče in naseljem 
na Zagrebški cesti, do bližine ko
munalne čistilne naprave in nato 
vzporedno z akumulacijskim jeze
rom. Sicer pa mislimo, da je 
omenjena cestna novogradnja 
nepotrebna. Bolje bi bilo, da se 
finančna sredstva, namenjena za 
gradnjo te ceste, namenijo za re
konstrukcijo obstoječe ceste Slo
venska Bistrica - Ptuj -- Ormož, 
ter za pospešeno gradnjo želez
niške povezave Slovenije z 
Madžarsko. 

Predsednik Zelenih Vidma: 
Ivan Božičko, dipl. ing., prof. 

S L O V E N S K A BISTRICA / USPELA PUSTNA POVORKA 

Tudi o l i pustu s e neltaf c f o g c i f a 
Slovenjebistričani so bili mi

nulo soboto zadovoljni ob spoz
nanju, da se tudi ob pustu v mes
tu pod Pohorjem nekaj dogaja. 
Pri tem je potrebno pohvaliti no
voustanovljeni Turistično infor
mativni center, kjer so si os
rednjo pustno prireditev v Slo
venski Bistrici tudi zamisUli. 

Zbralo se je veliko tako ali dru
gače maskiranih in našemljenih 
šolarjev, ki pa jim tu in tam 
mogoče manjkajo idej, v pustne 
šeme so se oblekli muzikanti vseh 
treh godb na pihala, kolikor jih v 
občini premorejo, iz Poljčan je 
prišla skupina, ki je prikazala 
običaje ob pustu, poskakovali sta 
dve rusi, iz Ptuja pa je prišla pre
ganjat zimo še skupina kurentov. 
Vsi ti so naredili dolgo kačo, ki ji 
je načelovala 'glavna coprnica' ter 
se sprehodili po mestu. K dobre
mu razpoloženju obiskovalcev, ki 
se jih je tokrat zbralo kar veliko, je 
po svoje prispevalo tudi lepo vre
me. 

Stane Gradišnik - strokovni de
lavec za kulturo pri ZKO občine 
Slovenska Bistrica, v okviru katere 
je začel začasno delovati tudi TIC 
je dejal, da je to pač začetek 
takšnih prireditev. "V Slovenski 
Bistrici so že poznali priietne pust
ne prireditve, ki pa so žal zadnia 
leta zamrle. V prihodnje pričaku
jemo še več skupin, tudi iz krajev
nih skupnosti ali podjetij, kjer bi 
po smešni plati 'bičali' vse tisto, 
kar je narobe. Seveda pa je potreb
no ponovno obuditi vse stare 
običaje, ki so ob pustu značilni za 
te kraje," je še dodal. 

Tudi za 'plačilo' so pri novousta
novljenem TIC poskrbeli. Naj
lepše maske in skupine so bile na
grajene, kar pa je vzpodbuda za 
prihodnje leto. 

Vida Tojpolovec 

V e s e l i m u z i k a n j t e s o s e o b d r u g i h p u s t n i h š e m a h o b l e č e n i n e k o l i k o d r u g a č e , p r e d 
s t a v i l i B i s t r i č a n o m . ( F o t o : M . Č e r i č ) . 

JURŠINCI / N A D A L J E V A L A S O SE T E K M O V A N J A N A S N E G U 

T o k r a t t u d i n o č n i p o l e t i n a s i ca l ca i n i c i 
športno društvo Slovenske gorice ter 

krajani iz Zagorcev, Bodkovcev in 
Sakušaka so za pravi juršinski smučarski 
praznik poskrbeli tudi zadnji konec tedna. 
V sobotnenn dopoldnevu so izpeljali občin
sko prvenstvo v veleslalomu, po 18. uri pa 
so v Bodkovcih pripravili še nočne skoke 
na skakalnici. Skupaj se je v obeh tekmah 
pomerilo 88 tekmovcalcev in tudi tokrat 
najboljši v posameznih kategorijah niso 
ostali praznih rok. 

V disciplini veleslaloma so tekmovali v 
štirih kategorijah in med najmlajšimi si je 
prvo mesto prismučal Matej Rižnar, takoj 
za njim pa sta se uvrstila Dušan Rižnar in 
Rok Berlak. 

II. kategorija do 15 let: 1. Marko Rižnar, 
2. Gabrijel Holc, 3. Milan Šoštarič. 

III. kategorija do 33 let med člani: 1. 
Branko Krajnc, 2. Anton Toš, 3. Toni Bru
men. 

IV. kategorija nad 33 let med veterani: 1. 
Vinko Matjašič, 2. Franc Rižnar, 3. Nelka 
Dulc. 

V okviru juršinskih občinskih tekmovanj 
je bila tudi sobotna nočna tekma v 
smučarskih skokih, kjer je skakalo 32 tek
movalcev. 

Na 12 metrski skakalnici so tekmovali 
najmlajši do 10 let in se uvrstili po nas
lednjem^ vrstnem redu: 1. Matej Rižnar, 2. 
Darjan Čeh, 3. Dušan Rižnar. 

Na 15 metrski skakanici, kjer so tekmo
vali dečki do 15 let, so bile uvrstitve nas
lednje: 1. Boštjan Matjašič, 2. Gabrijel 
Holc, 3. Dušan Kostanjevec. 

Na 20 metrski skakalnici so bile končne 
razvrstitve med člani naslednje: 1. Boris 
Janžekovič, 2. Marjan Cuš, 3. Anton Toš. 

Sicer pa je sobotno tekmovanje kot 
občinsko prvenstvo dalo tudi končne re
zultate najuspešnejših tekmovalcev iz po
sameznega kraja in ti so si po lestvici sle
dili takole: 1. Juršinci, 2. Gabernik, 3. Za
gorel in 4. Bodkovci. 

T. M o h o r k o 
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ORMOŽ / Š P O R T 

Slavili streM 
in strelke 
Že tretje leto zapored je ormoška športna zveza 

Izbrala najboljše športnike v minulem letu. Znašli 
so se pred precej zahtevno nalogo, saj je športna 
dejavnost v občini lepo razvita in ekipe sodelu
jejo vi., 2., in 3. državni ligi, pohvalijo pa se 
lahko tudi z nekaj državnimi reprezentanti. 
Petkova slovesnost v športni dvorani pa ni bila 
namenjena le nagrajencem, temveč je bila za
hvala vsem, ki delajo v športu in za šport. 

Vesna Mele in Ivan Golob, športnika Ormoža za leto 1 9 9 5 . 

Najboljši športnik je Ivan 
Golob, uspešen tekač pred
vsem na dolgih progah in v 
mara tonu . V lanskem letu se 
je udeležil mnogih tekmovanj , 
njegovi največji uspehi pa so 
bili 10. mes to na državnem 
prvenstvu v teku na 10.000 
metrov in 2. mesto na držav
nem ve te ranskem prvenstvu v 
teku na 5000 metrov. Na sve
tovnem ve te ranskem prven
stvu v Z D A je v teku na 10000 
metrov dosegel 9., v krosu in 
velikem mara tonu pa 5. me
sto. Udeleži l se je tudi mara
tona v Berl inu, kjer je med 
16777 nastopajočimi dosegel 
48. mes to . 

V ženski konkurenci je bila v 
minulem letu najboljša strelka 
Vesna Mele. Med njene naj
boljše rezultate sodi 1. mesto v 
športnem streljanju s serijsko 
zračno puško na občinskem in 
regijskem prvenstvu, na držav
nem pa je osvojila odlično 2. 
mesto. Občinska prvakinja je 
bila tudi v športnem streljanju s 
serijsko malokalibrsko puško, 
na državnem prvenstvu pa je 
osvojila 5. mesto. 

Med ekipami so slavili strelci 
in strelke. Za najboljšo žensko 
ekipo je bila izbrana strelska 
ekipa Tovarne sladkorja Or
mož, ki nastopa v sestavi Moni-
ka Ivanuša, Vesna Mele, Monl-
ka Meško Bučanski in Mojca 
Premuš. Ekipa že dalj časa us
pešno tekmuje, saj so ormoške 
strelke državne prvakinje in tu
di državne rekorderke v šport
nem streljanju s serijsko zračno 
in malokalibrsko puško. 

Med moškimi ekipami so iz
brali ekipo v streljanju na leteče 

cilje SD Trap v sestavi Franc 
Ščavničar, Miro Cvetko in 
Stanko Frangež. Trap že dalj 
časa uspešno nastopa v prvi 
državni ligi, kjer so lani osvojili 
6. mesto. V juliju so v Ormožu 
organizirali tudi državno 
prvenstvo in se izkazali ne le 
kot dobri organizatorji, pristrel-
jali so si tudi odlično 2. mesto. 

Priznanje za uspešno delo na 
športnem področju sta prejela 
strelski trener Imre Bučanski in 
Anton Lah, rokometni trener. 
Med šolskimi športnimi društvi 
pa so v minulem letu najboljše 
rezultate dosegli učenci Ormo
ža, Tomaža in Velike Nedelje. 
Mladi športniki so ob svečani 
priložnosti pripravili nekaj 
športno obarvanih točk, v goste 
pa so prišli tudi folkloristi iz 
Podgorcev. Veliko zanimanja pa 
je vzbudil nastop ormoških 
kickboxerjev, ki so kljub vrhun
skim rezultatom domači publiki 
še nekoliko neznani. Prikazali.so 
dovoljene in nedovoljene udar
ce v tem športu, način točko
vanja, za konec pa še demon
stracijo borbe v semi kontaktu. 

K razvoju športa je poleg tr
dega dela veliko pripomogla tu
di dobra materialna osnova. 
Župan Vili Trofenik je dejal, da 
v občini razpolagajo z 35.000 
kvadratnimi metri odprtih 
športnih površin in 5500 kvadra
ti pokritih športnih objektov. Iz 
proračuna za šport namenijo 23 
milionov tolarjev, kar je 1600 
SIT na prebivalca, oziroma 
40000 na aktivnega športnika. V 
občini je razvit predvsem kolek
tivni šport, saj deluje 14 ekip in 
20 rekreativnih skupin. Glede 
na pogoje, ki jih imajo pa bi jih 
lahko tudi več. vk 

Nagrade za najlepše 
okrašene stavbe 

v torek zvečer, na dan pokopa letošnjega pusta, so po
delili še zadnje nagrade v okviru letošnjega karnevala. 
Nagradni fond za najlepše okrašena pročelja hiš, 
izložbe in notranjost lokalov je znašal 150 tisoč tolarjev. 
Strokovna komisija v sestavi Aleš Gačnik, Janko Marinič 
in Stanka Vauda je za najlepše okrašeno pročelje hiše v 
s tarem mestnem jedru spoznala Murkovo 4 (Cvetl ičarna 
Spominčica) , drugo najlepše pročelje je imela stavba an 
Slovenskem trgu 13 (gledališče) in tretje na Slovenskem 
trgu 6 (nekdanji magistrat , kjer je cveličarna Roža) . 
Med izložbami so se najbolj potrudil i v Art optiki na 
Slomškovi 24, d rugo je bilo urarstvo Mohor ič v Murkovi , 
tretja pa izložba prodajalne Tehnika E m o n e Merku r v 
Lackovi ulici. Pri ureditvi notranjosti lokalov so se na
jbolj potrudili v cveličarni Roža, druga je bila picerija 
Slonček, tretji pa bistro Amadeus . MG 

SLOVENSKA BISTRICA 

Prisegla nova g e i t e r a c i / a 

slovensiiili vo/aliov 
v 7 1 0 . učnem centru slovenske vojske je minuli konec tedna prisegla nova generacija slovenskih 
vojakov, ki so v Slovensko Bistrico prišli iz raznih krajev Slovenije. Kot je že navada, so svečanost 
popestri l i z razglasitvijo razultatov športnih tekmovanj , starši in svojci vojakov pa so si pred samo 
prisego ogledati vojašnico in stalno razstavo v spominski sobi, kjer je predstavljeno življenje in 
delo učnega centra. 

Državni sekretar Ministrstva za 
obrambo Gorazd Vidrih je v svojem 
nagovoru omenil, da je bil prav dan 
prisege za to generacijo poseben še 
zaradi druge pomembne prelomnice. 
Dejal je, da so v skladu z doktrino 
vojaške obrambe, ki je bila sprejeta 
lansko leto in na osnovi odločitve o 
povečanju ognjene moči slovenske 
vojske, tokrat pred vojaki prvič sim
bolno postrojena artilerijska orožja, ki 
pomenijo začetek razvoja artilerije v 
tem delu Slovenije. Čeprav ne sodijo 
med najmodernejša, so kljub vsemu 

pogoj za usposobitev poveljstev in 
posadk za- uporabo orožij, ki bodo 
uvedena v uporabo do leta 2000 in po 
njem. 710. učni center, ki je pred sko
raj petimi leti pričel usposabljati prve 
vojake-nabornike v novi slovenski 
vojski, pa tako prevzema nove naloge 
in izzive. 

Svojevrstno vzdušje ob prisegi 
nove generacije so prispevali ptujski 
kurenti iz 730. ptujskega učnega cen
tra, ki z oglušujočim zvonenjem pre
ganjajo zimo. 

Vida Topo/ovec 

Ptujski kurenti na svečanosti ob prisegi nove generacije slo
venskih vojakov v Slovenski Bistrici. (Foto: VT) 

O R M O Ž / S E S T A N E K L D S 

V bodoče 
prodornejši 
Minuli teden se je na razširjenem sestanku sestal 
/O ormoškega občinskega odbora Liberalne de
mokracije Slovenije. Poleg vodstva se ga je ude
ležilo tudi vseh pet svetnikov te stranke, ki sodelu
jejo v občinkem svetu ter nekaj članov in simpatiz-
erjev. Pogovor je tekel o aktualnih lokalnih 
problemih, svetniki pa so izrekli tudi nekaj pri
pomb na delovanje občinskega sveta. 

Tematika okrog katere se križajo 
mnenja lokalnih predstavnikov posa
meznih strank je gotovo odcepitev 
krajevne skupnosti Središče ob Dravi 
od občine Ormož. Čeprav sodi naša 
občina med večje v državi, se liberalni 
demokrati zavzemajo za njeno ohra
nitev v sedanjem obsegu. Pomisleke 
imajo predvsem glede delovanja 
majhnih občin, gotovo pa ima beseda 
večje občine tudi na državni ravni 
večjo težo. Izrazili so začudenje nad 
izjavo podpredsednika krščanskih de
mokratov Alojza Soka, ki je v isti sapi 
izjavil, da krščanski demokrati prizna
vajo in podpirajo voljo Središčanov 
po lastni občini, prebivalcem Grab in 
Obreza, ki menda ne želijo v novo 
občino Središče, pa jo odrekajo. 

Seveda ni šlo mimo bodoče organi
zacije gospodarskih javnih služb, 
okrog katerih se v Ormožu prepirajo 
že občutno predolgo in še vedno brez 
vidnih uspehov. Liberalci zagovarjajo, 
varianto po kateri se dejavnosti gos
podarskih javnih služb oddajo s 
koncesijo. Vendar ne vse, saj se jim 
zdi, da je oskrba 18000 ljudi preresna 
stvar, da bi jo lahko pustili brez nad
zora občine. 

Precej nezadovoljstva je bilo slišati 
na račun delovanja občinskega sveta. 
Predsednik ormoške LDS Branko Ku-
kec je dejal, da pomanjkanje kon
struktivnega dialoga na relaciji župan 
- svet in seveda obratno, v precejšnji 
meri zavira delovanje sveta. Tudi de
lovanje klubov svetnikov ni preveč 
posrečeno. Gradivo za sejo svetniki 
prejmejo teden dni pred sejo in v tem 
kratkem času je stranki zelo težko pri
praviti izdelana stališča do posa
meznih točk dnevnega reda. Poleg 
tega pa ima vsaka točka potem še ko

pico dodatnega materiala. Nekatere 
stranke so na tem področju v pre
cejšnji prednosti. Liberalni demokrati 
so ugotovili, da politični nasprotniki 
delujejo zelo agresivno in bodo na po
doben način morali pričeti delovati 
tudi oni. Seveda pa se vsiljuje vpra
šanje, če je takšen način delovanja v 
korist ljudi, ki jih zastopajo. Da bi kot 
stranka bolj skladno in odločno nas
topili v občinskem svetu, so posa
mezne člane zadolžili za pokrivanje 
posameznih strokovnih področij. Gle
de sej sveta pa je bilo slišati tudi oči
tek, da so sestanki občutno predolgi. 
Svetniki niso profesionalni politiki, po 
delovnem dnevu se zberejo na seji in 
nato še šest ali sedem ur sestankuje-
jo. Sodelovanje v razpravi zahteva 
zbranost, ki pa jo je po 15 urenm del
avniku težko imeti. Večkrat so zgodi 
tudi to, da so najbolj sporne točke 
dnevnega reda na vrsti povsem na 
koncu, ko je večina že utrujena in se z 
večjo verjetnostjo spregleda kakšen 
"stranski učinek" predlagane rešitve. 

Mi ran T ramšek je bil mnenja, da bi 

lahko občina pokazala malce več zau
panja v sposobnosti krajevnih skup
nosti pri izvedbi naslednjih lokalnih 
volitev. Na sestanku so izrekli tudi ne
kaj kritike na svoj lasten račun. LDS 
ima v naših krajih močno neenako
merno porazdeljeno članstvo, v neka
terih krajih so izjemno dobro zasto
pani, drugod pa jih skoraj ni. Zato bo
do v bodoče več pozornosti namenili 
aktivnostim za pridobivanje novih čla
nov in simpatizerjev na terenu. 

vk 
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C I R K O V C E / ČETRTI FASENK NA PUSTNEGA TORKA DNE 

Krona za novega 
€iri€cvškega pushtega tarja 
V Cirkovcah na Dravskem polju, kjer \e doma folklora in se je do dandanes ohranilo mnogo 
starih ljudskih običajev, pravgotovo ne bi šlo brez gala pustne prireditve. Letos so za pravi 
fašenk, tako kot se to na vasi spodobi, poskrbeli že četrtič, organizacija pa je bila tudi tokrat 
v rokah članov domačega Folklornega društva Vinko Korže. 

1 ašenk na pustni torek je bil 
/ I V s Koranti iz Rogoznice, 
Orači iz I . ancoNc vasi, 
Haloškim Jiirekum iz Dolene, 
pokači iz Pleterj, Ploharji iz Cir
kovc, malimi in veliki maškara-
mi ter seveda izvirnimi maska
mi na motoriziranih vozilih. 
Tudi letos so Cirkovčani na šal

jiv način okronali novega pust
nega carja - Tonetovega Cezarja 
in zarajali v najbolj noro noč v 
letu. Sicer pa so obljubili, da bo 
veselo peto cirkovško pustovan-
je prihodnje leto ponovno pri 
njih, kajti tradiciji, pravijo, se 
ne da kar tako odreči. 

Tatjana Mohorko 

D O R N A V A / PRVO PUSTOVANJE 

Ftišenk po 
dornavsko 

Turistično- etnografsko 
društvo Liikari iz Dornave je 
pripravilo prvo pustno priredi
tev Fašenk po dornavsko. V po
vorki je sodelovalo presenetljivo 
število pustnih skupin in posa
meznih mask. Nekaj je bilo tis
tih tradicionalnih pustnih likov 
kot so orači, pokači, piceki, 
rusa, Liikari, koranti, številni so 

C i g a n i . . . 

bili tudi znani dornavski Ciga
ni. Sodelovali so tudi učenci iz 
osnovne šole in gojenci iz zavo
da dr. Marijana Borštnarja. Ne
katere skupine so bile zelo izvir-, 
ne tako so na primer člani strel
skega društva predstavili, kako 
bo v novi občini organizirana 

obramba pred točo, tudi dorn
avski šolarji so prikazali kako 
premagujejo mraz v šoli, Gobar
ji iz Zamencev so številne obi
skovalce seznanili s pridelovan
jem in nabiranjem gob. Prikl
jučili so se tudi medvedi iz For-
mina. Najboljše maske so nagra
dili in sicer je prvo mesto preje
la skupina iz Polenšaka, ki je 
predstavljala novo občino Dor-
navo pri Polenšaku, drugo mes
to so dobili Gobarji in tretjo 
mesto orači iz Dornave. 

Dornavsko pustno povorko so 
si ogledali številni domačini, 
prišli pa so tudi od drugod. Bilo 
je zelo veselo, zabavno tako kot 
se za pusta tudi spodobi. Prva 
prireditev jim je uspela in s to 
pustno prireditvijo nameravajo 
v Dornavi nadaljevati. 

MS 

OKROŽNO SODISCE V 
PTUJU DO NADAUNEGA 
VODI ANDREJ ŽMAVC 
Ker Je dosedanji vršilki dolžnosti predsednice okrožnega sodišča v 
Ptuju, E l i zabet i Š o š t a r i č , pretekel mandat, s o v sredo, 14. fe
bruarja, na delovnem ses tanku predstavnikov ministrstva 
za pravosodje republike Slovenije z ministrico za pravosod
je Meto Zupančičevo, ( ses tanek Je potekal v Ptuju) sklenili, 
da do imenovanja predsednika in podpredsednika 
okrožnega s o d i š č a v Ptuju, to funkcijo opravlja namestnik, 
okrožni sodnik A n d r e j Ž m a v c . Tako je predlagal tudi perso
nalni svet Okrožnega s o d i š č a Ptuj sredi decembra lani, ven
dar s e ministrica š e po dobrih dveh m e s e c i h ni odločila, 
komu bo zaupala to p o m e m b n o in č a s t n o funkcijo. 
Pred tem se je ministrica Zupančičeva v prostorih sodnika za 
prekrške v Ptuju pogovarjala s predstavniki republiškega senata za 
prekrške ter predstojniki sodnika za prekrške o spremembah bese
dila novega zakona o prekrških. Opozorili so tudi na nekatera 
odprta, strokovna vprašanja v zvezi z delom sodnikov za prekrške. 

-OM 

P T U J # D a n e s o b 18. uri 
bo Pokraj inski m u z e j Ptuj v 
razs tav išču p o d g r a d o m (v 
nekdan j ih zapor ih v Prešer
novi ulici) odp r l razs tavo 
a k a d e m s k e s l ikarke Nell 
Baja lo Iz Brusl ja . 
P T U J # O d 23 . d o 25 . fe
bruar ja bo v župni jsk i d v o 
rani sv. Ožba l t a ponov i tev 
t e o l o š k e g a teča ja . P reda 
vali b o d o v pe tek dr. A n t o n 
St res , v s o b o t o dr. Chr ls t l -
an Gos ten ičn ik In v nede l jo 
dr . Boru t Košir. P redavan ja 
se b o d o pr ičen ja la o b 18. 
ur i . 
C I R K U L A N E # V nede l jo , 
25 . februar ja , bo o b 18. uri 
v v e č n a m e n s k i dvoran i 
d r a m s k a skup ina PD C i r ku -
lane p o d v o d s t v o m Lo jze ta 
Ma t j aš i ča p r e m l e r n o upr i 
zor i la Š tandeker jevo d r a 
m o v t reh de jan j ih z nas lov
o m Prevara. 
P T U J # V ponede l jek , 26 . 
februar ja bo o b 20 . uri v 
p t u j s k e m g leda l i šču p r e 
m i e r a m o n o d r a m e VVilhel-
m a Re icha Govor m a l e m u 
č loveku v Izvedbi V l a d a 

; N o v a k a in režiji S a m a 
I S t re lca. Vs topn i ce je 

m o g o č e rezervi rat i v T lcu . 
Ponovi tve p reds tave b o d o 
1., 4 . , 5. in 6. m a r c a o b 20 . 
ur l . 

\ P T U J # V Mes tn i hiši je na 
og led razs tava l jub i te l jske
g a sl ikarja Z d r a v k a Luke 
t i ča . 
P O D G O R C I • V nede l jo 

I o b 18. url phprav l ja o b č l n -
I ska zveza ku l turn ih o r g a n i -
\ zac i j O r m o ž v ku l tu rno p r o 

s v e t n e m d o m u v Podgor 
c ih o b č i n s k o s rečan je l j ud 
skih pevcev , g o d c e v in p l e 
sa lcev. 
S L O V E N S K A B I S T R I C A 

I # V č i ta ln ic i kn j ižn ice dr. 
Jos ipa Vošn jaka b o d o d o 
k o n c a februar ja na og led l i -

I kovna de la s loven jeb i -
' s t r i škega sl ikarja Bo jana 

Gajška. 
S L O V E N S K A B I S T R I C A 
# V 710 u č n e m cen t ru 
s lovenske vo jske razs tav l 
j a ta d o s red ine apr i la l ikov
na de la p tu jska l ikovnika 
oče In hče rka M a k s in S i -

, m o n a M e n o n i . 

fašenk v Ormožu 

O r m o š k i f a š e n s i c i l < a r n e v a l n a p r e i c r a s e n s o n č e n p u s t n i t o r e i < s i j e o g l e d a l o o k r o g 
4000 o b i s k o v a l c e v , k i s o s e z a b a v a l i o b v e s e l i h d o m i s l i c a h m a s k i r a n i h s k u p i n . 

Folo:Žalar 

ČRNA KRONIKA 
5E TRETJA SMRTNA 
ŽRTEV NESREČE NA 
HAJDINI 

Pred dvema tednoma smo 
poročali o hudi prometni nesreči, ki 
se je zgodila, 3. februarja ob 23,30 
na Hajdini. V njej sta takrat umrla 
zakonca Ciplak, avstrijska državlja
na turške narodnosti. Hudo ranje
ne - njuna otroka in sopotnico pa 
so prepeljali v mariborsko bol
nišnico, kjer so se zdravniki izjem
no trudili, da bi jih ohranili pri živl
jenju. To jim je uspelo pri obeh 
otrocih, saj se 5-letni Musab in 6-
letna Huzeyfe že zdravita na 
otroškem oddelku. Sopotnica 18-
letna Jale San pa je v nedeljo, 11. 
februarja v mariborski bolnišnici za 
posledicami poškodb v nesreči 
umrla. 

VOZNIK JE IMEL 
IZJEMNO SREČO 

v sredo, 14. februarja ob 18,05 
je v Zamušanih 38-letni Marjan B. iz 
Gorišnice z osebnim avtomobilom 
zapeljal na tire na nezaznamova-
nem železniškem prehodu v trenut
ku, ko je pripeljal tovorni vlak. Zara
di megle je bila vidljivost zelo sla
ba. Lokomotiva je trčila v zadnji del 
avtomobila in ga odbila čez progo. 
Voznik je v nezgodi imel izjemno 
srečo, saj je ostal nepoškodovan. 

Z AVTOM TRČIL V 
PEŠKO 

Po regionalni cesti skozi naselje 
Pečke pri Makolah je v sredo, 14. 
februarja nekaj po 11. uri vozil 
osebni avto 23-letni David M. iz 
Pečk. Nasproti mu je pripeljal avto
bus, zato je zapeljal v nesplužen 
sneg, kjer je avto začelo zanašati. 
Trčil je v 68-letno Anico K. iz Šta-
tenberga in jo zbil na gozdno pot, 
kjer je obležala hudo ranjena. 

AVTO SE JE PREVRNIL 
NA BOK 

V četrtek" 15. februarja ob 20,45 
je po lokalni cesti skozi Zgornjo 
Novo vas pri Slovenski Bistrici vozil 
osebni avto - fička 21-letni Franci 
G. iz Kovače vasi. Med vožnjo sko
zi levi ovinek gaje pričelo zanašati, 
zapeljal je na bankino, kjer se je 
fičko prevrnil na desni bok. Voznik 
se je pri tem hudo ranil, sopotnik 
Branko U. pa je padel iz avta in os
tal nepoškodovan. 

OGENJ POVZROČIL 
VEČJO ŠKODO 

v prejšnji številki smo na kratko 
poročali o požaru, ki je v nedeljo, 
11. februarja (ne 1. februarja kot je 
zapisal tiskarski škrat) popoldne iz
bruhnil na gospodarskem poslopju 
Jožefa R. v Zgornjih Ključarovcih, 
občina Ormož, z navedbo, da vzro
ke požara še ugotavljajo. Poročilo 
dopolnjujemo s podatkom, da je 
ogenj uničil ostrešje 55 m dolgega 
in 9 metrov širokega gospodarske
ga poslopja, večjo količino sena in 
slame ter precej raznega 
kmečkega orodja. Stvarna ocena 
škode je okoli tri milijone tolarjev. 
Po ugotovitvah pristojnih organov 
je prišlo do požara zaradi nestro
kovno položene električne napelja
ve. 

HIŠA DO TAL 
POGORELA 

v noči med torkom in sredo, 14. 
februarja, okoli polnoči je izbruhnil 
požar na stanovanjski hiši Jakoba 
R. v Čagoni pri Lenartu v Sloven
skih goricah. Lesena hiša je zgore
la v celoti, z njo pa tudi ostrešje go
spodarskega poslopja. Ogenj so 
omejili domači in okoliški gasilci. 
Ugotovili so, da je požar nastal za
radi tega, ker je lastnik zvečer krep
ko naložil peč na trdo kurivo, zara
di vročine se je vnel talni tram in 
ogenj se je hitro razširil. Po oceni je 
gmotne škode za 1,5 milijona tolar
jev. 

PEŠEC HUDO RANJEN 
v petek, 16. februarja nekaj pred 

19. uro je na regionalni cesti v na
selju Gabernik, občina Juršinci, 
voznik osebnega avtomobila 52-
letni Franc N. iz Miklavža na Drav
skem polju z levo stranjo osebne
ga avtomobila oplazil 86-letnega 
Jožefa M. iz Juršincev, ki je hodil 
ob robu cestišča. Starček je padel 
in se hudo ranil. 

FF 

RODILE SO - ČESTITA
MO: Sabina Janžekovič, 
Gerečja vas 54, Ptuj - Simo
na; Marija Hergan, 
Siražgojnca 9, Pregersko -
dečka; Vesna Medved, Vi
dem 10/b, Videm - Petro; 
Valerija Bratušek, Prvenci 
7, Markovci - Žana; Marija 
Klarič, Breg 55, Majšperk -
dečka; Olga Čuček, Drbe
tinci 65, Vitomarci - dekli
co; Andreja Arnuš, Stari 
log 20, Pragersko - Katjo; 
Erika Mihelač, Sagadinova 
11, Ptuj - dečka; Aleksan
dra Šut, Logarovci 35, 
Križevci pri Ljutomeru -
Kevina; Marija Lampret, 
Zg. Sveča 12, Stoperce -
dečka; Silva Žampa, Le-
vanjci 10, Destrnik - Dam
jana; Stoja Radič, Stanošina 
21, Podlehnik - dečka; An
dreja Purg, Skorba 24, Haj-
dina - dečka; Marjana Po-
lajžar, Zg. Hajdina 103, 
Ptuj - Matejo; Simona 
Muršič, Žetale 105, Pod
lehnik - deklico; Nada 
Glažar, Rodni Vrh 44, Pod
lehnik - deklico; Natalija 
Pintarič, Spuhlja 22, Ptuj -
deklico. 

POROKE • PTUJ: Ivan 
Leskovar in Kristina Lam
pret, Zgornja Sveča 9; Vin
ko Pondelak in Suzana 
Čeh, Kukava 40; Jožef Bez
jak in Zlatka Srdinšek, 
Volkmerjeva cesta 21, Ptuj ; 
Avgust Bedenik, Žetale 56 
in Berta Vogrinc, Žetale 
24; Slavko Bezjak in Irena 
Golob, Nova vas pri Ptuju 
117/a, Ptuj. 

UMRLI SO: Marija Hor
vat, rojena JANŽEKOVIČ, 
Rajšpova l , P t u j , 1908 - 1 
10. februarja 1996; Jožef To-
manič. Zagrebška c. U , 
Ptuj,:-: 1 9 1 6 - 1 1 0 . februar
ja 1996; Ivan Žinko, 
Pušenci 21, 1912 - t 10. 
februarja 1996; Anton 
Potočnik, Kupčinji Vrh 23, 

1936 - t 5. februarja 
1996; Marija Paj, Cirkovce 
61/b, :ic 1 9 1 9 - 1 9. februarja 
1996; Pavlina Gajšt, Zgorn
ja Sveča 24, 1 9 2 0 - 1 9. fe
bruarja 1996; Elizabeta 
Sirovnik, rojena SA-
KELŠEK, Dolena 41, 
1926 - t 9. februarja 1996; 
Ognjeslav Zoreč, Zasavci 
13, 1925 - 1 10. februarja 
1996; Franc Petrovič, Indu
strijsko naselje 13, Ki
dričevo, 1925 - t 11. fe
bruarja 1996; Matilda 
Blažek, Slovenski trg 5, 
Ptuj,:-: 1921 - t 12. februar
ja 1996; Vincenc Zaje, Ku
kava 8, 1930 - t 14. fe
bruarja 1996; Ana Korez, 
rojena VALANT, Kupčinji 
Vrh 44, 1912 - t 14. fe
bruarja 1996. 


